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سینمای جهان از 
ابر می بارد و من رکود فرار کرد

می شوم از مرز جدا!
حقوقی ها زمین می خرند

خانه گران می شود
مجموع فروش فیلم های سینمایی در ۲۰۲۳ 
نسبت به ۲ سال اخیر رشد کرد ولی به قبل از کرونا نرسید

آیا ماجرای ابردزدی ترکیه یک افسانه است؟

حسین درودیان و محمد رضا یزدی زاده
 از دلایل رشد نامتعارف قیمت مسکن می گویند

7

روایت
radiomazmoon@سال های جنگ

رادیو مضمون، کاری از گروه پادکست های 
همیشه در میان و روزنامه فرهیختگان

|فصل جدید رادیو مضمون منتشر شد|

رهبر انقلاب در دیدار با جمعی از بانوان نکات مهمی درخصوص نمایندگی مجلس و وزارت زنان مطرح کردند

دفاع از  زنِ سیاسی
بیانیه مجمع جهانی بیداری اسلامی

 در پی شهادت سردار سیدرضی موسوی

صهیونیست ها 
در باتلاق غزه گیر افتاده اند

رهبـــر معظـــم انقاب اســـامی صبح امـــروز در دیدار هزاران نفـــر از زنان و 
دختران،  به تبیین دیدگاه منطقی و عقانی اسام درباره ابعاد مختلف 
حضـــور زنـــان در خانواده و فعالیت نامحدود آنان در اجتماع،  سیاســـت 
و مدیریت های سطوح گوناگون پرداختند و تاکید کردند: »در اسام راه 
هر نوع فعالیت اجتماعی برای زنان همچون مردان باز اســـت، به شـــرط 
رعایـــت دو حساســـیت مهـــم؛ یعنی موضـــوع خانـــواده و مراقبت از خطر 

جاذبه های جنسی.«
حضـــرت آیـــت الله خامنه ای در این دیدار که در آســـتانه ولادت حضرت 
فاطمه زهرا)س( انجام شد، عظمت شخصیت بانوی دوعالم را غیرقابل 
، خداوند از خشم حضرت  درک خواندند و افزودند: »براساس حدیثی معتبر
فاطمه)س( به خشم می آید و از خشنودی او خشنود می شود که بالاتر از 
این، هیچ فضیلتی برای انسان قابل تصور نیست؛  بنابراین هرکس رضایت 
پـــروردگار را می خواهـــد باید به توصیه هـــا،  درس ها و جهت گیری های آن 
حضرت در خانواده و در جایگاه دختری، مادری،  همسری،  و در عرصه 

اجتماع و سیاست عمل کند.«
ایشان هویت  زن،  ارزش ها، حقوق،  تکالیف،  آزادی ها و محدودیت های 
او را مســـاله حیاتی و بســـیار تعیین کننده دانســـتند و گفتند در قبال این 
مســـاله بســـیار مهم،  دو رویکرد کلی غربی و اسامی در جهان وجود دارد 

که مقابل هم هستند.
رهبر انقاب اسامی با اشاره به گریز نظام تمدنی و فرهنگی غرب از مباحثه 
درباره مسائل مهم زنان افزودند: »غربی ها چون درباره زنان منطقی ندارند، 
در قبال هر ســـوال و موضوعی، تاش می کنند حرف خود را با جنجال و 
هوچی گری،  خریدن شخصیت های سیاسی و غیرسیاسی استفاده ابزاری 
از هنر و ادبیات و فضای مجازی و تسلط بر مراکز بین المللی مربوط به 

زنان به پیش ببرند.«
حضرت آیت الله خامنه ای با اشـــاره به آمار رســـمی وحشـــت آفرین فساد 
اخاقـــی در غـــرب گفتند: »چرا هر مســـاله که خانـــواده را منهدم می کند 
روزبه روز در غرب برجســـته تر می شـــود و در مقابل، هیچ تقبیح و برخورد 

جدی با متعرضان به زنان محجبه صورت نمی گیرد؟«
 ایشان مواجهه اسام با مساله زن را درست برعکس برخورد غرب، منطقی 
و استدلالی خواندند و افزودند: »مساله زن یکی از نقاط قوت اسام است 

و نباید تصور شود که ما باید در مساله زن پاسخگو باشیم.«
رهبـــر انقـــاب اســـامی برابـــری زن و مرد در مســـاله کرامـــت و ارزش های 
انســـانی را از مولفه های منطق قوی و عقانی اســـام دانســـتند و گفتند: 
»در ارزش های انسانی و عروج معنوی، زن و مرد مطلقا بر یکدیگر ترجیح 

ندارند و هر دو با استعداد مشابه و به میزان همت خود قادر به طی کردن 
مراتب عروج معنوی هستند.«

حضـــرت آیت الله خامنه ای افزودنـــد: »در زمینه های معنوی، خداوند در 
قـــرآن حتـــی گاهـــی زن را بر مرد ترجیح داده و زنانی مانند همســـر فرعون و 
حضـــرت مریـــم را به عنوان الگو برای همه انســـان های مومن معرفی کرده 
است که این رویکرد برای نفی حالت برتری طلبی مردان به دلیل شرایط 

مادی و جسمانی آنها است.«
ایشان حضور در جامعه و مسئولیت های اجتماعی را از دیگر عرصه های 
 ، نقش آفرینی یکســـان زن و مرد خواندند و افزودند: »به تعبیر امام بزرگوار
دخالت در سیاست و مقدرات اساسی کشور حق و تکلیف زنان است 
ضمن اینکه بر اساس روایات، پرداختن به امور جامعه از جمله اهتمام 
به امور مسلمین مانند مساله امروز غزه، وظیفه همگان است؛ بنابراین در 

احساس وظیفه و مسئولیت عمومی، تفاوتی بین زن و مرد وجود ندارد.«
رهبر انقاب اسامی وظایف خانوادگی را مقوله ای دانستند که زن و مرد 
با توجه به امکانات و ظرفیت های جسمی و روحی خود وظایف متفاوتی 
دارند و افزودند: »بر این اساس شعار  برابری جنسیتی  که برخی به صورت 
مطلق بیان می کنند غلط، و آنچه صحیح است  عدالت جنسیتی  است.«
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به مفهوم عدالت، یعنی قرار دادن هر 
چیز در جای خود، وظایف اختصاصی زن مانند فرزندآوری و پرورش فرزند 
را متناســـب با ســـاخت روحی، جســـمی و عاطفی زن خواندند و گفتند: 
»اگرچه وظایف خانوادگی زن و مرد متفاوت اســـت اما حقوق خانوادگی 

آنها بنا بر تصریح قرآن کریم یکسان است.«
ایشان خانه را محل آرامش و آسایش زن خواندند و تاکید کردند: »رفتارهای 
بد شـــوهر مانند بددهانی یا آســـیب زدن جسمی به هیچ وجه قابل قبول 

نیست.«
حضرت آیت الله خامنه ای راه مواجهه با اینگونه آسیب های درون خانواده 
را تصویب قوانین حاوی مجازات سخت دانستند و با اشاره به در جریان 
تصویب بودن قانونی در مجلس، گفتند: »این قانون باید دنبال شود و ما 
هم ســـفارش می کنیم تا مجازات ســـختی برای مردانی که محیط خانه را 

برای زن ناامن می کنند، در نظر گرفته شود.«
ایشان با اشاره به وجود سوال هایی درباره حضور زنان در مشاغل گوناگون و 
مدیریت های اجتماعی و دولتی، تاکید کردند: »در این عرصه نیز مساله 
جنسیت مطرح نیست و هیچ محدودیتی برای حضور زنان وجود ندارد.«
ک واگذاری مســـئولیت های  رهبـــر انقـــاب شایسته ســـالاری را تنها ما
اجتماعی و سیاسی به زنان و مردان دانستند و گفتند: »در جایی مانند 

وزارت یا نمایندگی مجلس اگر بانوی مجرب و کارآمد بهتر و شایسته تری 
وجود دارد، از نظر اسام هیچ محدودیتی برای تصدی او وجود ندارد.«

ایشان شرط حضور زنان در مشاغل را محروم نشدن آنها از مشغله اساسی 
زنانـــه یعنی خانـــه داری و فرزندآوری و مـــادری خواندند و گفتند: »حتی 
برخی مشاغل مانند پزشکی و معلمی برای زنان و دختران واجب کفایی 
است و اگر گاهی اشتغال زن با خانه داری، فرزندآوری و لوازم آن، تعارض 
پیدا می کند، مسئولان کشور باید راه حلی پیدا کنند که هیچ یک از این 

دو وظیفه زمین نماند.«
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: »البته این وظایف قابل جمع اســـت 
همچنانکه زنان نخبه و موفقی را در بخش های علمی و اجرایی می شناسیم 

که فرزندان خوبی نیز تربیت کرده اند.«
ایشـــان پس از تاکید بر ایفای وظایف خانوادگی زن، دومین حساســـیت 
اســـام در مســـاله حضـــور اجتماعـــی زن را خطر و لغزشـــگاه جاذبه  های 
جنسی دانستند و گفتند: »یکی از جنبه های تاکید اسام روی حجاب 
ایجاد محدودیت برای خطر جاذبه جنسی است که این حساسیت باید 
رعایت شود. بنابراین حجاب محرومیت نیست بلکه نوعی برخورداری و 

باعث حفظ امنیت زن است.«
رهبر انقاب، نقش مادری را مهم ترین و برترین نقش ها در خلقت بشر به 
علت تضمین ادامه نسل و حیات انسان برشمردند و افزودند: »این تصور 
که کار خانه از قبیل پخت و پز و شست وشو وظیفه زن است، کاما غلط 
است و در خانواده کارها باید با تفاهم انجام شود همچنانکه برخی مرد ها 

هستند که در کار خانه به زنان کمک می کنند.«
مساله سن ازدواج موضوع دیگری بود که حضرت آیت الله خامنه ای، نظر 
اســـام درباره آن را پرهیز از موکول کردن به ســـنین بالا خواندند و گفتند: 
»البته این به معنای ازدواج کردن کودکان نیست، بلکه یعنی دختر و پسر 

هر چه به وقت ازدواج کنند بهتر است.«
ایشان پیشرفت های زنان در بخش های مختلف علمی، ادبی، ورزشی و 
هنری در دوره جمهوری اسامی را بیش از 10 برابر قبل از انقاب خواندند و 
گفتند: »با وجودی که ما هنوز نتوانسته ایم کشور را به معنی واقعی اسامی 
، اسامی نیمه کاره است، این موفقیت ها حاصل شده است  کنیم و کشور

و در صورت اجرای کامل اسام این توفیقات چند برابر خواهد شد.«
رهبر انقاب در پایان سخنانشـــان با اشـــاره به در پیش بودن انتخابات 
مهم اسفند 1۴0۲، نقش آفرینی بانوان در این عرصه را در اجتماع و خانواده 
ضروری خواندند و گفتند: »مهم ترین نقش شما در داخل خانه و ترغیب 
کردن همسر و فرزندان به فعال بودن در مساله انتخابات و تحقیق درست 

است به خصوص که زنان در برخی مسائل از جمله شناخت اشخاص و 
راهبردها و جریان ها، دقیق تر و ظریف تر از مردها به صحنه نگاه می کنند، 
بنابراین می توانید در شناخت نامزدهای انتخاباتی و تشویق به حضور در 

پای صندوق های رأی، نقش مهمی ایفا کنید.«
در ایـــن دیـــدار 10 تـــن از زنـــان و دختـــران فعال و کنشـــگر در بخش های 
ینا ابراهیم مادر شـــش شـــهید و همسر شیخ ابراهیم  مختلف، خانم ها ز
زکزاکی، مریم شعبانی مدیر اولین و تنها گروه تئاتر حرفه ای بانوان، اسراء 
البُحَیصی خبرنگار شبکه العالم )که به صورت ویدئویی از غزه مطالب 
خود را بیان کرد(، رقیه سادات مومن دکترای مطالعات زنان-حقوق زن، 
فاطمه شـــریف نوقابی مربی ســـابق تیم ملی فوتســـال زنان، مینا مهرنوش 
دکترای اقتصاد و عضو هیات علمی دانشـــگاه تهران، شـــقایق حق جو 
اســـتادتمام دانشکده پزشـــکی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان، فائضه 
غفارحـــدادی نویســـنده و مـــادر چهار فرزند، ریحانه ســـادات محمودی 
دانش آموز اســـتعدادهای درخشـــان و زهرا موحدنیا دســـتیار تخصصی 
پزشـــکی اجتماعی دانشـــگاه علوم پزشـــکی ایـــران به بیـــان دیدگاه ها و 
پیشـــنهادهای خود پرداختند. در ادامه ســـخنران مراســـم به این نکات 

و محورها اشاره کرد:
ضرورت تنقیح قوانین و مقررات مربوط به زنان و خانواده و تسریع در تصویب 

برخی قوانین حمایتی که چندین سال معطل مانده است.
- بیـــان مشـــکات و محدودیت هـــای زنان بـــرای ورود به عرصه هنرهای 

نمایشی
- تشـــکر خبرنگار فلســـطینی از حمایت های بی نظیر مردم ایران و نظام 
جمهوری اســـامی از ملت مظلوم فلســـطین و غزه و تاکید بر ایســـتادگی 

مردم غزه و ترک نکردن سرزمین با وجود جنایات بی سابقه اشغالگران
- تبدیل شدن زن ورزشکار ایرانی به یک رسانه بزرگ و افتخارآفرین برای 

جمهوری اسامی در مقابل تصویرسازی های دروغین بدخواهان ایران
- درخواست رسیدگی بیشتر به ورزش زنان و حمایت از ورزشکاران زن

- لزوم توانمندسازی زنان برای جلوگیری از آسیب دیدن در فضای مجازی
- ضرورت تولید و توسعه هوش مصنوعی تخصصی زنان

- لزوم افزایش ظرفیت کنشگری اجتماعی زنان متناسب با رشد دانش، 
تحصیات و توانایی های زنان پس از انقاب اسامی

- ضرورت فعالیت بیشتر در رساندن جایگاه زن در اسام و انقاب اسامی 
به جوانان غرب با تسهیل استفاده از ابزارهای ارتباطی

- ضرورت اجرای قوانین ناظر به حفظ حریم زنان در بخش های مختلف 
ک مناسب. از جمله بهداشت و درمان و تولید و توزیع پوشا
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فصل جدید رادیو مضمون:
روایت سال های جنگ

رهبر انقلاب در دیدار با جمعی از بانوان نکات مهمی درخصوص نمایندگی مجلس و وزارت زنان مطرح کردند

دفاع از  زن سیاسی

گره لایحه امنیت زنان باز شد
تاکید رهبر انقلاب بر رفع یک معضل ۱۲ ساله در قانونگذاری حوزه زنان
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بسم الله الرحمن الرحیم 
هِم يُرزَقونَ  بِّ حیاءٌ عِندَ رَ

َ
مواتًا  بَل أ

َ
ِ أ

ذينَ قُتِلوا في سَبیلِ الّلَ
َّ
وَلا تَحسَبَنَّ ال

، مخلص و مصداق عینی رجال  شهید سیدرضی موسوی انسان مومن، فداکار
صدقوا بود که عمر پربرکت خود را صرف مجاهدت و تاش خستگی ناپذیر و 
ی برای اعتای کلمه توحید نمود که نتیجه این مجاهدت موجب  شبانه روز
به بار نشاندن درخت عدالت، مبارزه با ظلم و دفاع از مظلوم و شجره طیبه 
و تنومند مقاومت اســـامی در منطقه اســـت و جریان مقاومت و ایســـتادگی 
یم صهیونیستی وارد ساخته است،  لرزه بر اندام جهانخواران، مستکبرین و رژ
مقاومتی که روزبه روز قدرت رزمندگان این مســـیر نورانی را بی بدیل نموده و 
یم اشغالگر قدس را در هم کوبیده است. اخاص این مجاهد  ابهت پوشالی رژ
... از او   یه، فلسطین، یمن و عزیز در کنار شهدای گرانقدر مقاومت لبنان، سور
شـــخصیتی کم نظیر و ممتاز پدید آورده بود و نتیجه ســـال ها تاش و پاداش 
او کمتر از شهادت برای او متصور نبود. شهادت این مجاهد فی سبیل الله را 
به محضر امام زمان)عج(، مقام معظم رهبری )مدظله العالی(، مردم شریف 
، رزمنـــدگان جبهه مقاومت و همکاران و همســـنگران  ایـــران، خانـــواده معزز
یم جنایتکار صهیونیستی که از  ایشـــان تبریک و تســـلیت عرض می کنیم. رژ
ی محاســـبات غلط و جنون آمیز با ترور این شـــهید گرانقدر خطای بزرگی  رو
مرتکب شـــد قطعا و به زودی تاوان آن را خواهد پرداخت و در باتاق غزه به 
بن بســـت راهبردی رســـیده است و شکست های قطعی و پی درپی را تجربه 
خواهد کرد. بی تردید شهادت انسان های مخلص و ایثارگر چون این شهید 
والامقام جریان مقاومت را تقویت و از هر قطره خون او انســـان های بزرگی به 
پاشی  خیل رزمندگان مقاومت خواهند پیوست و نتیجه آن جز سرعت فرو
، کودک کش و  جنایتکار را در بر نخواهد داشـــت. شـــهید  یم ظالم ســـتمگر رژ
سیدرضی سال های متوالی در کنار سردار دل ها سپهبد شهید حاج قاسم 
ســـلیمانی در مقابل خصم زبون به مبارزه با صهیونیســـم، گروه های تکفیری 
یســـتی و تقویـــت جبهـــه مقاومت پرداخت و شـــهادت او در ســـالگرد  و ترور
شهادت سیدالشهدای مقاومت، شکست و نابودی دشمن صهیونیستی و 
عزت و ســـربلندی بیشـــتر اسام و مسلمین و جبهه مقاومت در منطقه را به 
ی اســـامی ضمن گرامیداشت  دنبال خواهد داشـــت. مجمع جهانی بیدار
کار ســـپاه  ، شـــجاع و فدا یاد و نام این شـــهید ســـرافراز که از فرماندهان موثر
یه بود، به روح مطهر و پرفتوح این ســـردار  پاســـداران انقاب اســـامی در ســـور
شـــهید درود فرســـتاده و همنشـــینی در جوار رحمت حق و شهدای اسام را 
مســـالت می نماید و ادامه راه تمام شـــهدای جبهه مقاومت به خصوص این 

شهید والامقام را آرزومندیم. یادش گرامی و راهش مستدام باد.
مجمع جهانی بیداری اسلامی
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وز گذشـته و در دیـدار جمعـی از بانـوان بـا رهبـر انقـاب، در میـان  ر
صحبت هـا و اظهـارات مختلـف سـخنرانان، پـای ماجـرای تصویـب 
لایحـه ارتقـای امنیـت بانـوان نیـز در جلسـه بـاز شـد. بعـد از اشـاره یکـی 
از سـخنرانان جلسـه به موضوع به نتیجه نرسـیدن لایحه ارتقای امنیت 
کید کردند: »این قانون باید دنبال شود و ما هم سفارش  رهبر انقاب تا
می کنیـم تـا مجـازات سـختی بـرای مردانـی کـه محیـط خانـه را بـرای زن 
کلیـات لایحـه ارتقـای امنیـت  گرفتـه شـود.«  ناامـن می کننـد، در نظـر 
زنـان، فروردین مـاه امسـال بـود کـه تصویـب شـد. ضـرورت پرداخـت بـه 
موضوعـات مورداشـاره در لایحـه و اهمیـت تبدیـل آن بـه قانـون چنـد 
سـالی بـود کـه مـورد توجـه قـرار داشـت امـا بـه دلایـل مختلـف و در میـان 
دولـت، مجلـس و قـوه قضائیـه در رفت وآمـد بـود و نتیجـه مشـخصی نیـز 

بـه همـراه نداشـت.
 

استارت تنظیم قانون برای حمایت از زنان 
ی دربـاره بـروز خشـونت  علیـه زنـان و  در فضـای عمومـی جامعـه وقتـی اخبـار
قتل هایی به اسـم قتل های ناموسـی منتشـر می شـود، آنچه به عنوان مجازات 
بـرای محکومـان در نظـر گرفتـه می شـود چنـدان کافـی بـه نظـر نمی رسـد. عـدم 
بازدارندگـی کافـی قانـون بـرای جلوگیـری از تکـرار خشـونت هایی که علیه زنان 
اتفـاق می افتـد همـواره ایـن موضـوع را مـورد توجـه قـرار می دهـد کـه نیـاز اسـت 
در ایـن زمینـه بازنگـری دقیقـی در اعمـال مجازات هـا در نظـر گرفتـه شـود. 
لـزوم اصـاح ایـن قانـون نیـز بـرای اولین بـار از جانـب رهبـر انقـاب مطـرح شـد. 
ی نشسـت اندیشـه ای راهبـردی و بعـد از طـرح  یـان برگـزار در سـال 90 در جر
مسـائل مربـوط بـه آسـیب های اجتماعـی رهبـر انقـاب لـزوم ایجـاد یـک قانـون 
درخصـوص ظلـم بـه زنـان را مطـرح کردنـد، دولـت دهـم نیـز بعـد از ایـن متـن 
لایحـه را در آذر 91 بـه کمیسـیون فرهنگـی اجتماعـی دولـت داد تـا سـال بعـد 
در اختیـار دولـت جدیـد قـرار بگیـرد. ایـن موضـوع در مـاده 227 قانـون برنامـه 
پنجـم توسـعه نیـز آمـده و اشـاره کـرده بـود: »دولـت نسـبت بـه تهیـه و تدویـن 
کـودکان در روابـط اجتماعـی« بـا مشـارکت و  »سـند ملـی امنیـت بانـوان و 
ی اسـامی ایـران، قـوه قضائیـه، سـازمان  ی انتظامـی جمهـور برنامه ریـزی نیـرو
، شـورای عالی اسـتان ها، مرکز امور  ی، وزارت کشـور ، شـهردار بهزیسـتی کشـور
ی، وزارتخانه های بهداشـت، درمان و آموزش  یاسـت جمهور زنان و خانواده ر
پزشـکی و کار و امور اجتماعی توسـط دولت در طول سـال های برنامه اقدام 

قانونـی بـه عمـل آورد.«
ی ایـن ماده و  برهمیـن مبنـا معـاون زنـان دولـت یازدهـم بـه دنبـال اجرایی سـاز
تقویت آن بود، حتی پیشـنهاد ایجاد مرجع ملی خشـونت برای رسـیدگی به 
سـوءرفتارها در دولـت نیـز مطـرح شـد امـا بـه دلیـل اینکـه ابعـاد ماجـرا حقوقـی 
بـود رسـیدگی بـه جزئیـات آن و تدویـن دقیـق آن، بـه قـوه قضائیـه سـپرده شـد. 
پیش نویـس ارسـالی دولتی هـا بـه قـوه قضائیـه نیـز تـا سـال 97 مسـکوت مانـد 
و بعـد از تغییـر رئیـس قـوه قضائیـه، ایـن موضـوع مجـدد در دسـتور کار قـرار 
یـس ایـن لایحـه را بـه دولـت ارسـال  گرفـت. رئیسـی یـک سـال بعـد پیش نو
کـرد. ایـن پیش نویـس نیـز یـک سـال در دولـت معطـل مانـد. امـا بعـد از اینکـه 
یـادی  کنش هـای ز ماجـرای قتـل رومینـا اشـرفی توسـط پـدرش در سـال 99 وا
بـه همـراه داشـت بـار دیگـر مـورد توجـه دولـت قـرار گرفـت و بالاخـره در دی ماه 
99 لایحـه دولـت بـه مجلـس ارسـال شـد و کمیسـیون اجتماعـی مجلـس بـه 

بررسـی آن پرداخـت.
یادی همراه بود. نهایتا  از سال 90 تا فروردین 1402 لایحه با تغییرات و تحولات ز
در بهمن مـاه 1401 اعضـای کمیسـیون اجتماعـی مجلـس لایحـه ای بـا عنـوان 
 » »پیشـگیری از آسـیب دیدگی زنـان و ارتقـای امنیـت آنـان در برابـر سـوءرفتار
تصویـب کردنـد و لایحـه منتظـر بررسـی در صحـن علنـی مانـد. کلیـات ایـن 
لایحـه نهایتـا در فروردیـن امسـال بـه تصویـب رسـید تـا بالاخـره بعـد از 12 سـال 
تکلیفـی لایحـه بـه تصویـب مجلسـی ها برسـد کـه ضـرورت پرداخت به این  با
کید و اشـاره قرار گرفت.  موضوع در جلسـه روز گذشـته رهبری، دوباره مورد تا

نکات مهمی که در لایحه ارتقای امنیت آمده است
ازجملـه اهدافـی کـه در لایحـه امنیـت مـورد توجـه قـرار گرفتـه بـود، پیشـگیری 
از سـوءرفتار علیـه زنـان، ارتقـای امنیـت روانـی زنـان در محیـط خانـواده، 
حمایت های قضایی و کیفری از زنان آسیب دیده، امکان مداخله مددکاران 
یـا دفاتـر امـور زنـان دادگسـتری در شـرایط وقـوع خطـر شـدیدالوقوع بـرای زنـان 
بـود. در ایـن لایحـه بـرای تقریبـا 15 نهـاد و دسـتگاه وظیفـه تعییـن شـده اسـت 
کـه وزارت کشـور به عنـوان نهـاد اصلـی تولی گـری و هماهنگ کننـده، معرفـی 
شـده اسـت. بـرای مثـال وزارت کشـور وظیفـه دارد اشـکال مختلـف قاچـاق، 
پناهندگی، آوارگی زنان و آسیب شناسی آنها را در قالب گزارش سالیانه ارائه 
کند و زنان فاقد شناسامه یا اسناد هویتی را شناسایی و به نهادهای آموزشی، 
درمانـی و قضائـی معرفـی کنـد. برمبنـای لایحـه چنـد اقـدام بـرای حمایـت 
یـف شـده کـه برخـی از آنهـا پیشـگیرانه و برمبنـای  از زنـان آسـیب دیده تعر
گاهی بخشـی اسـت: از جمله آموزش و اطاع رسـانی در این رابطه و ارتقای  آ
دانـش عمومـی حقوقـی جامعـه بـرای پیشـگیری از سـوءرفتار نسـبت بـه زنـان و 
ی را  بخشـی دیگـر نیـز اقدامـات حمایتـی اسـت کـه مشـاوره، درمـان و مـددکار
شـامل می شـود. در حوزه قانونی و مجازات نیز از جمله مواردی که در لایحه 
، مجـازات  بـه آن توجـه شـده مـواردی مثـل تسـهیل فرآینـد خـروج زنـان از کشـور
مـردی کـه همسـر خـود را از خانـه اخـراج کـرده یـا مانـع ورودش بـه خانـه شـده 
اسـت، جرم تلقی شـدن اجبار زن به ازدواج یا طاق توسـط هرکسـی از جمله 
قیم یا ولی، مجازات و انفصال از خدمت برای درخواست یا پیشنهادکننده 
ی زن بـا خـود  رابطـه نامشـروع بـا زن، مجـازات مـردی کـه علـم بـه ازدواج اجبـار
. از دیگر مواردی  دارد، تشـدید مجازات مرتکبان جرم علیه زنان آسـیب پذیر
گر با نقشه  ی شده این است که قتل عمد زنان ا که در لایحه جدید جرم انگار
قبلـی و برنامه ریـزی اتفـاق بیفتـد و فـرد بـه هـر علـت قصـاص نشـود بـه حبـس 

درجـه سـه یـا حبـس درجـه چهـار محکـوم می شـود. 

اتفاق نظر دولتی ها و مجلسی ها
درمورد لایحه ارتقای امنیت

ازجمله موضوعاتی که از جانب برخی منتقدان لایحه مطرح می شـد آسـیب 

به خانواده یا فمینیستی بودن لایحه تصویب شده توسط نمایندگان مجلس 
کنـش معاونـت رئیس جمهـور در امـور زنـان همراه شـد و  بـود، موضوعـی کـه بـا وا
درمـورد لایحـه گفـت: »برخـی این گونـه شـایعه می کننـد کـه ایـن لایحـه و قانونی 
شـدن آن سـبب آسـیب بـه خانـواده می شـود، ولـی بایـد توجـه کـرد کـه نه تنهـا 
ایـن لایحـه و قانونـی شـدن آن سـبب آسـیب بـه خانـواده نمی شـود بلکـه قـوام 
خانـواده را هـم بـه همـراه دارد.« خزعلـی البتـه بـه ایـن موضـوع اشـاره می کنـد 
ی نـدارد و ادامـه داد: »در ایـن راسـتا کار  کـه ایـن لایحـه تنهـا جنبـه جرم انـگار
پژوهشی مفصلی شده است و این لایحه سندهای پشتیبان خیلی قوی دارد. 
ایـن لایحـه در همـه بندهـا و مـواد خـود سـندهای قـوی دارد و همـه دسـتگاه ها 
را مشـارکت داده اسـت. این گونـه نیسـت کـه ایـن لایحـه فقـط بحـث قضائـی و 
ی داشته باشد، بلکه می خواهد در ابتدا پیشگیری و درمان انجام  جرم انگار
گر به مرحله درمان رسـید و درمان جواب  داده و مانع آسـیب شـود و سـپس ا
 ، نـداد به صـورت قضائـی و کیفـری بـا مسـائل برخـورد کنـد.« فاطمـه قاسـم پور
نیـز ناظـر بـه الزامـات تصویـب تدویـن لایحـه گفـت: »سـنت های غلطـی مثـل 
ی و قتـل ناموسـی کـه البتـه منحصـر بـه نقـاط خـاص  خون بـس، ازدواج اجبـار
ی  کشور نیستند، ولی بعضی جاها بیشتر اتفاق می افتند، در لایحه جرم انگار
یا تشدید مجازات شده بود. اتفاقا این سنت های غلط در گفتمان حضرت 
ی را سـال 1۳7۶  آقا هم بحثی جدی بوده اسـت و ایشـان بحث ازدواج اجبار
مطـرح کرده انـد. یـا بحث هـای عمومی تـر مثـل تامیـن امنیـت زنـان در خانـه، 
یکـی بـا زنـان، یـا تامیـن امنیـت زنـان در  خشـونت خانگـی یـا سـوءرفتار فیز
ی. هـم در لایحـه و هـم در فرآینـد بررسـی لایحـه در کمیسـیون  محیط هـای ادار
اجتماعـی مجلـس تاشـش در ایـن جهـت بـود کـه حتمـا ایـن مصادیـق ملـی 
، رئیـس کمیتـه آسـیب های  و منطقـه ای در آن آورده شـود. « فاطمـه قاسـم پور
اجتماعـی مجلـس هـم دربـاره نقدهـا برایـن مبنـا کـه این لایحه به نهاد خانواده 
آسـیب می زنـد، نیـز گفـت: »قـرار نیسـت نـگاه حمایتـی مـا به گونـه ای باشـد که 
ی را مخـدوش کنـد یـا در تعـارض  نقش هـای جنسـیتی زن یـا خانواده محـور
بـا ایـن نقش هـا قـرار بگیـرد. ایـن یـک نکتـه مهـم اسـت کـه لایحـه به طـور جـدی 
دنبـال می کنـد.« درمـورد لایحـه ارتقـای امنیـت نوعـی اتفـاق نظـر میـان دولـت 
و مجلـس دربـاره ایـن لایحـه وجـود دارد، موضوعـی کـه ایـن انتظـار را بـه وجـود 

مـی آورد کـه لایحـه بـا سـرعت بیشـتری بـه نتیجـه برسـد. از طرفـی حمایـت روز 
گذشته رهبر انقاب از قانونی شدن این لایحه نیز مهر تاییدی بر تاش های 

دولـت و مجلـس بـرای نهایـی کـردن ایـن لایحـه بـود. 

لایحه ارتقای امنیت به کجا رسید؟
 لایحـه تصویب شـده در مجلـس نیـز بعـد از تحویـل دولـت بـه بهارسـتان بـا 
یـادی همـراه شـد و نسـخه نهایـی آن در 20 فروردیـن 1402 بـا  تغییـر و تحـولات ز
رای موافـق 190 نفـر از نماینـدگان مجلـس تصویـب شـد. لایحـه امـا مخالفانـی 
نیـز داشـت کـه اسـتدلال برخـی از آنهـا ناظـر بـه ایـن بـود کـه بندهـای موجـود 
ی ببـرد، برخـی دیگـر ایـن  در لایحـه نبایـد خانـواده را بـه سـمت دوقطبی سـاز
اسـتدلال را مطرح می کردند که سـهولت طاق گرفتن به خاطر یک خشـونت 
اندک قابل پذیرش نیسـت. نهایتا بعد از تصویب مجلس قرار شـد که برخی 
جزئیـات لایحـه بـرای بررسـی بیشـتر بـه کمیسـیون اجتماعـی مجلـس ارجـاع 
و بـا حضـور کمیسـیون های آمـوزش حقوقـی، فرهنگـی و بهداشـت مجـددا 
بررسی شود. از آن زمان تا امروز اما خبری از بررسی جزئیات و پیگیری لایحه 
ارتقـای امنیـت زنـان نیسـت. سـکینه سـادات پاد، دسـتیار رئیس جمهـور نیـز 
روز گذشـته و بعـد از جلسـه رهبـر انقـاب بـا بانـوان از ارسـال نامـه ای خطـاب 
بـه رئیـس مجلـس و بهارسـتانی ها بـرای پیگیـری لایحـه ارتقـای امنیت گفت و 
در شـبکه اجتماعی ایکس نوشـت: »پیرو نامه ای مبنی بر تسـریع در تصویب 
لایحـه کرامـت زنـان کـه پیش تـر خطـاب به رئیس مجلس و نمایندگان، به ویژه 
کیـد و تاییـد رهبـر انقاب  خانم هـای نماینـده ارسـال کـرده بودیـم و براسـاس تا
بر این ضرورت، مجلس بدون ماحظه و فوت وقت، لایحه را تعیین  تکلیف 
کنـد.«در حـال حاضـر امـا بعـد از تصویـب کلیـات لایحـه، بررسـی جزئیـات 
آن در نوبـت دسـتور کار صحـن قـرار دارد تـا مجـددا بـه صحـن علنـی بیایـد و 
نهایی شـود، امری که مشـخص نیسـت به عمر مجلس یازدهم خواهد رسـید 
کیـد رهبـر انقـاب در پیگیـری و اجـرای ایـن لایحـه  یـا نـه؟ بـا ایـن حـال امـا تا
بـار دیگـر ضـرورت بـه نتیجـه رسـاندن لایحـه ارتقـای امنیـت را مـورد توجـه قـرار 
داده تـا اقدامـات نهایـی بـرای بـه نتیجـه رسـاندن راه ناتمـام 12 سـاله دربـاره 

ایـن لایحـه را بـه انتهـا برسـاند. 

« مدعی شده نباید  گاهی نو محمدباقر نوبخت در آخرین مصاحبه خود با مجله »آ
اجازه داد کشور به دست تندرو ها اداره شود و حضور خود در انتخابات پیش رو 
را جلوگیری از این خطر اعام کرده است. همین جمله خود نشانگر استراتژی 
تکراری است که ظاهرا جناب نوبخت و حزب اعتدال دنبال می کنند، یعنی به 
جای آنکه پرسش های کلیدی حکمرانی را بتوانند پاسخ دهند، سعی می کنند با 
دیگر سازی از رقیب خود، مجددا نقطه مثبتی برای خود خلق کنند. این استراتژی 
یادآور همان فرمی است که اعتدالیون در سال های 92 و 9۶ طی کردند و ماحصل 
آن دولتی شد که سال به سال توانایی خود را از دست داد و نتوانست مساله های 
مهم را حل کند و دست آخر با خلق بحران بنزین و مدیریت بد کرونا و تورم وسیع 
و ایجاد شرایط بد، اعتماد اجتماعی را به نهاد دولت کم کرد و حتی بعد از 8 
سال حضور در دولت نتوانست هیچ عملکرد مثبتی در اصاح مفید ساختار 
حکمرانی شکل دهد و صرفا سعی کرد به صورت اقتضایی دولت را مدیریت 
کند که نتیجه آن هم به شکل بیشترین سیاست زدایی از سطح جامعه دیده 
شد. شاید دولت اعتدال یکی از مهم ترین علت های سیاست زدایی در جامعه 
و عدم رابطه اجتماعی بین مردم با نهاد دولت باشد اما ظاهرا جناب نوبخت از 
آن 8 سال درس نگرفته و حالا با همان چهارچوب فکری مجددا به عرصه قدرت، 
یعنی مجلس نزدیک می شود. این لحظه ظاهرا یک عقبگرد است؛ چراکه دوگانه 
تندرو و معتدل دیگر معنی ندارد. حکمرانی در جهان و ایضا ایران ثابت کرده 
با شعار قابل اداره نیست و آنچه این روز ها نیاز مبرم حکمرانی است، حضور 
نیروهایی است که دیگر در قاب های تکراری دهه 90 فکر نکنند و سعی نکنند 
با ساده سازی که مثا اگر تندرو ها در قدرت نباشند، مسائل حل می شود برای 

خود خلق معنا کنند. این طرز فکر از صحنه سیاسی و سخت این دوره کشور 
ما شبیه به درمان سرطان با چسب زخم است و از همین لحظه مشخص است 
غایت چنین تفکری چیست. ما در شرایط فعلی پرسش های به شدت سختی 
یم که مجلس آینده حتما باید به آنها فکر کند. این پرسش ها چند  در پیش دار
خاصیت دارد که اصلی ترین آن در دوگانه های منسوخ جناحی نمی گنجد. 
هرچند قصد ندارم در این یادداشت به تک تک مسائل کلیدی حکمرانی بپردازم 
اما به نظر می رسد در شرایط فعلی که دنیا با بحران سیاست ورزی و ارتباط با 
جامعه روبه رو است و ایران هم باتوجه به شرایط جهانی و بحران هایی مثل دوره 
بعد کرونا و ایضا بعد از چند شوک درمانی ناموفق که یکی از سخت ترین آنها 
هم در دولتی بوده که خود نوبخت مسئول برنامه  و بودجه آن بوده است، پاسخ 
به این پرسش که چگونه باید حکمرانی کرد که مجددا بتوان سیاست را در 
صحنه سپهر عمومی دنبال کرد و جامعه را نه در وضعیتی پوپولیستی و نه در 
گری اداره کرد و آیا مجددا می توان به افقی بازگشت که مردم و  وضعیتی استیا
حکمرانی دوبال پوشش دهنده برای طرح فردای ایران شوند، یکی از کلیدی ترین 
پرسش های پیش روی آینده مجلس است و پاسخ به آن نیاز به ایده حکمرانی 
با توجه به دوره فعلی دارد، نه بازتولید گفتاری مثل تندرو و معتدل. چون جامعه 
ی  ی از موارد همان ایده هایی که جناب نوبخت تندرو متکثر فعلی در بسیار
قلمداد می کند را ایده های مطلوب می داند و صرفا برچسب تندرو مشکات را 
حل نمی کند، آنچه اهمیت دارد بحث درباره ایده ای است که بتواند جامعه را 
از مسیر دوقطبی های کاذب خاص کند و بتواند طرحی برای سرنوشت ایران 

با همکاری جامعه شکل دهد. 
آنچه از گفتار فعلی حزب اعتدال و جناب نوبخت مشخص است، ادامه همان 
مسیری است که در دهه 90 با شکست روبه رو شد. تصوری که سیاستمدار در 
بین کارآمدی و خدمت رسانی و شکلی از پرستیژ خاص برای احیای طبقه 

یک روی آورده است و این گفتار تک تک واژگانی که به کار می برد  متوسط به رتور
گر از سنخ تبارشناسی به آن نگاه  یا تخریب شده یا دیگر کارکرد قبلی را ندارد و ا
کنیم حتی نوعی عقبگرد است که اتفاقا اگر عملی اشتباه قلمداد نشود، چندان 
عمل مترقی و معتدلی تفسیر نمی شود. به طور مثال درکشور ما همه دولت ها 
و علی الخصوص دولت فعلی در تاش هستند بیشترین کارآمدی را ایجاد 
کنند اما آنچه مشخص است ظاهرا جامعه صرفا نیاز هایش را به کارآمدی و 
در پس آن نوعی خدمت رسانی خاصه نمی کند. جامعه ظاهرا افقی را طلب 
می کند که در پس ساخت فردای ایران باید هم سرنوشت شود با حکمرانی و 
حکومت و از حکمرانی طلب ایده ای دارد که طرحی را دنبال کند که زندگی 
او در آن معنا پیدا کند و غایت زندگی در چنین شرایطی هم طرحی باشد که 
آینده جامعه را دگرگون کند و محصول این هم افزایی ساخت آینده باشد. آنچه 
جناب نوبخت مدام به آن تکیه می کند نوعی عقبگرد است و حاصل فهمی از 
وضعیت است که سوژه ها در پس نوعی حکمرانی خدمت رسانی و لزوم توجه 
به نوعی از مطالبه گری  هستند، حال آنکه چنین تفکری اصا در این مقطع 
کمک کننده نیست و بیشتر اقتضایی است. مورد دیگری که به شدت عجیب 
کید مجدد گفتاری است که تصور می کند مثا دوگانه تندرو و طبقه  است تا
متوسط که در دهه 90 جواب داده است، بار دیگر می تواند راه حل موجود باشد، 
درحالی که شوک های اقتصادی و تغییرات پرسرعت فرهنگی در سال های اخیر 
دیگر طبقه متوسط به معنای کاسیک که مدنظر جناب نوبخت است، باقی 
نگذاشته است و بیشتر می توان گفت ما با اشکالی از طبقات روبه رو هستیم که 
جایی با ایده طبقه متوسط شهری دهه 80 و جایی دیگر با نوعی فرهنگ طبقه 
متوسط دهه 90 هم عرضی دارد و دیگر مثل سابق یک طبقه متوسط اقتصادی 
با خاستگاه فرهنگی مشخصی وجود ندارد و این مساله به قدری واضح است 
ی باید تبدیل شود، نه  که خود به یکی از پرسش های حیاتی هر سیاستمدار

ی که جناب نوبخت تصور می کند که با احیای طبقه متوسط و  به ساده ساز
پاسخ به نیاز های فرهنگی آن، می توان افقی تازه ایجاد کرد. برای خاتمه بحث 
یکا در  لازم است به آخرین سخنرانی جک سالیوان، مشاور امنیت ملی آمر
اندیشکده بروکینز که ما در روزنامه »فرهیختگان« با نام وتوی بازار آن را تحلیل 
و بررسی کردیم، توجه کنیم. سالیوان در بحث مفصل خود بیش از آنکه آینده 
آمریکا را در خطر دیگری ها قلمداد کند یا از گروه خاصی نام ببرد، یکی از مسائل 
قدرتمندی آمریکا را در آینده داشتن طرحی می داند که طبقه متوسط را مجددا 
به هم افزایی با حکمرانی امیدوار کند. او بدون تقلیل گرایی طرح اصلی آمریکا 
و عدم دخالت در سیطره بازار را بحران اصلی آمریکا در آینده می داند. خب 
واضح است که جک سالیوان از یک دخالت یا یک برنامه سیاستی در سطح 
سیاستگذاری بحث نمی کند. او کان ایده اقتصادی آمریکا که شکلی از نظم 
آمریکا در طول 50 سال اخیر است را به چالش می کشد و معتقد است دیگر 
نظم پیشین کار نمی کند. این مثال از دو جهت برای نوبخت باید با اهمیت 
باشد. ابتدا از آنجا که طرح هایی که جناب نوبخت از منظر اقتصادی قرار است 
دنبال کند، حالا در سطح جهانی دیگر بی معنا شده و این بحث از مشاور امنیت 
ملی آمریکاست که تفکر چپ دارد، نه کینزی و بلکه درواقع از نوعی رئال پلتیک 
بحث می کند. این اولین درس به جناب نوبخت است که عقبگرد نکند. درس 
بعدی که مهم ترین درس است، عدم فروکاست طرحی برای آینده است که جک 
سالیوان برای ابرقدرتی آمریکا و ماندن در حلقه اصلی قدرت و تصمیم گیر نهایی، 
نه تنها مهم ترین استراتژی آمریکا یعنی نظم بازار را زیر سوال می برد، بلکه سعی 
دارد بگوید جهان آینده جهانی براساس یک سری از پیش فرض های ثابت در 
حکمرانی نیست. امیدوارم جناب نوبخت در آینده دست از گفتاری که هیچ 
خروجی برای ایران و جامعه نداشته، بردارد و به جای دعوا در سطح زبانی به 

عمق مشکات حکمرانی فکر کند. 

تاکید رهبر انقلاب بر رفع یک معضل ۱۲ ساله در قانونگذاری حوزه زنان

گره لایحه امنیت زنان
در حسینیه امام خمینی باز شد

زهرا طیبی
خبرنگار گروه نقد روز

سیدجواد نقوی
خبرنگار گروه ایده حکمرانی
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پژوهش های دانشگاهی درخصوص 
 ارزشیابی اساتید چه می گویند؟

 نمره  بالاتر 
رضایت بیشتر!

 احیای صنعت تراشه 
در سرزمین آفتاب

پس از تاسیس شرکت  TSMC1 در سال 1987، این شرکت با توجه به انتقال 
یرساخت های مورد  یکا توانست تا سال 1991 ز ی و ســـرمایه از کشـــور آمر فناور
یفر  یفرســـیلیکون، فرآیند های ماســـک و نیـــاز بـــرای زنجیره نیمه هادی مانند و
بـــا ابعـــاد مختلف و خطوط طراحی و ســـاخت تراشـــه را فراهـــم کند و در این 
ن شـــد. در سال  ســـال موفق به ســـاخت تراشـــه ای با اندازه کمتر از یک میکرو
بعـــد ایـــن شـــرکت به عنـــوان برترین تولید کننده تراشـــه مطرح شـــد و توانســـت 
نســـبت به رقبا پیشـــی بگیرد، ســـپس در ســـال TSMC 1994 بخشـــی از سهام 
خـــود را در بازارهـــای مالـــی عرضه کرد و ســـرمایه به دســـت آمده از این فروش 
یـــن شـــرکت های  ی بـــا شـــرکت  AMD2 کـــه از بزرگ تر شـــرایط را بـــرای همـــکار
طراحی تراشـــه اســـت، فراهم کرد. مجموع این اتفاقات رشـــد 60 درصدی در 
فروش محصولات و حاشیه سود باورنکردنی نزدیک به 40 درصد را برای این 

شـــرکت تایوانی به همراه داشت. 
یفر  یـــزی بـــرای احداث کارخانـــه تولید و درســـال بعـــدی TSMC خبـــر از برنامه ر
ی 1.2 میلیارد دلار در تایـــوان و همچنین  200 میلی متـــری خـــود بـــا ســـرمایه گذار
ی در واشـــنگتن داد. ظرفیت  کارخانـــه ای مشـــابه بـــا همان میـــزان ســـرمایه گذار
یفـــر در مـــاه بود. این رونـــد رو به رشـــد همچنان  تولیـــد ایـــن کارخانـــه 30 هـــزار و
ادامه داشت و در سال 1996 میزان سود خالص شرکت از فروش 1.45 میلیارد 
ی آن، برابر با 718 میلیون دلار بود که تقسیم سود باورنکردنی 100 هزار دلار  دلار
بـــرای هـــر کارمنـــد را در پایان ســـال نصیب کارکنان این شـــرکت کرد. ســـالی که 
ی تولید تراشـــه 250 نانومتری نیز دســـتاورد دیگر آن بود. در  دســـتیابی بـــه فنـــاور
ی تایوانی و در سال 1980  ســـال 1997 شـــرکت   UMC3  که توســـط ســـرمایه گذار
به منظور توسعه تولید تراشه در تایوان و به صورت خصوصی تاسیس شده بود، 
به عنـــوان رقیبـــی جدی در مســـیر TSMC قرار گرفت. UMC را می توان شـــرکتی 
ی پای خود ایســـتاده بود و اصالتی  ی خصوصی رو دانســـت که با ســـرمایه گذار
یکا و دولت تایوان  تایوانـــی داشـــت امـــا رقیب او TSMC از ابتدا با حمایـــت آمر
یکایی بود، بنابراین طبیعی اســـت  رشـــد کرده بود و حتی اولین رئیس آن نیز آمر
یشه های تایوانی درکنار TSMC باعث نارضایتی حامیان آن  که رشد شرکتی با ر
یاست را  یس چانگ موسس اصلی شرکت ر باشد. درنتیجه در همین سال مور
برعهده گرفت تا TSMC را از این شرایط خارج کند و با وجود اینکه کارشناسان 
ســـال بعدی را ســـالی ســـخت برای صنعت نیمه هادی تلقی می کردند، چانگ 
یفر با رشد 40 درصدی روبه رو شد.  توانست وضعیت شرکت را پایدار و تولید و
یخ تایوان رخ داد، تایوان توانست پس از حدود  در سال 1999 بزرگ ترین زلزله تار
ی کند و TSMC پس از وقفه ای کوتاه  یک هفتـــه خطـــوط برق را مجـــددا راه انداز
توانست با ظرفیت شگفت آور 90 درصد تولید خود را از سر بگیرد. در این سال 

ی 180 نانومتر دســـت پیدا کرد.  این شـــرکت به فناور
ی کرد. از یک ســـود  ســـال 2000 را می تـــوان ســـالی مهم در ایـــن صنعت نامگذار
ید برخی شـــرکت های کوچک تر و رشـــد خودش ادامه می دهد و  TSMC به خر

ی می شود.  از ســـویی شـــرکت  SMIC4 در چین پایه گذار
تنظیم گزارش: تحریریه برنامه ملی میکروالکترونیک

______________________________________________
1 - Taiwan Semiconductor Manufacturing Company
2  - Advanced micro devices
3  - United Microelectronics Corporation
4  - Semiconductor Manufacturing International Corporation

 پژوهش های دانشگاهی درخصوص ارزشیابی اساتید چه می گویند؟

نمره  بالاتر ،  رضایت بیشتر!
روزهای پایانی ترم برای دانشجویان روزهای خاصی است؛ از یک 
طرف ایام تحویل پروژه های کلاسی بوده و از سوی دیگر فرصت های 
پایانی آمادگی تا آغاز فصل امتحانات است. درست در همین روزها 
سیستم آموزشی هر دانشگاه، نظرات دانشجویان نسبت به عملکرد 
یافت می کند تا بازخوردی از سمت آنها داشته  هر یک استادان را در
باشد. فرآیند ارزشیابی اساتید البته برای همه دانشجویان یک شکل 
نیست، برخی صرفا برای جلوگیری از موارد تنبیهی مثل جلوگیری از 
انتخاب واحد در ترم پیش رو آن را تکمیل می کنند و برخی به دنبال 
جبران رنج های طول ترم، هوای انتقام در ســـر می پرورانند و عده ای 
هم تلاش می کنند تا به شکلی فنی، نظرات خودشان را به امید بهبود 
یس و البته اطلاع دانشگاه از وضعیت آموزشی مجموعه  کیفیت تدر
ثبت کنند. از ســـمت اســـاتید هم نگاه های مختلفی نســـبت به کم و 
کیـــف ایـــن پیمایش ها وجود دارد؛ مقالات مختلفی در این ســـال ها 
موضوع »ارزشیابی اساتید« را مورد بررسی قرار داده است که برخی 

از آنها را مرور کرده ایم.

   تاثیر چالش محرمانگی و اثرگذاری 
در کیفیت ارزشیابی اساتید 

مطالعات نشـــان داده اند از دیدگاه اســـاتید وجود صبر و حوصله 
در دانشـــجو هنـــگام پرکـــردن برگه هـــای ارزشـــیابی از مهم تریـــن 
عوامـــل تاثیر گذار در کیفیت ارزشـــیابی اســـت. ارزشـــیابی فرآیند 
پیچیده ای اســـت و زمانی قابل اعتماد خواهد بود که از شـــرایط 
به خصوصی برخوردار باشـــد، یکی از این شـــرایط وضعیت روحی 
و روانـــی دانشـــجو در زمـــان پرکـــردن برگه های ارزشـــیابی و دقت و 
صبر و حوصله اســـت. در مطالعه ای با عنوان عوامل تاثیرگذار بر 
میزان مشارکت دانشجویان در فرآیند ارزشیابی اساتید از دیدگاه 
اعضـــای هیات علمـــی و دانشـــجویان دانشـــکده دندانپزشـــکی 
دانشـــگاه علـــوم پزشـــکی تبریـــز که امســـال در مجلـــه راهبردهای 
آمـــوزش در علـــوم پزشـــکی به چاپ رســـیده اســـت، دانشـــجویان 
یاد و تعداد بالای  نگرش منفی به پرسشنامه های دارای سوالات ز
پرسشـــنامه ها داشـــتند و آن را وقت گیر دانستند. این امر می تواند 
ی بودن و یا خارج از حیطه موضوع  ناشـــی از عدم انســـجام و تکرار
ارزشـــیابی بودن ســـوالات باشـــد که توجـــه جدی به ایـــن مقوله در 
باب طراحی ســـوالات و فرم های ارزشـــیابی را می طلبد. همچنین 
در سیســـتم ارزشـــیابی، اجـــازه خـــروج از سیســـتم و ثبـــت نظرات 
منوط به پاســـخگویی به همه ســـوالات است در صورتی  که ممکن 
اســـت برخی دانشـــجویان تمایلی به پاسخ دادن به برخی سوالات 
نداشـــته باشـــند. ایـــن مطالعـــه توصیفـــی مقطعی در دو قســـمت 
اعضای هیات علمی و دانشـــجویان انجام شـــد. ابزار اصلی این 
پژوهش دو پرسشـــنامه ســـاخت محقق بود. 108 نفر دانشجو و 84 
عضـــو هیات علمـــی پرسشـــنامه ها را تکمیل کردنـــد. اطمینان از 

محرمانـــه مانـــدن اطلاعات یکی دیگر از عوامل مهمی اســـت که 
هم دانشجویان و هم اساتید شرکت کننده در این طرح آن را بسیار 
مهم دانسته اند و در واقع عامل اساسی در ترغیب دانشجویان به 

مشارکت در ارزشیابی معرفی شده است.
ی، اساتید دانشگاه آزاد  در مطالعه ای که توسط آقاسی و شهسوار
در بین دانشـــجویان دندان  پزشـــکی این دانشگاه در تهران  انجام 
شده، نشان داده است مهم ترین ایرادی که دانشجویان به سیستم  
ارزشـــیابی وارد دانســـته اند عدم بها دادن به نتایج ارزشـــیابی آنها 
بود که در مطالعه دانشـــجویان دانشـــگاه علوم پزشـــکی تبریز هم 
نتایج مشـــابه ای حاصل شده اســـت.  یا در مطالعه فریبا طرحانی 
در دانشـــگاه علوم پزشـــکی لرستان نشان داده شده است که تنها 
 27 درصد  از دانشجویان از محرمانه بودن پاسخ های ذکر شده در 
فرم های ارزشیابی مطمئن بودند، 43 درصد از دانشجویان معتقد 
به بی توجهی مســـئولان به نظرات منعکس شـــده آنها در فرم های 
ارزشـــیابی بودند و فقط 27 درصد دانشـــجویان فرآیند ارزشـــیابی 
را وســـیله ای برای رتبه بندی و ارتقای اســـاتید می دانستند. همین 
دغدغـــه در فضـــای مطالعـــه مورد بررســـی هم دیده شـــده اســـت.  
براساس نتایج این مطالعه پژوهشگران معتقدند اطمینان دادن به 
دانشجویان در مورد محرمانه ماندن اطلاعات شان و دادن بازخورد 
در مورد نتایج به اساتید و مسئولان دانشکده مهم ترین عوامل موثر 
در تشـــویق دانشـــجویان به مشـــارکت در ارزشیابی اساتید است و  
بازنگری در تعداد و متن سوالات پرسشنامه های ارزشیابی اساتید 

نیز می تواند کمک کننده باشد.

   افزایش نمره ها رضایت را افزایش می دهد
ســـنجش ارتباط میان نمرات دانشـــجویان و نگاه شـــان نسبت به 
کیفیت عملکرد اساتید یک موضوع جذاب و در عین حال پیچیده 
اســـت که در مقاله  نشـــریه علمی آموزش و ارزشیابی دانشگاه آزاد 
ی قرار گرفته و نتایج جالبی  کاو واحد تبریز ســـال گذشـــته مورد وا
هم داشته است. در این پژوهش فرم های ارزشیابی 1970 دانشجو 
که در طول سه ترم متوالی با یک استاد درس گرفته بودند، بررسی 
شـــد. آیا نمره هایی که دانشـــجو در یک نیمسال از استاد می گیرد 
یس  در نیمســـال یا نیمســـال های آتی، ارزشـــیابی او از کیفیت تدر
اســـتاد را تحت تاثیر قرار می دهد؟ پاســـخ مثبت است. بررسی ها 
نشـــان می دهـــد بـــا یک واحـــد افزایش در نمـــره پایان ترم دانشـــجو 
نمره ارزشـــیابی اســـتاد در نیمســـال بعد حدود سه درصد افزایش 
می یابـــد. بـــر ایـــن اســـاس با یـــک واحد افزایـــش در نمـــره پایان ترم 
دانشـــجو با اطمینان 95 درصد می توان گفت افزایشـــی به بین 1 تا 
4 درصد در نمره ارزشـــیابی دانشـــجو از استاد در دو نیمسال بعد 

به وجود آمده است. 
ســـوال دیگر پژوهش به طول مدت تاثیر نمره بر نگاه دانشـــجویان 
ی ارزشیابی  مربوط می شود. آیا نمره در نیمسال های بعدی هم رو
دانشجو تاثیر می گذارد؟ بررسی نمره دانشجو و نیز معدل کلاس 
به خوبی نشان می دهد که به افزایش نمرات چه در واحد دانشجو 

ی در نمرات  و چـــه در واحـــد کلاس درس، شـــاهد افزایش معنادار
ارزشـــیابی دانشـــجویان از اساتید طی دو نیمسال بعدی هستیم. 
در واقع نگاه مثبت یا منفی دانشجو یا واحد کل که متاثر از نمره 
بالا یا پایین است، در گذر زمان ثابت مانده و حتی می تواند تا دو 

یابی از استاد تاثیر بگذارد.  ی ارز نیمسال بعد رو
تحلیل نمرات دروس اصلی و تخصصی دانشجویان نشان داد که 
ی و هنر پدیده  در دانشـــکده های علوم انســـانی، ادبیات و معمار
تـــورم نمـــرات وجود دارد. تـــورم نمره به افزایـــش میانگین های نمره 
طی زمان و بدون تغییر دستاوردها اشاره دارد. در چنین شرایطی 
دانشجویانی که شایستگی کمتری دارند نمرات بالاتری می گیرند 
و البته می تواند انتخاب درس و اســـتاد را تحت تاثیر قرار دهد به 
شکلی که اساتید خوش نمره بیشتر انتخاب شوند. البته تورم نمره 
کید  همیشه هم منفی نیست با این حال محققان این پژوهش تا
یه های ارزشـــیابی به گونه ای باشـــد که  کردند که نباید فرآیندها و رو
ابعـــاد اساســـی و بنیادین آموزش عالی نظیر ســـنجش پیشـــرفت 
تحصیلـــی دانشـــجویان در معرض تغییر قـــرار گیرد. اولین دلالت 
ی مناســـب  عملـــی یافته های این تحقیق ضرورت سیاســـتگذار
در زمینه ارزشـــیابی اســـاتید، با هدف پیشگیری از تورم نمرات در 
کید در نتایج این  موسســـات آموزشـــی است. موضوع دیگر مورد تا
پژوهش ضرورت تدوین و تصویب دســـتورالعمل های دقیق تر در 
شورای آموزشی دانشگاه هاست. مساله آثار ارزشیابی ها بر امنیت 
ی از دانشگاه های  ی اهمیت دارد که بســـیار روانی اســـاتید به قدر
ی( دانشجویان را قبل از ارسال  جهان حتی نظرات کیفی )نوشتار
ی هوش مصنوعی و هم  برای استاد درس، هم با استفاده از فناور
به صورت دســـتی غربال و پالایش می کنند و حتی درصورت نیاز 
برای اصالح به دانشـــجو بازمی گردانند. پژوهشـــگران این تحقیق 
معتقدنـــد هنوز در نظام آموزشـــی کشـــور اقدامـــات مختلفی برای 

یابی اساتید مورد نیاز است.  بهبود فرآیند ارز

   ضعف های ارزشیابی اساتید
 از زاویه دید پژوهش ها

اســـتفاده گســـترده از مدل فعلی ارزشیابی اســـاتید بر چهار دلیل 
اســـتوار اســـت؛ نخست اینکه ســـاده و اجرایی است. دوم با توجه 
بـــه کمـــی بودن آن عینی تر از روش های دیگر محســـوب می شـــود. 
نکته سوم به نبود جایگزین مناسب برای تغییر شیوه کنونی مربوط 
می شود و اهمیت کسب نظر از دانشجو هم مساله آخری است که 
مورد توجه یک یا دو محقق قرار گرفته است. احمد کیخا، دانشجوی 
دکتـــری اقتصادی و مدیریت مالی آموزش عالی و عبدالحســـین 
شکورنیا، عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور 
ی نظامنـــد به تحلیل انتقادی سیســـتم ارزشـــیابی  اهـــواز در مـــرور
اســـتاد توسط دانشـــجویان پرداختند. در این مطالعه 46 پژوهش 
ی شدند.  منتشرشده طی سال های 70 تا 96 در این موضوع گردآور
محققان این پژوهش انتقادات مربوط به فرآیند ارزشیابی اساتید 
یس اثربخش و  ک های تدر را در پنـــج گـــروه »عدم توافق دربـــاره ملا

کافی، عدم دقت و غرض ورزی  یس«، »مهارت نا درباره ماهیت تدر
دانشجویان در تکمیل فرم ها«، »تحت تاثیر دانشجویان قرار گرفتن 
و ســـوق دادن استاد به ســـمت معیارهای مورد نظر دانشجویان«، 
»نامناسب بودن ابزار و شیوه های تجزیه و تحلیل« و »سایر مقوله ها 
یس نظیر ویژگی های شـــخصیتی، درجه  نامرتبـــط بـــه کیفیت تدر
...« دسته بندی و پیشنهاداتی برای بهبود  ی درس، زمان و دشـــوار
آن ارائـــه کردنـــد. محققان این پژوهش  معتقدند با وجود انتقادات 
ارزشیابی دانشجویان به عنوان یک منبع معتبر برای کسب اطلاع 
درباره برخی از توانمندی ها و ویژگی های استادان شناخته می شود 
و از روایی و پایایی لازم برخوردار است. در جمع بندی این پژوهش 
نیز پیشنهاد شده به منظور اثربخشی بیشتر ارزشیابی در کیفیت 
آموزش دانشگاه ها از ترکیبی از چند منبع اطلاعاتی استفاده شود، 
تا نتایج عالانه تری حاصل شود. همچنین از ارزشیابی استاد، فقط 
برای اصلاح عملکرد استاد استفاده شود و با یک هم اندیشی میان 
متخصصان، سیاستگذاران، اعضای هیات علمی و دانشجویان 
نخبه بازبینی در روش ارزشیابی های فعلی انجام شود و نسبت به 
اصلاح شاخص ها و وزن دهی به هر یک از این شاخص ها اقدام 
صـــورت گیـــرد تا درنهایت با تشـــکیل یک کارگروه از کارشناســـان 
خبره و با طراحی روش جدید ارزشیابی و تهیه و تدوین ابزارهای 
روا و پایا تصویری واقعی تر از ارزشیابی اساتید فراهم به دست  آید. 

گزارش

ابوالفضل مظاهری
دبیر گروه دانشگاه 

 30 درصد ارز برای واردات 3 درصد داروها هزینه می شود
  شبه دولتی ها نمی خواهند حوزه دارو های تک شود

  حذف آلایندگی ها تنها نیاز به تنظیم مقررات دارد

  تغییر محتوای درسی لازمه رسیدن به خلق دانش بنیان هاست

  دولت کاری نمی کند که تولید در حوزه دارو زنده شود 

   دولت در کرونا هزینه ای برای ساخت واکسن پرداخت نکرد



گاه
ش

دان
گاه

ش
دان

پنجشنبه  ۷ دی ۱۴۰۲ 

شماره ۴۰۴۳

WWW.FDN.IR

FARHIKHTEGANDAILY

۴

ی در حوزه ســـامت را بیش    ظهـــور کرونـــا در جهـــان اهمیـــت تکنولوژ
از پیـــش بـــه رخ کشـــید. در شـــرایطی کـــه کرونـــا ویـــروس تقریبـــا همـــه 
مجموعه هـــای اجرایـــی را مســـتاصل کرده بود، فناوران حوزه پزشـــکی 
و ســـامت با دســـتاوردهای مختلف خود زمینه فائق آمدن بر شـــرایط 
وزهـــا را فراهـــم کردند. در واقع کرونـــا درک ملموس تر تاثیر  ســـخت آن ر
فنـــاوران در فضای پزشـــکی را به شـــکل بهتری بـــرای عموم تبیین کرد. 
در ایران براســـاس آمار معاونت علمی از مجموع حدود 9500 شـــرکت 
دانش بنیان، 565 شـــرکت در زمینه دارو و فرآورده های پیشـــرفته حوزه 
تشـــخیص و درمـــان و 387 مـــورد هـــم در حـــوزه وســـایل، ملزومـــات و 
تجهیزات پزشـــکی فعال هستند. برای بررسی بهتر تاثیر دانش بنیان ها 
بر حوزه ســـامت البته با تمرکز بیشـــتری بر حوزه دارو به ســـراغ یکی از 
فعالان این حوزه رفتیم. مصطفی قانعی، دبیر علمی ســـتاد ملی کرونا 
از جمله پزشکان و محققان ایرانی است که آشنایی مناسبی با حوزه 
ی دارد. او اکنون دبیر ســـتاد توســـعه اقتصاد دانش بنیان سامت  فناور
ی اســـت و در گفت وگو با  یاســـت جمهور ی ر معاونت علمی و فناور
»فرهیختگان« ضمن تشـــریح شرایط امروز حوزه دانش بنیان سامت، 
از تهدیدها و فرصت های کشـــور در این حوزه ســـخن گفته اســـت که 

در ادامه می خوانید.

   محتوای درسی برای رسیدن به شرکت های دانش بنیان 
تغییر کند

حدود 5.9 درصد از شـــرکت های دانش بنیان، در حوزه دارو فعالیت می کنند، 
بـــا وجـــود اهمیت داروها به نظر می رســـد این رقم عدد قابل توجه ای نیســـت. 

علت این آمار پایین مشـــارکت در حوزه داروها چیســـت؟
یم کـــه همان تعداد شـــرکت های دانش بنیان ما  مـــا یـــک وضع موجودی دار
ی را تشکیل می دهد. این شرکت ها هم مربوط می شود به  در حوزه داروساز
آدم های نخبه ای که خودشان تصمیم گرفته اند دست به تولید محصولات 
 ، ی بزننـــد. در حقیقت این کار ی بـــالا یا بـــا پیچیدگی های فناور بـــا تکنولـــوژ
تصمیم خود این افراد بوده و حاصلش هم رقم 6 درصد از کل شرکت های 
گر بخواهیم بدانیم وضع مطلوب چیست،  دانش بنیان کشور شده است. اما ا
ی ما فناور تربیت می کنند  باید برگردیم ببینیم اصلا دانشکده های داروساز
بیاورند؟  که قادر باشـــند، بروند شـــرکت بزنند و از شرکت محصول جدید در
یعنـــی بایـــد ایـــن را لحاظ کرد که اســـتاد و دانشـــکده اش جهت گیری شـــان 
ی؟ واقعیت این اســـت  به ســـمت تولید فارغ التحصیل اســـت یا تولید فناور
ی را که نگاه کنید، عنوان این رشته به گونه ای است  که وقتی رشته داروساز
کـــه اولیـــن مســـاله ای که به ذهن متبادر می شـــود، اینکه وقتی کســـی از این 
رشـــته فارغ التحصیل می شـــود؛ قادر اســـت در زمینه تولید دارو وارد شـــود، 
درحالی که نه محتوای درسی آنها و نه مدیریتی که در دانشگاه های این حوزه 
صورت می  گیرد، عملا به این سمت وســـو نیســـت. در عمل فارغ التحصیل 
این رشـــته و مســـیر دانشـــگاه ها به ســـمت تربیت کســـی اســـت که با علوم 
دارویی آشـــنایی دارد، اما در دانشـــگاه های ما فن های مربوط به تولید دارو 
یت نکرده اند. در این مدت، چندین بار این مســـاله مطرح شـــده که  را مدیر
ی تغییر کند که زایش شـــرکت های دانش بنیان  بایـــد محتـــوای آمـــوزش طور

ی باشد.  یکی از مختصات دانشـــکده های داروساز
نکتـــه دوم ایـــن اســـت که چه میزان از تولید دارو وابســـته به چه رشـــته   های 
ی یا شیمی  یســـت فناور مختلفی اســـت. فرض کنید کســـی که رشـــته اش ز
باشـــد، می توانـــد بعضی از محصولات دارویی را هـــم تولید کند، یعنی همه 
این کارها در اختیار داروســـازها نیســـت، یعنی فارغ التحصیلان رشته های 
مختلف مرتبط می توانند به این سمت وسو گرایش پیدا کنند. نکته بعدی 
ایـــن اســـت کـــه چقـــدر بازار واقعا کشـــش دارد تا یک نفر زندگـــی اش را برای 
تولیـــد دارو بگـــذارد، بـــرای درک بهتر این مســـاله مثالی می زنم. من الان یک 
فارغ التحصیل هســـتم و مخیرم بین تولید دارو یا تولید آرایشـــی- بهداشـــتی 
یکی را انتخاب کنم. یکی از مسیرهایم برای به نتیجه رسیدن حداقل چهار 
پنج ســـال زمان لازم داشـــته و قوانین ســـخت گیرانه ای برای آن وجود دارد، 
حتی وقتی هم که محصول تولیدی وارد بازار شـــود، واردکنندگان و رقبایی 
ی های آن هم  از کشـــورهای دیگـــر در بازار حضور دارنـــد و نحوه قیمت گذار
از ســـوی ســـازمان غذا و دارو انجام می شـــود و به همین دلیل می بینیم که 
مخاطرات حضور در این بازار و تولید دارو بســـیار بالاســـت. در مقابل حوزه  
دیگر اینقدر مقررات ندارد و از طرفی مخاطرات آن هم کمتر است. طبیعتا 
ی خودم، یکی از این مســـیرها را انتخاب کنم،  گر بخواهم در حوزه کار من ا

آن حـــوزه ای را انتخـــاب می کنم که کمترین مخاطره بازار را برای من دارد. از 
این رو تولید دارو جذابیتی نســـبت به ســـایر حوزه ها که سختگیری کمتری 
ی روبه رو نیســـت،  ی آن هـــم بـــا بازار دســـتور ی آن هســـت و قیمت گـــذار رو

نخواهد داشت.
 

   باید در دانشکده های داروسازی، فناور تربیت کنیم
گر بخواهیم بگوییم چگونه این وضعیت اصلاح می شود،  در این وضعیت ا
یس این رشـــته و تربیت  بایـــد بگوییـــم کســـی که در دانشـــگاه ها بحـــث تدر
ی انسانی این حوزه را دنبال می کند، باید فناور تربیت کند. دوم اینکه  نیرو
ســـازمان غـــذا و دارو بایـــد این فناوران را جذب کـــرده و به آنها جهت دهد. 
ی آورند،  بدانند نســـبت به  گر به این حوزه رو یعنـــی بســـتری فراهـــم کند که ا
ی هم در آنها  ی دستور سایر حوزه ها که قوانین ساده تری دارند و قیمت گذار
ی  کمتر است، موفق تر خواهند بود. در همین راستا معاونت علمی و فناور
ی که برای حمایت از این حوزه انجام می دهد، این  ی کار یاســـت جمهور ر
است که نشان دانش بنیانی به شرکت ها می دهد و از آنها حمایت می کند، 
ی برای رســـیدن به  با این حال باید به این مســـاله اشـــاره کرد که بسترســـاز

ی شـــکل نمی گیرد. شـــرکت های دانش بنیان، در معاونت علمی و فناور

   حدود ۱۰ درصد اساتید به حوزه فناوری ورود داشتند
ید که بدانیم چه تعداد از اینها را تابه حال  ی از شرکت های دانش بنیان دار آمار
اســـاتید یا اعضای هیات علمی و چه تعداد را فارغ التحصیان رشـــته پزشکی 

تشکیل داده اند؟ 
یـــم. معمولا با همدیگر هســـتند، یعنی تیم اینها یک  مـــا در ترکیـــب آمار ندار
ی که ممکن  مشـــاور پزشـــکی دارد و ترکیب شان هم مختلف اســـت، به طور
اســـت یک نفر مســـئول مالی باشـــد و یک نفر فناور باشد و یک استاد هم در 
میان آنها حضور دارد. با این حال سهم اساتید در تولید شرکت ها خیلی بالا 
یسک را  فارغ التحصیلان قبول کرده اند. حدودا 10 درصد  نیســـت، بیشـــتر ر
از اســـاتید وارد این حوزه ها شـــده اند و به اینها فکر کرده اند اما بیشترشـــان 

یس و کارهایی که قبلا انجام می دادند، مشـــغول هســـتند. به همان تدر

   هنوز درک نکرده ایم که فضای علم و فناوری 
رقابتی شده است

با توجه به آمار بالای مهاجرت نیروی انســـانی در حوزه ســـامت که طی چند 
ســـال اخیر شـــدت گرفته، به اعتقاد شما شـــرکت های دانش بنیان تا چه میزان 

می تواننـــد از مهاجرت این افراد جلوگیری کنند؟
موضوع مهاجرت یک علتی نیست و برای مواجهه با مقوله ای که چندعلتی 
اســـت باید با تک تک علت های آن برخورد کرد. یکی از مســـائلی که وجود 
دارد این است که در کشورهای اطراف ما تا یک دهه پیش خبری از اینکه 
ی و اینهـــا برونـــد، نبود. اصـــلا به ایـــن موضوعات فکر  دنبـــال علـــم و فنـــاور
نمی کردند و کشـــورهایی بودند که با داشـــتن پول، مسیری که می خواستند 
طی کنند، کلا مســـیر دیگری بود. بعد از اینکه ایران نقشـــه جامع علمی را 
ی حسادت یا رقابت  تدوین و رشد علمی پیدا کرد، کشورهای اطراف یا از رو
ی ورود کنند. زمانی  یـــا به دلایـــل دیگـــر تصمیم گرفتند در حوزه علم و فناور
ی را از غرب آوردند و  که در این مســـیر وارد شـــدند این تابلوی علم و فناور
زمیـــن لازم بـــرای این کار را هم اختصاص دادند، اما وقتی به موضوع تامین 
ی انســـانی رســـیدند تحقق آن را به یکی از شـــرکت های معتبر خارجی  نیرو
ی انســـانی تان را از  ســـپردند؛ پاســـخ آن شـــرکت هم ایـــن بود که تامیـــن نیرو
ایـــران انجـــام دهید، چون هـــم فارغ التحصیل دارد و هم باهوش هســـتند و 
هم اینکه با حقوق هایی که شما می دهید از کشورشان مهاجرت می کنند 
و کشورهای اطراف هم این کار را انجام دادند، یعنی آنها براساس مشورتی 
کـــه کـــرده بودند تصمیـــم گرفتند این کار را انجام دهند و از آنجایی که این 
کشـــورها بـــه ایـــن حوزه به عنـــوان یک کار اقتصـــادی نـــگاه نمی کردند بلکه 
یســـت بوم  به عنـــوان یـــک ذی نفـــع می خواســـتند آن را انجام دهند و برای ز
کشورشـــان این کار را به هر نوعی انجام دادند. یک زمانی اصلا این مســـاله 
موضوعیـــت نداشـــت که رقابـــت منطقه ای عربستان ســـعودی  با ما چگونه 
گهان این کشـــور تصمیم دیگری گرفـــت و  وارد مدار رقابت  اســـت، ولـــی نا
گهان  ی نبود که بخواهد کار علمی کند اما نا علمی شد. امارات هم کشور
ی شـــد. قطر و عمان به جذب کســـانی که  وارد کارهای علمی و بیوتکنولوژ
ی از پزشـــکان شـــهره ما  در ایران بودند، پرداختند تا جایی که امروز بســـیار
دفتـــری آنجـــا دارنـــد. نکته دیگر چنین کشـــورهایی کششـــی ایجاد کردند و 
گر این طور بود که ایران می کشـــید و آنها هم می کشـــیدند، بالاخره یک نفر  ا
پیـــروز می شـــد امـــا واقعیت این اســـت که ایـــران نیرو را رانـــد و طرف مقابل 

دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان سلامت در گفت وگو با »فرهیختگان«:

 هنوز درک نکرده ایم که 
علم و فناوری رقابتی شده است

 30 درصد ارز برای واردات 3 درصد داروها هزینه می شود
  شبه دولتی ها نمی خواهند حوزه دارو های تک شود

  حذف آلایندگی ها تنها نیاز به تنظیم مقررات دارد

نیمکت خبر

ادامه در صفحه۵ 

زهرا رمضانی- فاطمه طاری بخش 
گروه دانشگاه

راه حل  بزرگ ترین مسائل جامعه در دانشگاه های علوم انسانی است
روح الله دهقانی فیروزآبـــادی، رئیـــس بنیـــاد ملی نخبـــگان عنوان کرد: »یکی از نقدهای وارد شـــده به 
معاونت علمی و بنیاد نخبگان این اســـت که در ســـال های گذشـــته نقش نخبگان علوم تجربی و 
یفی که برای نخبگان حوزه علوم انســـانی  علوم مهندســـی در آن پررنگ بوده اســـت. جایگاه ها و تعار
ی هایی که ممکن اســـت دانشـــگاه های علوم انســـانی داشـــته باشـــند، چندان  وجود دارد یا اثرگذار
ی گفت: »نگرش همســـان به دانشـــگاه های علوم انســـانی مشـــابه با  درســـت دیده نشـــده اســـت.« و
دانشگاه های علوم مهندسی و بحث های کارآفرینی و شرکت دانش بنیان و خلاق، نگاه اشتباهی 
است که به دانشگاه علوم انسانی و فضای آن آسیب می زند.« او افزود: »بزرگ ترین جایی که در آن 
یم.  ی ضعف خاصی ندار یم و به آن توجه نکرده ایم، علوم انســـانی اســـت. در حوزه فناور ضعف دار
بزرگ ترین مسائل امروز ما مسائل اجتماعی، اقتصادی، حکمرانی و سیاسی است. بزرگ ترین سوالات 
یشه آنها و راه حل های آنها در  بی پاســـخ ما و مهم ترین مســـائل امروز این کشـــور مسائلی هســـتند که ر

دانشگاه های علوم انسانی است.«

صرفه جویی ارزی ۳.۱ میلیارد یورویی با حمایت صندوق از طرح های دانش بنیان
ی و شـــکوفایی با ارائه گزارشـــی از فعالیت های این  محمدصـــادق خیاطیـــان، رئیس صندوق نوآور
ی بیش از ۸۹0 خط تولید جدید، ایجاد 10۵ هزار فرصت شغلی و کمک به تحقق  صندوق، راه انداز
ی یک میلیارد و ۳00 میلیون یورویی را بخشـــی از اثربخشـــی خدمات این صندوق  صرفه جویی ارز
کنون برشمرد و بر انضباط و شفافیت مالی چند ساله صندوق و مقبول بودن  از ابتدای تاسیس تا
کید کرد. خیاطیان، لزوم اتخـــاذ تدابیری برای  گـــزارش حسابرســـی آن برای پنجمین ســـال متوالـــی تا
کید بر تحقق صادرات  ، تا جلوگیری از مهاجرت اعضای شرکت های دانش بنیان به خارج از کشور
کیـــد بر تخصیص منابع پیش بینی شـــده در تبصره 1۸ از  محصـــولات و خدمـــات دانش بنیان هـــا، تا
سوی بانک ها و پیگیری رئیس جمهور در این مورد را از دیگر محور های صحبت های دکتر رئیسی 
ی و شکوفایی همچنین گفت: »رئیس جمهور ضمن  در این نشست عنوان کرد. رئیس صندوق نوآور
ی و شکوفایی بر گسترش چنین  استقبال از برنامه حمایت از راهیان پیشرفت از سوی صندوق نوآور

کید کرد.«  برنامه هایی با توجه به امیدآفرین بودن آنها تا

الگوبرداری از اسناد هوش مصنوعی سایر کشورها موجب تأخر فرهنگی می شود
سیدسعیدرضا عاملی، عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی و مسئول کمیسیون نهایی سند هوش 
مصنوعی، گفت: »تدوین و اجرای ســـند هوش مصنوعی کشـــور ملزم به رعایت اولویت های ملی و 
ی ادامه  یست بومی داخلی است و درواقع تجمیعی از امکانات فیزیکی و هوش مصنوعی است.« و ز
داد: »هوش مصنوعی داخلی می تواند قابلیت های مهمی در ارائه خدمات به نظام های کارخانه ای، 
آلودگی هوا و آلودگی صوتی به همراه داشـــته باشـــد.« مســـئول کمیسیون نهایی سند هوش مصنوعی 
گفت: »قابلیت شبکه ای شدن هوش مصنوعی نه تنها موجب ایجاد شبکه نخبگانی می شود، بلکه 
ی راهبردی نیز برنامه هایی را تدوین می کند که با دخالت در پارامترها، موجب  در حوزه سیاستگذار
ی گفت: »سند هوش مصنوعی  مناسبت های تعاملی در منطقه و عرصه بین المللی خواهد شد.« و
ی اســـت و تا یک ماه آینده در ستاد نقشه جامع ملی  ی اســـلامی ایران در مراحل نهایی ســـاز جمهور
ی از اسناد هوش مصنوعی سایر کشورها گرچه امر پسندیده ای  کشـــور نهایی خواهد شـــد. بهره بردار

است ولی تکرار تمام و کمال آن موجب تأخر فرهنگی در سند هوش مصنوعی کشور می شود.«
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گر  آن را کشـــید، در ایـــن شـــرایط خـــب معلوم اســـت که آنها پیروز شـــدند. ا
بخواهیـــم علت هـــا را ببینیـــم بایـــد در جایی که کشـــش هســـت، دســـت از 
یم، یعنی ما باید وارد فضای رقابت می شـــدیم که نشـــدیم. مردم  رانش بردار
مفاهیمی مانند کشـــش و رانش و فضای رقابتی را در فوتبال و موضوعاتی 
یج فضای دانشـــگاه های ما هم  از این دســـت می فهمند. متاســـفانه به تدر
به این ســـمت می رود که وقتی فرد دارد شـــروع به تحصیل می کند قصدش 
ی کردن در کشـــور دیگری اســـت. این فضا به خاطر رقابت هایی اســـت  باز
که در ســـطح بین الملل ایجاد شـــده و هنوز در داخل این مهم درک نشـــده 
ی به یک فضای رقابتی تبدیل شده است. واقعیت  که فضای علم و فناور
اینکه در دنیای امروز دیگر کشـــورها نمی توانند اقتصادهای آینده شـــان را 
ی شوند. مساله دیگر اینکه  شکل دهند، مگر اینکه وارد حوزه علم و فناور
ما در منطقه بیشـــترین فارغ التحصیل مهندســـی را داشـــتیم ولی برای آنها 
هم برنامه نداشـــتیم. از این جهت شـــرایطی پیش آمد که ما کشـــش لازم را 

نســـبت به رقیب مان ایجاد نکردیم. 

   باید وضعیت مهاجرت به خارج از کشور را مدیریت کرد
امروز بســـتر شـــرکت های دانش بنیان نمی تواند این کشش را ایجاد کند؟

که وقتی یکی شرکتی  این شرکت ها می تواند فضای این حوزه را کم  کند؛ چرا
زد، اشتغال ایجاد می کند اما کار به اینجا رسیده که امروز رقبای ما می گویند 
خب با شرکت تان مهاجرت کنید، یعنی امروز کشور همسایه مان می گوید ما 
یم نیســـتیم، زمین هم می دهیم، انتقالات بانکی هم به راحتی در اینجا  تحر
انجام می شـــود و حالا شـــرکت ها مهاجرت می کنند، یعنی در گذشـــته افراد 

به این کشـــورها می رفتند حالا شرکت ها می روند. 
مـــا بایـــد 10 یا 20 ســـال پیـــش فکر می کردیـــم که دارد چنین شـــرایطی برای 
جـــذب نیروهـــای مـــا پیـــش می آید که فکـــر نکردیـــم. تنها چـــاره ای که در 
یت  ایـــن زمینـــه وجـــود دارد این اســـت که همیـــن وضعیت فعلـــی را مدیر
یت به فرصت تبدیـــل کنیم. ما باید به  کنیـــم، یعنـــی ایـــن تهدید را با مدیر
ید اما با در نظـــر گرفتن قوانین  ید، برو شـــرکت ها بگوییـــم، می خواهیـــد برو
مربوطه مهاجرت کن تا سرشان کلاه نرود، یعنی باید به آنها مشورت بدهیم 
کـــه قراردادهای خوب ببندند و از کشـــورهای همســـایه صادرات شـــان را 
ی کرد  ی این کار برای کشـــور باشـــد. عملا باید کار انجام دهند اما ارزآور
تا شـــرکت ها یک پایگاه تولیدی در ایران و یکی در کشـــورهای همســـایه 
یم  داشته باشند. واقعیت این است که ما دیگر نمی توانیم مانع کسی شو
یت کنیم تـــا همین تهدید  کـــه مهاجـــرت نکنـــد امـــا می توانیم خـــوب مدیر

برای ایران به فرصت تبدیل شـــود. 

به این ســـمت حرکت کرده ایم؟
. اصلا در گام اول باید بیدار شوم تا بعد بفهمم دور و بر من چه خبر  نه هنوز
ی  ی است. در عرفان هم اولین مرحله سلوک بیدار است! اولین مرحله بیدار
اســـت. باید اول به اطرافم نگاه کنم ببینم چه خبر اســـت، بعد بفهمم با چه 
شـــیوه ای و چه ســـرعتی به چه ســـمتی بدوم تا به مقصد برســـم. این چالشی 
ی اش رخ دهد،  است که فکر کنم چهار پنج سال طول بکشد تا مرحله بیدار
ی انسانی آنها به خارج  حتی کشورهایی بوده که پیشرفته هم هستند اما نیرو
از مرزهایشان مهاجرت داشته اند. بنابراین در فضای رقابتی برای پیروز شدن 
برنامه هایی طراحی کرده اند و به نتیجه هم رسیده اند. به طور مثال قبل از ما 
یزی  مثلا کشور چین این چالش را داشته اما برای جذب نیروهایش برنامه ر
و معادلات مرتبط با این حوزه را حل کرده؛ این کشـــور برای بازگشـــت نیروها 

پای عرق وطنی و مســـائل اینچنینی را به میان نیاورده اســـت. 

ویی چطور است؟  وضعیت مهاجرت شـــرکت های دار
نکته مهم اینکه بعضی از این شرکت ها اصلا قواعد را بلد نیستند که چگونه 
مهاجـــرت کننـــد، یعنـــی آنهـــا دانش و ارتباط لازم را برای ایـــن کار ندارند، نه 
ی این شـــرکت ها  گر یک روز اینکه دل شـــان نخواهد از کشـــور بروند. عملا ا
دانش این کار را داشته باشند، می توان گفت وضعیت به چه شکل است، 
ی ارتباط برقرار شود و کشورهای همسایه این شرکت ها را پیدا  گر روز یعنی ا
کننـــد مطمئنـــا اینها را به بهـــای بالایی می خرند و می برند. نکته دیگر اینکه 
بخشـــی از این شـــرکت هایی که ماندند هم در ایران فعال هســـتند و هم در 
خارج؛ البته شیوه رفتار آنها از نظر من هم اشکالی ندارد. وقتی انتقال پول  
شرکت ها در داخل دچار مشکل بوده و با برچسب ایران هم تولیدات شان 
که در فضای  یدار ندارد، نمی توان به آنها گفت که در کشور بمانند؛ چرا خر
تجـــارت نمی تـــوان از ایـــن حرف ها زد. تعدادی که نرفتنـــد، من تا جایی که 

اطـــلاع دارم، هنوز نمی دانند چگونه بروند. 

مهم تریـــن مســـاله در ارتباط با فعالیت شـــرکت های دانش بنیـــان، حرکت آنها 
به ســـمت رفع نیاز داخل اســـت، این اتفاق در ارتباط با شـــرکت های فعال در 

حوزه دارو چگونه دنبال می شـــود؟ 
خوشـــبختانه در کشـــور مـــا یـــک ســـازمانی وجـــود دارد بـــه اســـم ســـازمان 
. به این سازمان می توان گفت چه چیزی نیاز دارد، چه حمایتی  غذاودارو
ی  انجـــام می دهـــد، چـــه محصولی را وارد می کند و چـــه قیمت هایی را رو
محصولات می گذارد. عملا همه کارها دســـت این ســـازمان است که نقد 
یادی هم به آن می شود. دلیل نقدها این نیست که سازمان پر از ضعف  ز
اســـت، بلکه به خاطر آن اســـت که این ســـازمان وجود دارد. عملا در هیچ 
وزارتخانـــه دیگـــری چنیـــن ســـازمانی وجود نـــدارد، یعنـــی وزارتخانه های 
ید محصـــول به آنها  ی و خر ینـــد بحـــث واردات، قیمت گـــذار دیگـــر می گو
کره  ارتباطـــی ندارد؛ اما در وزارت بهداشـــت می توان در ایـــن زمینه ها مذا
کرد و پاســـخ  همه ســـوالات این حوزه هم دســـت همین وزارتخانه اســـت؛ 
یاد نقد می شـــود.  البته این مهم نقطه قوت کشـــور اســـت، هرچند به آن ز
، با این ســـازمان به یک تفاهمی رســـیدیم  نکتـــه دیگـــر اینکـــه ما برای دارو

بری ها شـــروع می شود.  ترین ارز که از بالا
در ایـــن ارتبـــاط بایـــد کمی به عقب برگردیم و بدانیم که در کشـــور مشـــکلی 
وجود داشـــته که نتوانســـته این چالش را طی یک دهه اخیر حل کند؛ برای 
حـــل ایـــن معضل یک نوع تفاهمنامه ای امضا کردیم و برای تولید داروهایی 
با رقم بالای 10 میلیون دلار فراخوان می دهیم؛ این کار را هم از حدود ســـال 

ن تحقیقات وزارت بهداشـــت بودم، هر ســـال انجام  1388 کـــه بنـــده معـــاو
یادی می آیند، برخی از آنها موفق و برخی دیگر ناموفق  می دهیم. محققان ز
عمـــل می کننـــد. در ایـــن بازه هم تجربه و توان ما و نیز شـــرکت های رقیب ما 
ی 1.8 میلیارد دلار واردات حوزه دارو هســـتیم.  بیشـــتر شـــده و الان تقریبا رو
پیش بینی این اســـت که بتوانیم طی دو تا ســـه ســـال با توافقی که با سازمان 
یرســـاختش دانشش  داشـــتیم از این میزان 800 میلیون دلار بکاهیم، یعنی ز
وجود دارد و شرکت  متقاضی اش و مدل حمایتش هم مشخص شده است. 

   ۳۰ درصد ارز کشور برای واردات 
۳ درصد داروها هزینه می شود

ی که گفتید، برای چند درصد از داروهاســـت؟ این یک میلیارد دلار
یم. همیشه این  ما الان می گوییم که 97 درصد تولید و 3 درصد واردات دار
عدد وجود داشته که 30 درصد ارز کشور برای 3 درصد می رود و 70 درصد 

ینه می شـــود. این تقریبا همه ســـاله وجود دارد.  برای آن 97 درصد دیگر هز

3 درصد جزء داروهای خاصی هســـتند که ما نمی توانیم تولید کنیم؟
ما وقتی پزشـــکان مان را تربیت می کنیم، می گوییم کتابی را امســـال امتحان 
یم که چاپ دو سال گذشته باشد. در وزارت بهداشت همیشه برای  می گیر
بوردهـــای تخصصـــی ایـــن کار را می کنند. در کتاب هـــای جدید، داروهای 
جدید درج می شود و دیگر داروهای 10 سال پیش کارایی ندارد. وقتی فردی 
فارغ التحصیل شـــد، دســـت به قلم می برد و دارویی را می نویســـد و طبیعتا 
وقتی آن دارو در کشور وجود نداشته باشد، مجبور به واردات آن هستیم. بعد 
از مدتی که از واردات آن دارو گذشـــت، می بینند عجب پول ســـنگینی در 
ینه می شـــود، آن وقت یک نفر شـــروع به تولید کردن آن می کند.  این زمینه هز
بنابرایـــن چرخـــه ای وجـــود دارد کـــه همیشـــه داروهای جدیـــد در دنیا تولید 
می شـــود و برخی از اینها در کتاب ها می آیند. به محض اینکه در کتاب ها 
وارد می شوند، فارغ التحصیلان، اساتید و پزشکان شروع به تجویز آن کرده و 
این مهم به تقاضا تبدیل می شود. تقاضای دارو ایستا نیست که بگوییم تا 
یم  ی ای که دار اینجا حل کردیم و کشور ما بی نیاز شد. با وجود علم و فناور
ی جدیدی بدهیم که دنیا نداده باشد. داروهای  تابه حال نتوانسته ایم دارو
ما کپی داروهایی اســـت که در دنیا و کشـــورهای دیگر تولید شـــده اند و ما 
دومین تا چهارمین تولیدکننده آن دارو در دنیا می شـــویم. با این حال هرگز 
ی جدید در دنیا باشیم.  پول و دانش ما به جایی نرسیده که تولیدکننده دارو

   دولت کاری نمی کند که تولید در حوزه دارو زنده شود 
برای داروهای بیماری های خاص، تولیدات قابل توجهی انجام شده است؟

ید معاونت علمی درخشش  یکی از چالش ها همین است. مثلا در مورد کوو
یدارش نبود.  کســـن ها را حمایت کرد اما دولـــت خر کامـــل داشـــت و انواع وا
کسنی به دولت داده نشد.  دولت 150 میلیون دلار به کووکس داد اما هیچ وا
در مقابـــل هـــم وقتـــی داخلی ها تولید کردند، دو ســـال طول کشـــید تا دولت 
به آنها پول شـــان را بدهد. یکی از چالش های بیماران خاص این اســـت که 
ی نمی کند که تولید در این حوزه زنده  مشتری  اش دولت است و دولت کار
شـــود. یعنی دولت هیچ گاه به تولیدکننده نمی گوید کل پول این حوزه را به 
او می دهد تا شـــرکت هم بتواند این دارو را تولید کند؛ به همین دلیل وقتی 
یـــک شـــرکت بـــالا می آید، در چرخـــه بدهی که ایجاد شـــده، می افتد و چون 
یادی هم ندارند، درنتیجه شـــرکت ها ســـراغ ایـــن کار نمی روند. در  دارایـــی ز
علـــم تجـــارت می گوینـــد هر جا که تجارت به دولت وصل شـــد، از آن پرهیز 
کنیـــد. در دولت هـــا ایـــن مســـاله نیاز به تدبیر و قوت و عـــزم و اراده دارد. ما 
به دولت فعلی گفته ایم شـــما 70 درصد آنچه به خارجی ها برای تامین یک 
دارو می دهید را به تولیدکننده داخلی بدهید، ما همان ســـال به شـــما دارو 
را تحویـــل می دهیـــم. اینها تدابیری اســـت که دولت بایـــد پیش بگیرد، بعد 

همه آنها حل می شوند. 

   مشکل کشور در حوزه IVIG تا سال آینده حل می شود
ید؟ بـــاره داروهای بیماران خاص خبر خوبی دار در

امـــروز کمبـــود IVIG یا محصولات پلاســـمایی مشـــهود اســـت. بـــا این حال 
خوشـــبختانه باید بگویم که تا ســـال آینده این کمبود با تولید دانش بنیان در 
ایران برطرف خواهد شـــد. درواقع یکی از حوزه هایی بوده که 40 ســـال است 

یم اما در آینده حل خواهد شـــد.  در آن مشـــکل دار

   در تولید مشکلی نداریم 
اما در سیاست ها و مقررات گیر افتاده ایم

یعنـــی نمی تـــوان داروهـــای خـــاص را در بازار عرضه کرد؟ حتمـــا باید از طریق 
دولت باشد؟

گر پوشـــش بیمه داده نشـــود،  نه، نمی توان این کار را انجام داد. نگاه کنید ا
چه کســـی می تواند یک آمپول ضدســـرطان تولید ایران که 25 میلیون تومان 
ی کنیم که برای  اســـت و خارجی آن 120 میلیون تومان را بخرد؟ ما باید کار
تولیدکننـــده داخلـــی صرفه اقتصادی داشـــته باشـــد کـــه بخواهد دارویی را 
یم. هر چیزی کـــه دنیا تولید کند،  ی کم ندار تولیـــد کنـــد. مـــا به لحـــاظ فناور
ما هم می توانیم تولید کنیم، فقط در سیاســـت ها و مقررات گیر افتاده ایم. 

دولت یعنی همان ســـازمان غذا و دارو و وزارت بهداشـــت؟
نه، دولت یعنی دولت. ســـازمان غذا و دارو مجری یک ســـری کارهاســـت. 
ی را بکند  یر بهداشـــت با اختیار خـــودش چنین کار البتـــه ممکن اســـت وز
یر نیست و ترکیبی هست که وزارتخانه  تنها  اما شورای عالی بیمه دست وز
یـــک رای در آنجـــا دارد. اینکـــه می گویم دولت، یعنـــی باید در هیات دولت 

تصمیم گرفته شـــود و بعد پای آن هم بایســـتند. 

نیازها چگونه به شـــرکت ها اعلام می شود؟
بـــه صورت فراخوان. ســـازمان غذا و دارو مســـئولیت تولید نـــدارد. در قانون 
گر کمبودی  وزارت بهداشـــت نوشـــته شده که شـــما تامین کننده  هستید و ا
در این حوزه ایجاد شـــد، این ســـازمان باید جواب دهد و حالا تفاوتی ندارد 
کـــه محصـــول مـــورد نیاز تولید داخل بوده یا از خارج تامین شـــده اســـت. در 

یاست جمهور و وزارت صمت وظیفه  ی ر این میان معاونت علمی و فناور
حمایت را دارد. یعنی در تولید اینها باید پاسخگو باشند و در نیاز آنها باید 
پاسخ بدهند. در این شرایط برای هماهنگی میان دستگاه های تولیدکننده 
یم. وقتی دو دستگاه  یا تامین کننده، نیاز به یک هماهنگ کننده دیگری دار
دولتی هستند، یکی باید بالاتر از دولت بنشیند و این ظرفیت را به کار گیرد. 

   دولت با اختصاص 8۰۰ میلیون دلار 
می تواند به درآمدزایی برسد

راجع به گردش مالی شرکت های دانش بنیان حوزه دارو در داخل هم توضیح 
دهید که چه میزان آورده مالی برای کشـــور داشـــته است؟

گر این شـــرکت ها نبودند و کلا جمع می شدند،  ما محاســـباتی داشـــتیم که ا
یعنی همین الان در شرکت هایشـــان را ببندند، باید ســـالانه 1.8 میلیارد دلار 
یم، یعنی آمارنامه  ارز بدهیـــم و ایـــن داروهـــا را وارد کنیم. ما دارونامه را می آور
ک قرار داده و شـــرکت های دانش بنیان را هم  دارویـــی 10 ســـال پیش را مـــلا
بری را کم  کرده اند.  ک قرار دادیم. بعد می بینیم اینها چقدر هر ســـال ارز ملا
ی ارز داده می شود. اینکه  کسن آنفلوآنزا هر سال مقدار به عنوان مثال برای وا
یـــد چرا بایـــد از این حوزه حمایت کنم؟ باید یک پیام روشـــن به  دولـــت بگو
گر این 1.8 میلیارد دلار را بخواهید وارد کنید،  دولت بدهم و آن هم اینکه ا
گر وارد نکنیـــد، ارز را در صرافی و بازار  بایـــد ارز 30 هـــزار تومانـــی بدهیـــد اما ا
گر شما 1.8 میلیارد دلار  آزاد با قیمت 40 هزار تومان عرضه می کنید. حال ا
را ضـــرب در 10 هـــزار تومـــان که اختلاف بین ارز تخصیصی با قیمت آزاد آن 
است، کنید، می بینید دولت می تواند درآمدزایی داشته باشد. یعنی چون 
دولـــت ارز بـــرای واردات اختصاص نداده، مابه تفـــاوت را در بازار فروخته و 
ی می توانـــد درآمـــد حاصل کند. یـــک عقل کامل  از طریـــق صرفه جویـــی ارز
ی که اینها ذخیـــره می کنند، 10 هزار تومان  یـــد هـــر یک دلار اقتصـــادی می گو
ی که در حوزه دارو می توان  گر ایـــن 800 میلیون دلار بـــه مـــن می دهند، پس ا
بـــه تولیـــد داخـــل اختصـــاص داد را در 10 هـــزار تومان ضـــرب کنیم، عملا 8 
هزار میلیارد تومان خواهد شـــد. نکته دیگر اینکه هر ســـال این 800 میلیون 
دلار را می توان به تولید داخل اختصاص داد و هر ســـال با نرخ ارز می توان 

چنین درآمدی را داشت. 

ید که ما چقدر صادر می کنیم؟ ی دار از صـــادرات هـــم آمار
صـــادرات مـــا خیلـــی کم اســـت و قابل گفتن نیســـت. مثـــلا 200 میلیون دلار 
یم که به نظر من اصلا نباید گفت که ما صادرات  صادرات در حوزه دارو دار
یم. دلیل آن هم این اســـت که ســـازمان غذا و دارو می گوید تا وقتی من  دار
در داخـــل دارو می خواهـــم، نمی گـــذارم صادراتـــی صـــورت بگیـــرد و همین 
کرات صادراتی  مســـاله اهرمی شـــده تا تولیدکننده ای نخواهد به سمت مذا

حرکت کند. 

پیش بینـــی شـــما بـــرای درآمـــد از شـــرکت های تولیـــد دارو در بـــازار ســـال آتی 
چقدر است؟

گر دولت این کمک هایی را که گفتم بکند و درایتی پیش  آید که بگوید ما  ا
پشـــت این می ایســـتیم، مساله حل می شـــود. در این صورت پیش بینی این 
است که تا دو سال آینده تا 800 میلیون دلار گردش خارجی به گردش داخلی 
تبدیل می شـــود. حالا این عدد را شـــما ضرب کنید، می بینید که چه عدد 
ی ای خواهد شد. این می شود اشتغال و اقتصاد ایران بزرگ تر خواهد شد.  ارز

گردش مالی امســـال چقدر بوده؟
کل گردش مالی حوزه دارو حدود 160 همت اســـت. 

صحبتـــی هـــم درباره واکســـن آنفلوآنـــزا کردید. درباره کیفیت کار شـــرکت های 
دانش بنیـــان در حـــوزه تولیـــد دارو کـــه مـــردم چقدر بـــه تولید داخل اســـتقبال و 
اعتمـــاد می کننـــد. امســـال مـــردم درگیـــر واکســـن آنفلوآنزای هلنـــدی بودند. در 

این باره توضیح بدهید. 
گهان اعتقاد مردم و دیدگاه پزشـــکان در  انتظار نمی رود به محض تولید، نا
بازار تغییر کند. اصلا خود شرکت ها هم می گویند ما اول 10 درصد، بعد 20، 
یم. مردم که نمی توانند کیفیت را بسنجند  بعد 30 و بعد بقیه بازار را می گیر
یا مقایســـه کنند. این ســـازمان غذا و دارو اســـت که کیفیت را مستند تایید 
می کند. مســـتنداتش هم برای مردم قابل خواندن نیســـت. مطالعه بالینی را 
هم فقط پزشکان محقق  از نتایج متوجه می شوند؛ لذا نمی توان گفت مردم 
چـــه می گوینـــد! مردم در خودرو یا مبل بلدند کیفیت را بســـنجند اما درباره 
دارو نه! موضوع اصلی در دارو مساله تجویز آن است؛ چرا که پزشک دارو را 
تجویز می کند. برای پزشـــکان هم باید کنفرانس گذاشـــت و آنها را با داده ها 
آشنا کرد تا متقاعد شوند و اینطور نیست که بگویند چون تولید ایرانی بوده، 
یض می بینم، گاهی تولید  پس کیفیت ندارد! با این حال من که در مطب مر
یضم فکر می کنم، به تولید و  داخلی که کیفیت ندارد را نمی نویسم. من به مر
ی ندارم؛ بنابراین تصمیم پزشکان بر این اساس است که بیمار  بری کار ارز

کنشـــی به دارو نشان می دهد.  چه وا

   شبه دولتی ها نمی خواهند دارو های تک شود
آقـــای دهقانی فیروزآبـــادی پیش تر عنوان کرده بود که شـــرکت های دانش بنیان 
ویـــی مـــا می توانند به مجموعه های های تک تبدیل شـــوند. این موضوع تا  دار
چه میزان امکان تحقق دارد؟ ما در چند ســـال آینده می توانیم به این برســـیم؟ 
سهمی از حوزه دارویی ما دست کسانی است که شبه دولتی هستند و آنها 
هم اصلا مایل نیستند این حوزه های تک بشود. یعنی اصلا هیات مدیره های 
فعال در این  حوزه  به فکر این موضوع نیستند تا بخواهند تصمیمی در این 
زمینه بگیرند. نکته دیگر اینکه مدیران و هیات مدیره این مجموعه ها تغییر 
می کنـــد و بـــه همیـــن دلیل برای آنهـــا تفاوتی نمی کند که های تک بشـــوند یا 
نشـــوند. اینها حقوقی ثابت می گیرند. از بزرگ ترین معضلات کشـــور همین 
ی هـــم می آید یک زمانـــی به آنها  شـــبه دولتی ها هســـتند. هـــر رئیس جمهـــور
گذار کنند و هیچ وقت هم ایـــن اتفاق نمی افتد و  می دهـــد کـــه کارشـــان را وا
گـــذار نمی کننـــد. زمانـــی می توانیم راجع به تحقق این شـــعار فکر کنیم که  وا
ی های جدید در شرکت هایشان  شـــرکت های بزرگ ایران اجازه دهند فناور

ی بالا تولید شـــوند. مثلا ما یک شرکت  نصب شـــده و محصولات با تکنولوژ
یم که یک گرم محصول تولیدی آنها یک میلیون دلار ارزش  دانش بنیان دار
برد خواهد داشـــت، در مقابل  دارد، چرا کـــه بـــرای برای بیماران هموفیلی کار
هم شـــرکتی هســـت که بروفن تولید می کند، قطعا این دو شـــرکت با یکدیگر 

قابل قیاس نیستند. 

   دولت در کرونا هزینه ای 
کسن پرداخت نکرد برای ساخت وا

در زمان شیوع کرونا چند نوع واکسن در کشور تولید شد که طبیعتا هزینه بالایی 
صرف آن شد. این نوع هزینه کردن ها را شما برای نظام سلامت و هم وضعیت 

اقتصادی فعلی کشـــور مفید می دانید؟ 
ینه کرده است! بخش خصوصی پول  من خیلی مایلم دولت بگوید چقدر هز
ید. دولت آنها را به زمین  کسن را هم نخر این کار را گذاشت و دولت حتی وا
گر باز اتفاقی بیفتد، قطعا دیگر این شـــرکت ها وارد  زد؛ در چنین شـــرایطی ا
ی  کسن نمی شوند. در مقابل این فشار معاونت علمی و فناور بحث تولید وا
ی بود که همه را به لحاظ مسئولیت اجتماعی مجاب کرد  یاست جمهور ر
تـــا هـــر کســـی هم یک توانی داشـــت در این حوزه وارد شـــود. مـــن خیلی دلم 
می خواهـــد بـــا این مصاحبه، دولت یا بانک مرکزی بگوید من اینقدر بودجه 
کسن گذاشتم. آن پولی که به خارجی ها داده را می دانیم چقدر  برای تولید وا
کســـن  اســـت، فقـــط بگوینـــد چقدر بـــه خصوصی های داخل بابت تولید وا

ینه کردیم!  دادند، نه به دولتی ها. آن وقت شـــما ســـوال کنید که چقدر هز

شما می گویید بخش خصوصی خودش هزینه کرد و با حمایت معاونت تولید 
کـــرد. دولـــت حمایـــت مالی که نکـــرد، از او خرید هم نکـــرد. این همان بخش 

شـــبه دولتی است که اجازه نمی دهد این اتفاق بیفتد؟ 
یســـک را  نمی دانـــم. یـــک جاهایـــی کـــه خطر کشـــور را تهدید می کند، باید ر
دولـــت قبـــول کند. من این را چندین بار بـــه رئیس جمهور قبلی گفتم. اصلا 
کســـن تولید کرد؛ قبل از تولید به شـــرکت ها گفتند ما  مثلا فلان کشـــور که وا
گر هم نتیجه نداد، خطر گردن من، اما تو  یدیـــم و ایـــن هم پولش. ا ایـــن را خر
بـــرو کارت را انجـــام بـــده. ما حتی پس از تولید هم پول طرف را ندادیم. خطر 

را شـــرکت ها نباید قبول کنند، دولت ها باید قبول کنند. 

   حذف آلایندگی ها تنها نیاز به تنظیم مقررات دارد
یم که در این زمینه ورود کند؟  الان وضعیت هوا خیلی بد اســـت. شـــرکتی دار
چون بخشی از سلامت مردم به همین هواست؛ نقش ستاد شما و توصیه اش 

به دولتمردان چیست؟ 
مـــن ایـــن را بـــه یقیـــن و قاطعیـــت می گویم که حدود ســـه چهار ســـال پیش 
لاینده ها را کـــم کنند، به  ی هـــای موجود کشـــور کـــه می توانند آ جمیـــع فناور
نمایش گذاشـــته شـــد. آنچه باعث موفقیت اینها می شـــود، تنظیم مقررات 
گر به خودروســـاز الزام می کردند که این ماشـــین باید 10  اســـت، یعنی مثلا ا
درصـــدش برقی باشـــد، آن وقت شـــرکت هم کارش می گرفـــت. وقتی الزامی 
ی و بنزین چرا باید  ی ندارد. با این قیمت انرژ نیســـت، آن شـــرکت هم بازار
یم.  کار کنـــد؟ مـــا فقـــط و فقـــط تصمیمات مـــان را در بحران آلودگـــی می گیر
وقتی هوا آلوده می شـــود، مصاحبه می کنند یا مدارس تعطیل می شـــوند اما 
وقتـــی بـــاد می آیـــد، دیگر نه مصاحبه کننده  و نه شـــنونده ای، نیســـت. دیگر 
نـــه موضـــوع در مجلـــس و نه در دولت، مطرح نمی شـــود و فقط موقع خفگی 
یـــک ســـروصدایی بلنـــد می شـــود. همان طور کـــه لندن و پکن مشـــکلش را 
لاینده ها را حل کند؛ فقط و فقط این  حـــل کـــرد، ایران هم می تواند مشـــکل آ
کشـــش باید از ســـمت مقررات باشـــد تا باعث شـــود مثلا یک کاتالیستی که 
ی همه خودروهای تولیدی نصب شود. قطعا این  یک شرکتی تولید کرده رو
قبیل شرکت ها نمی توانند بروند تبلیغات انجام دهند. من وقتی ماشینم را 
لاینده بودنش نیســـتم مگر وقتی که مقررات مرا مجبور  روشـــن می کنم، فکر آ
به این کار کند. آن وقتی بازار درســـت می شـــود. مثلا قبلا تبلیغ می کردند و 
ید؟ بعد آمدند گفتند ما پایان کار  یم، می خر می گفتند کپسول آتش نشانی دار
به یک ســـاختمان نمی دهیم تا کپســـول آتش نشانی داشته باشد. حالا دیگر 
یر بهداشـــت گفت بیمارســـتانی  اینها اصلا تبلیغ نمی کنند. یا یک زمانی وز
یدند و  که زباله ســـوز نداشـــته باشـــد، اعتبار ندارد، در نتیجه همه رفتند خر
کار شـــرکت مربوطه گرفت. در عمل یک حکم مســـاله را حل می کند. دولت 
لازم نیســـت همیشـــه پول بگـــذارد. گاهی باید گلـــوگاه مقرراتی اش را محکم 
نگه دارد تا مشـــکل حل شـــود. الان ما یارانه دارو می دهیم، یارانه بنزین هم 
می دهیـــم. هـــم یارانه می دهیم که هوا آلوده شـــود، هم بعـــد از آلودگی، یارانه 
می دهیم که مردم علاج شـــوند. در دنیا این نظیر ندارد که هم برای ایجاد و 

ی یارانه دهند.  هـــم برای درمان بیمار

   دانش بنیان ها در دوران کرونا آبروی کشور را خریدند
شـــما در دوران کرونـــا ســـمت داشـــتید. یـــک خاطره شـــیرین یا تلـــخ از آن ایام 

برای ما بگویید. 
خاطـــره شـــیرین این بود که ســـازمان بهداشـــت جهانی کیت هایـــی را به ما 
به عنوان هدیه داده بود و درســـت دو ماه از کرونا گذشـــته بود که گفت من 
کیـــت نـــدارم. من باور نمی کردم با فراخوانی که می دهیم، ســـه ماه بعد برای 
کل کشور به کیت برسیم و تقاضای جهانی برای کیت به سمت ایران بیاید. 
تور و ماسک هم رخ داد. این دانش بنیان ها از 10 سال  همین در مورد ونتیلا
گهان که تغییر مسیر دادند و به نیاز کشور  ی شده بودند اما نا قبل پایه گذار
یدند. این برای همه حکمرانی ها مایه  ی کشور را در دنیا خر پرداختند، آبرو

افتخار شـــد، درحالی که برایش زحمتی نکشیده بودند. 
ی  خاطـــره تلـــخ آنجا بود که من رئیـــس کمیته علمی بودم و داد می زدم دارو
فاویپیراویـــر هیـــچ اثـــری ندارد اما دولت در حـــدود 600 میلیارد تومان بابت 
ینـــه کـــرد. هـــم من از کمیتـــه علمی کنار رفتـــم و هم پول  یـــد ایـــن دارو هز خر
ینـــه شـــد. ایـــن جایی بود که باید به دانشـــمند  و کســـی که کار  بی جهـــت هز
ید، احترام می گذاشـــتند  علمی کرده و مبتنی بر شـــواهد می گوید این را نخر
که نگذاشـــتند. من در صداوســـیما بیان کردم این را ژاپن ســـاخته و به چین 
داده. نه برای کرونا در چین اســـتفاده می شـــود و نه در ژاپن. ســـازنده این را 

اســـتفاده نکرده، پس چرا شـــما برای آن این همه پول می دهید؟! 

از ورود متقلبان به دانشگاه ها جلوگیری می شود
ی جهرمی روز چهارشنبه در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران درباره شائبه تقلب  علی بهادر
ی و هماهنگی میان قوا مصوبه ای در شورای عالی انقلاب  در آزمون سراسری گفت: »روز گذشته با همکار
فرهنگی به تصویب رســـید و فرآیند به گونه ای طراحی شـــد که هم داوطلبانی که آزمون آنها شـــبهه دار اســـت 
امکان حق اعتراض داشـــته باشـــند و هم از حقوق ســـایر داوطلبان و ســـایر آحاد مردم و حیثیت دانشـــگاه 
صیانت شود.« سخنگوی دولت افزود: »طبق پیش بینی  صورت گرفته فرآیند اعتراض و شکایت در هیات 
عالی تجدیدنظر وزارتخانه های ذیربط انجام می شود. این یک نمونه تعامل میان قواست که از ورود متقلبان 
ی جهرمی افزود: »باید حق اعتراض  جلوگیری می شود و از حقوق داوطلبان دیگر صیانت خواهد شد.« بهادر
برای آنها تامین شود تا بتوانند از تصمیم سازمان سنجش و آموزش کشور که آنها را متقلب شناخته به مرجع 
کید کرد: »این موضوع ســـبب خواهد شـــد  ی تا دیگری که بی طرف و تخصصی اســـت، شـــکایت کنند.« و
از حقوق ســـایر داوطلبان، آحاد مردم، حیثیت علمی دانشـــگاه و جامعه علمی کشـــور صیانت شـــود تا فرد 

متقلب امکان راهیابی به دانشگاه را نداشته باشد.«

هنوز به همه متقاضیان وام ودیعه مسکن تعلق نگرفته است
یان در گفت وگو با »ایلنا« در مورد اعطای وام ها به  ق رفاه دانشـــجو مســـعود گنجی، رئیس صندو
یان  یان متاهل عنوان کرد: »امسال حدود 110 میلیارد تومان وام ودیعه مسکن به دانشجو دانشجو
متاهل اعطا کردیم. این رقم در مقایســـه با ســـال قبل رشـــد داشته است. البته هنوز نتوانسته ایم به 
همه متقاضیان این وام، پرداخت داشـــته باشـــیم.« گنجی در مورد مســـاعدت برای تهیه غذای 
یان  یانی که نیاز به حمایت بیشـــتری دارند، اظهار کرد: »درخصوص این دانشـــجو برخی دانشـــجو
مـــا مبلغـــی را بـــرای تهیـــه غـــذا در اختیارشـــان قرار می دهیم و بـــه محض اینکه 80 درصـــد مبلغی 
یان  یه رفاه دانشـــجو ق خیر ینه کـــرد داشـــتند، بـــه ما گـــزارش می دهند و صنـــدو کـــه گرفته انـــد را هز
کنون نیز  در دانشـــگاه ها مطابـــق بـــا ایـــن گـــزارش کارت آنهـــا را شـــارژ می کند.« گنجـــی افـــزود: »تا
یان داده می شـــود متفاوت اســـت. ممکن  کمک های خوبی شـــده و میزان کمکی که به دانشـــجو
اســـت از 500 هزار تومان تا دو میلیون تومان کمک کرده باشـــیم اما این رقم برای افراد با شـــرایط 

مختلف، متغیر اســـت.« 

تمدید مهلت ثبت نام آزمون دستیاری فوق تخصصی
ی رشـــته های  ره آزمـــون پذیـــرش دســـتیار فرصـــت ثبت نـــام در چهل و یکمیـــن دو
فوق تخصصـــی تـــا روز شـــنبه 9 دی ماه تمدید شـــد. گفتنی اســـت فرصـــت ثبت نام در 
این آزمون که از دوشـــنبه 27 آذر ماه آغاز شـــده بود و طبق اطلاع اولیه در روز یکشـــنبه 
3 دی مـــاه بـــه پایـــان می رســـید، پـــس از اتمام فرصـــت ثبت نام، تا روز  شـــنبه 9 دی ماه 
تمدید شـــد. لازم به ذکر اســـت آزمون کتبی چهل و یکمین دوره آزمون پذیرش دســـتیار 
فوق تخصصی در رشـــته های مصوب در ســـاعت ٩ صبح روز پنجشـــنبه 28 دی 1402 
بـــه صـــورت متمرکـــز در شـــهر تهـــران برگـــزار می شـــود و کارت ورود بـــه جلســـه آزمون در 
روزهـــای سه شـــنبه و چهارشـــنبه 26 و 27 دی مـــاه در ســـایت مرکـــز ســـنجش آمـــوزش 
پزشـــکی منتشـــر می شـــود. نکته قابل توجه برای داوطلبان آنکه آزمون شفاهی براساس 
یع کارت ورود به جلســـه به داوطلبان اطلاع رســـانی  جدول زمان بندی که در هنگام توز

می شـــود، برگزار خواهد شد. 
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ی اپـل از مهم تریـن و پردرآمدتریـن شـرکت های فناورانـه  غـول فنـاور
دنیاسـت کـه به عنـوان یـک شـرکت فنـاوری چندملیتـی فعالیـت می کند. 
این شرکت در سال 2022 چهارمین فروشنده بزرگ کامپیوترهای شخصی 
بـود و از نظـر درآمـدی هـم لقـب بزرگ تریـن شـرکت تولیـدی دنیـا را یـدک 
می کشـد. اپـل همچنیـن دومیـن تولیدکننـده گوشـی های تلفـن همـراه در 
دنیاسـت و از ایـن رو در کنـار آلفابـت، آمـازون، متـا و مایکروسـافت یکـی 
از پنـج غـول فنـاوری اطلاعـات آمریـکا را بـه خـود اختصاص داده اسـت. 
اپـل هنـوز هـم بـه دلیـل محصـولات و کیفیتـی کـه دارد، یکـی از برتریـن 

تولیدکننـدگان فنـاوری اطلاعـات محسـوب می شـود. 

   کاهش ۳ درصدی درآمد اپل
بـه گـزارش statista، در تازه تریـن گـزارش مالـی سـال 2023 شـرکت اپـل کـه اخیـرا 
منتشـر شـده، کل فـروش خالـص ایـن شـرکت در سـالی کـه بـه روزهـای پایانـی آن 
نزدیک می شویم، چیزی حدود 383 میلیارد و 290 میلیون دلار برآورد شده است 
که در مقایسـه با رقم کل درآمد 394 میلیارد و 330 میلیون دلاری در سـال 2022 
بـا کاهـش حـدود سـه درصـدی روبـه رو شـده اسـت. امـا درمجمـوع اگـر بخواهیـم 
بازه 10 ساله را در نظر بگیریم، کل درآمد سالانه این شرکت طی 10 سال گذشته 
چهاربرابـر شـده اسـت؛ به طـوری کـه درآمـد آن از 170 میلیـارد و 900 میلیـون دلار 
در سـال 2013 رشـد 55 درصدی را نشـان می دهد. در این میان، درآمد خالص 
اپـل در سـال 2023 بـه 97 میلیـارد دلار رسـید. توسـعه پیاپـی محصـولات نوآورانـه 
زمینه سـاز رشـد چشـمگیر کمپانـی اپـل در طـول ایـن سـال ها بـوده اسـت. از 
جملـه محصـولات ایـن شـرکت می تـوان بـه کامپیوترهـای مـک، آیفـون،  آی پـد و 
اپـل واچ اشـاره کـرد کـه همگـی جـزء محصـولات تحول آفریـن و انقلابـی هسـتند 
کـه از موفقیـت تجـاری بی نظیـری برخـوردار بوده انـد. شـواهد بیانگـر آن اسـت 
کـه فـروش خالـص تمـام محصـولات اپـل در سـال جـاری رونـد کاهشـی را تجربـه 
کرده انـد و سیسـتم های »مـک« بـا افـت 27 درصـدی فـروش، بالاتریـن کاهـش را 

بـه خـود اختصـاص داده انـد. 

   ارزش ۳ هزار میلیارد دلاری اپل
گوست 2023 به بعد به سه هزار  ارزش بازار غول فناوری اپل برای نخستین بار از آ
میلیارد دلار رسـید که بزرگ ترین شـرکت را بین 10 شـرکت برتر دنیا از نظر ارزش 
بـازار بـه خـود اختصـاص می دهـد. ایـن درحالـی اسـت کـه سـهام اپـل بـا افزایـش 
دو درصـدی بـه 193 هـزار و 420 دلار در هـر سـهم رسـید. سـهام اپـل نیزبه عنـوان 
یکی از باارزش ترین شرکت ها در دنیا شناخته می شود به طوری که در یک دهه 
گذشـته، قیمت سـهام این شـرکت بیش از 10 برابر شـده و باعث شـده اسـت تا 
به عنـوان نخسـتین شـرکت تریلیـون دلاری از نظـر ارزش بـازار شـناخته شـود. بـه 
گـزارش cnbc، از سـال 2022 اپـل باارزش تریـن برنـد در سراسـر جهـان شـده اسـت. 
فروشگاه های اپل هم با توجه به فروش محصولات چشمگیر از زمان افتتاح در 
اوایل دهه 2000 به توسـعه کمپانی اپل کمک کردند. این فروشـگاه ها سـریع ترین 
خرده فروشی دنیا بودند که از فروش سالانه یک میلیارد دلاری هم پیشی گرفتند. 
نشان تجاری فروش سالانه این شرکت و محصولات متنوع اپل در حال حاضر 
در صدها نقطه از جهان به نمایش درمی آیند. بازار خانگی اپل بیشترین تمرکز 

فروش محصولات را در فروشـگاه های اپل به خود اختصاص داده اسـت. 
بـه گـزارش hindustantimes، ارزش بـازار اپـل بعـد از رسـیدن بـه سـه هـزار میلیـارد 
دلار تنهـا کمتـر از میـزان GDPحـدودا شـش کشـور دنیـا شـامل آمریـکا 25 هـزار و 
 ، ، ژاپن چهار هزار و دو میلیارد دلار ، چین 18 هزار میلیارد دلار 500میلیارد دلار
، هند سـه هزار و 400 میلیارد دلار و انگلیس  آلمان چهار هزار و 70 میلیارد دلار

سـه هزار و 70 میلیارد دلار اسـت. انتظار می رود بازار سـهام آیفون افزایش یابد و 
با ارزش گذاری ای که روی آن انجام شده بازار آن از اقتصاد انگلیس هم پیشی 
گرفتـه اسـت. بـا نـرخ رشـد فعلـی ایـن احتمـال وجـود دارد کـه ارزش بـازار اپـل در 
ماه هـای آینـده از تولیـد ناخالـص داخلـی هنـد هـم پیشـی بگیـرد. گمانه زنی هـا 
هـم حکایـت از آن دارد کـه ارزش بـازار اپـل حتـی از کل ارزش بـازار شـرکت های 

فرانسـوی نیز بالاتر رفته اسـت. 

   هزینه R&Dاپل۱۲.5درصد رشد یافته است
بـه گـزارش statista، کمپانـی اپـل در سـال مالـی 2023 چیـزی قریـب  بـه29 میلیارد 
و 920 میلیارد دلار روی تحقیق و توسـعه هزینه کرده اسـت که در مقایسـه با رقم 
26 میلیارد و 250 میلیون دلاری سال گذشته، با رشد سه میلیارد و 500 میلیون 
دلاری با رشـد 12.5 درصدی مواجه بوده اسـت. بودجه عظیم تحقیق و توسـعه 
این کمپانی در سـال ها منجر به عرضه محصولات مختلف این شـرکت شـده 
اسـت. پیش بینی هایی که صورت گرفته نشـان می دهد که اپل در سـال آینده 
هدست های واقعیت مجازی خود موسوم به Vision Pro را عرضه خواهد کرد 
که نخسـتین پلتفرم محاسـباتی از زمان ارائه سـاعت اپل در سـال 2014 به شـمار 
مـی رود. اپـل از زمـان شـروع بـه کار جنجالـی خـود در گاراژی در کالیفرنیـا، بـه یک 
غول صنعت فناوری تبدیل شده و امروز عنوان ارزشمندترین برند جهان را به 

خود اختصاص داده اسـت. این شـرکت بیش از 10 محصول جدید را در سـال 
2023 عرضه کرده و نسل های جدیدی از آیفون، ساعت اپل و  آی پد را نیز روانه 
بـازار کـرده  اسـت. ایـن شـرکت علاوه بـر محصـولات الکترونیکـی مصرفـی خـود 
بسته های نرم افزاری، برنامه های کاربردی، مرورگر هایوب و به تازگی فناوری های 
ابری را توسـعه داده. این شـرکت در ابتدای نوامبر 2019 با راه اندازی رسـمی اپل 
تی وی پـلاس بخشـی از بـازار خدمـات رسـانه ای را در دسـت گرفـت البتـه بـه نظـر 
می رسـد اپـل ورود بـا تاخیـری در بـازی رقابتـی چنیـن محصولاتـی داشـته اسـت. 
طیـف گسـترده محصـولات و نرم افزارهـای سـازگار اپـل هـر سـاله صدهـا میلیارد 
دلار درآمـد بـه همـراه دارد و آن را بـه نخسـتین شـرکت دولتـی تبدیـل کـرده اسـت 
که برای اولین بار ارزش بازار آن به یک هزار میلیارد دلار رسید. با توجه به اینکه 
کل میـزان GDP آمریـکا در سـال 2023 قریـب بـه 26 هـزار و 500 میلیـارد دلار بـرآورد 
شـده اسـت، کل بودجـه R&D کـه از GDP آمریـکا بـه کمپانـی اپـل اختصـاص 

داده شـده حـدود 0.1 درصـد را بـه خـود اختصـاص می دهـد. 

   دانشگاه اپل و دوره های کارآموزی در ۲۰۲۴
بـه گـزارش techwireasia، دانشـگاه فوق سـری اپـل در سـال 2008 از سـوی اسـتیو 
، مدیرعامل این غول فناوری راه اندازی شد. در این مرکز آموزشی، فرهنگ  جابز
و تاریخچـه شـرکت بـه کارکنـان آمـوزش داده می شـد. دوره هـا در ایـن دانشـگاه 

الزامی نیست و تنها به عنوان یک دوره پیشنهادی به کارکنان توصیه می شود. 
، هیات علمی تمام وقت شامل مدرسان، نویسندگان و ویراستاران،  در این مرکز
دوره ها را برگزار می کنند. در قالب همکاری، اپل بخشی از اعضای هیات علمی 
دانشـگاه خـود را از دانشـگاه های مطرحـی چـون یـال، هـاروارد، کالیفرنیـا، برکلی، 
اسـتنفورد و MIT تامیـن کـرده اسـت. قسـمتی از آموزش هایـی کـه بـرای کارکنـان 
این کمپانی در نظر گرفته شده، آشنایی با شیوه های جذب منابع و استعدادها 
به این شـرکت اسـت. با برنامه کارآموزی سیسـتم های اطلاعات و فناوری اپل، 
این شـرکت قصد دارد پتانسـیل خود را برای جذب بهترین اسـتعدادها در این 
شرکت افزایش دهد. طبق برنامه ریزی های صورت گرفته از سوی مقامات اپل، 
قرار است یک برنامه کارآموزی سیستم های اطلاعاتی و فناورانه اجرایی شود که 
به پرورش نسل بعدی استعدادهای فناوری بپردازد. برنامه کارآموزی اپل، شانس 
شـرکت کنندگان بـرای قـرار گرفتـن در پیشـرفت های فناورانـه را افزایـش می دهـد. 

علاوه بر این، آنها فرصت تجربه کار عملی را پیدا می کنند.
 

   همـکاری سـرمایه گذاری ۲۰ میلیـارد یورویـی اپـل با 
تامین کننـدگان اروپایی

ی  ی رو اپـل اعـلام کـرده اسـت کـه هزینه هـای خـود را کـه شـامل سـرمایه گذار
کنـون بیـش از 50 درصـد  پایـی می شـود از سـال 2018 تا تامین کننـدگان ارو
افزایـش داده اسـت و در مجمـوع بـه 85 میلیـارد یـورو طـی پنـج سـال گذشـته و 
بیـش از 20 میلیـارد یـورو تنهـا در سـال 2022 رسـیده اسـت. ایـن سـرمایه گذاری 
ی هـای پیشـرفته ای  پایـی شـده و از نوآور سـهم بیـش از 4000 تامین کننـده ارو
پشـتیبانی می کنـد کـه می تـوان آنهـا را در هـر محصولـی کـه اپـل تولیـد می کنـد، 
ی هـا همچنیـن بـه پیشـرفت انتقـال سـبز صنعـت  یافـت. ایـن سـرمایه گذار
کـه اپـل متعهـد شـده تـا پایـان ایـن دهـه بـه کاهـش  پـا کمـک می کنـد؛ چرا ارو
و بـه صفـر رسـاندن انتشـار گازهـای گلخانـه ای دسـت یابـد. اپـل به واسـطه 
ایـن سـرمایه گذاری از بیـش از دو میلیـون و 600 هـزار شـغل در اروپـا حمایـت 
می کنـد. همـکاری عمیـق بـا تامین کننـدگان اروپایـی بـه ایجـاد فناوری هـای 
موفقیت آمیـز کمـک کـرده و آنهـا را در مسـیر رسـیدن بـه هـدف کربن زدایـی کل 
زنجیـره تامیـن جهانـی پیـش بـرده اسـت. اپـل در همکاری هـای دیگـر خـود بـا 
شـرکت Foxconn به طـور بین المللـی مشـارکت می کنـد. ایـن شـرکت یکـی از 
قدیمی تریـن و بزرگ تریـن تامین کننـدگان اپـل بـه شـمار مـی رود. به رغـم حضـور 
یـادی از تامین کننـده منطقـه چیـن بـه  ایـن شـرکت در تایـوان بـه دلیـل تعـداد ز
اپل کمک می کند تا شعبه هایی نیز در هند، آمریکا و ویتنام راه اندازی کند. 
همچنین شرکت Compal Electronics از دیگر شرکای اپل محسوب می شود 
کـه در تولیـد آی پـد و سـاعت اپـل بـه ایـن شـرکت کمـک کـرده اسـت. همچنین 
شرکت Quanta، تولیدکننده کامپیوترهای نوت بوک، در فعالیت های تحقیق و 
توسعه در تایوان و تولید این سیستم ها در آمریکا، اروپا و آسیا کمک می کند. 
در این میان، اپل با همکاری شـرکت TSMC که تولیدکننده نیمه رسـاناهای 
تایوانی است به تولید تراشه های موردنیاز برای اپل برای استفاده در آی پدها، 
سیسـتم های آیفـون، سـاعت های هوشـمند و سیسـتم های »مـک« کمـک 
می کنـد. شـرکت Wistronکـه در تایـوان مسـتقر اسـت نیـز در همـکاری بـا اپـل 
ی را بـرای گوشـی های آیفـون  و ایجـاد و توسـعه بـازار در هنـد، بوردهـای مـدار
پرینـت می کنـد. دیگـر شـرکت تایوانـی موسـوم بـه Pegatronعملکـردی مشـابه 
شـرکت Foxconn دارد کـه در مونتـاژ گوشـی های آیفـون بـه کمـک اپـل می آیـد. 
پـاد اپـل  شـرکت های چینـی GoerTek و Luxshare هـم تولیـد سیسـتم های ایر
را بهبـود بخشـیده و تولیـد آنهـا را بهینـه می کننـد. شـرکت Broadcomهـم در 
تولیـد قطعـات شـارژرهای بی سـیم و تراشـه ها بـرای سیسـتم های اپـل نقـش 
ایفـا می کننـد. شـرکت Corning هـم در همـکاری بـا اپـل، در تولیـد شیشـه های 
یـلا گوشـی های ایـن شـرکت نقـش دارنـد و شیشـه هایی ضدخـش و مقـاوم  گور

و ضـدآب تولیـد می کننـد. 

ارزشمندترین برند جهان امسال با افت 3 درصدی درآمد مواجه شد

رشد 13 درصدی R&D اپل در 2023
 سهم یک دهم درصدی اپل از هزینه های تحقیق و توسعه آمریکا 

همکاری با دانشگاه ها در ۲۰۲۳ چگونه بود؟

کنون داشته، یک میلیارد  ی هایی که تا ی قرار است به منظور توسعه مرکز طراحی سیلیکون، علاوه بر سرمایه گذار به گزارش apple، این غول فناور
ی انجام دهد. این کمپانی قرار اســـت طی 6 ســـال آینده به عنوان بخشـــی از توسعه مرکز طراحی سیلیکون  ی اضافی در آلمان ســـرمایه گذار یورو
ی یک میلیارد یورویی  ی کند. این مبلغ بســـیار بالاتر از تعهد ســـرمایه گذار خود در مرکز مونیخ، این مبلغ را در مهندســـی آلمان ســـرمایه گذار
پاســـت و تیم های مهندسی در  اســـت که اپل پیشـــتر در ســـال 2021 متعهد شـــده بود. مونیخ در حال حاضر بزرگ ترین مرکز مهندســـی اپل در ارو
ی های جدیدی هســـتند که کاربران اپل را نســـبت به محصولات جدید این شـــرکت راضی نگه می دارند. این شـــرکت  این منطقه جزئی از نوآور
ی کند، با در اختیار داشتن فضای قابل توجه  پا یک مرکز تحقیقاتی پیشرفته را نیز راه انداز ی در آلمان و سراسر ارو که قرار است با سرمایه گذار
ی توســـعه خواهد یافت. مرکز طراحی  ی و نوآور آزمایشـــگاهی، طراحی پیشـــرفته و موقعیت مرکزی، در زمینه توســـعه روش های جدید و همکار
ســـیلیکون در فاصله چند قدمی از دانشـــگاه فنی مونیخ قرار خواهد داشـــت که یکی از مدارس مهندســـی و موسســـات تحقیقاتی پیشـــرو در 
پا لقب خواهد گرفت. به عنوان بخشی از تعامل اپل با سازمان های دانشگاهی و فرهنگی در سراسر آلمان، در سال های گذشته، تیم های  ارو
ی کرده اند که راه های جدیدی را برای ایمن تر کردن اتصالات  ی ســـخت افزار و نرم افزار اپل در چند پروژه تحقیقاتی با دانشـــگاه همکار فناور

بی سیم تلفن همراه بررسی می کنند. 
 Broadcom موسســـه فنی کالیفرنیا نیز توافق نامه های متعددی را با شـــرکت های فناورانه امضا کرده اســـت. در این میان، اپل و ، از ســـوی دیگر
ی به توافق رســـیده اند و یک نبرد حقوقی چند ســـاله بر ســـر حق ثبت اختراع  به عنوان تامین کننده تراشـــه های وای فای با این موسســـه فناور
ارتباطات بی ســـیم به پایان رســـید. اختلافات حقوقی در ســـال 2016 زمانی آغاز شـــد که شرکت Caltech، اپل و Broadcom را به نقض حق ثبت 
اختـــراع وای فـــای متهـــم کـــرد. ایـــن پرونده در ســـال 2020 با صدور رأی به نفع Caltech اوج گرفت و دادگاه، اپل را مســـئول نقض حق ثبت اختراع 

ی را به پرداخت 838 میلیون دلار محکوم کرد. همچنین Broadcom نیز ملزم به پرداخت 270 میلیون دلار شد.  دانست و این غول فناور
ی های آموزشی برای  ی با دانشگاه »گالودت« به منظور تسریع نوآور ی های اپل با دانشگاه ها، مشارکت این غول فناور یکی از مهم ترین همکار
ناشنوایان است. اپل سیستم iPad Pro را با ویژگی های منعطفی طراحی کرده که امکان دسترسی بصری را برای دانشجویان ناشنوا فراهم می کند 
که شـــامل قابلیت Live Listen )شـــنیدن زنده( برای تنظیم دقیق ســـمعک ها و وســـایل کمک شـــنوایی؛ سیســـتمی برای خواندن گفت وگوها و 
نمایش موســـیقی و جلوه های صوتی هنگام تماشـــای فیلم و برنامه های تلویزیونی اســـت. اپل همچنین در آیپد و آیفون از اپ اســـتور مجهز به 
برنامه های دوزبانه استفاده می کند. دانشجویان ناشنوا می توانند سمعک خود را با کمک بلوتوث به آیپد متصل کنند. از آنجایی که دانشگاه 
ی با  یدئویی برای آموزش بهره می برد. اپل در همکار گالودت بخشی از آموزش های خود را به طور آنلاین برگزار می کند، از برنامه های بصری و و
ی می دهد. علاوه براین، اپل و دانشگاه گالودت بورسیه های  این دانشگاه، به دانشجویان پس از فارغ التحصیلی فرصت هایی را در زمینه فناور
ی اطلاعات، علوم  تحصیلی را نیز برای دانشـــجویان رنگین پوســـت دارای معلولیت در نظر گرفته اند که در حال تحصیل در رشـــته های فناور
یاضیات است. این بورسیه ها همچنین فرصت شرکت در کنفرانس های جهانی توسعه دهندگان  ی و ر کامپیوتر و سایر رشته های علوم، فناور

اپل را نیز به دانشجویان این دانشگاه می دهد. 

ندا اظهری 
مترجم

درآمد کل اپل و سهم بخش های مختلف از این درآمد

درآمد 
سال مالی تا پایان سپتامبر 2023

فروش خالص تمام محصولات اپل کاهش یافته 
به طوری که سیستم های »مک« با 27 درصد کاهش

بزرگ ترین افت فروش را داشته اند. 

درآمد کل 383 میلیارد دلار 
کاهش سالانه 5 درصد

درآمد خالص 97 میلیارد دلار
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میزان درآمد غول فناوری اپل برحسب میلیارد دلار
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نرخ هزینه اپل روی تحقیق و توسعه در سال های اخیر برحسب میلیارد دلار
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آگهی مزایده عمومی
ی مزایده عمومی نســـبت به فروش ضایعات کاغذ این رســـانه  روزنامه فرهیختگان در نظر دارد از طریق برگزار
ی روز شـــنبه   یخ 1402/10/07  لغایت پایان وقت ادار اقـــدام نمایـــد. لـــذا کلیه متقاضیان محترم می توانند از تار

1402/10/09  جهت شرکت در مزایده با شماره تماس 62999495 تماس حاصل نمایند.
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 شـــاید شـــما نیز ایـــن روزها تصویری از کوه های پـــر از برف ترکیه در مرز 
با ایران دیده اید و این پرســـش نیز برایتان پیش آمده باشـــد که بین این 
سوی مرز با آن سوی مرز چه تفاوتی وجود دارد؟ البته در این فیلمی که 
منتشر شده، ادعا شده که این برف چندمتری مربوط به استان وان ترکیه 
است. درحالی که تهران تا به اینجای سال، برف زمستان 1402 را به خود 
ندیده و بارش ها تا به اینجای سال پراکنده و نسبتا کم هستند. البته که 
کارشناسان هوا و اقلیم شناسی، بارها بر تاثیر جهان گرمایی و گرمایش 
کیـــد دارند، اما با این حال اغلب کارشناســـان بر  جهانـــی ســـال 2023 تا
این باورند که اگر همچنان در زمستان امسال بارش کمی داشته باشیم 
و ذخایر برفی ما کم باشد، در تابستان 1403 دچار بحران آبی خواهیم 
شد. احد وظیفه، رئیس مرکز اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان 
هواشناسی درباره وضعیت بارش زمستان امسال گفت: »برای زمستان 
امسال، غالب مراکز پیش بینی شناخته شده بین المللی دنیا که مدل های 
عددی را اجرا و منتشر می کنند و از سوی سازمان های جهانی هواشناسی 
به رسمیت شناخته شده است، بارش های امسال برای منطقه خاورمیانه 
در حـــد نـــرم و کمتـــر از نرمـــال را پیش بینی کرده انـــد. در پیش بینی های 
فصلـــی مقـــدار بـــارش پیش بینی نمی شـــود، بلکه بی هنجـــاری بارش 
نســـبت به شـــرایط نرمال پیش بینی می شود. میانگین نرمال دما و بارش 
30 ساله گذشته است. براساس میانگین خروجی های مختلف، منطقه 

خاورمیانه بارش های نرمال تا کمتر از نرمال پیش بینی شده است.«

   بارش ها احتمالا از میانگین نرمال کمتر خواهد بود
وظیفـــه توضیـــح داد که این پیش بینی ها احتمالی اســـت و حتمی نیســـت. 
ی در این باره توضیح داد: »این پیش بینی ها به سه قیمت تقسیم می شود.  و
احتمال اینکه این مقدار پیش بینی بارش در حد نرمال باشد یا اینکه در حد 
بیش از نرمال یا کمتر از نرمال؛ نرمال نیز میانگین 30 ساله و تعداد سال هایی 
که متوسط، بالای متوسط و پایین تر از متوسط بوده است. بیشترین احتمال 
بارش ها مربوط به احتمالات بارش متوسط با گرایش به پایین تر از متوسط است 
یا همان کم بارشی در نظر گرفته شده است. با این حال اما این پیش بینی ها 
یادی برای پیش بینی های جوی وجود  که ناشناخته های ز قطعیت ندارد؛ چرا
یاد می توان اظهارنظر کرد اما  دارد، خصوصا برای منطقه ما. دما را با قطعیت ز

یادی وجود دارد.« که متغیر های ز برای بارش این گونه نیست؛ چرا
رئیس مرکز اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی در ادامه 
پیش بینی ها درباره هوا را این گونه تشـــریح کرد: »به نظر می رســـد که دما بیش 
ی دما مثبت  کم باشـــد و بی هنجار از نرمـــال باشـــد، یعنـــی دمای گرم تری حا
ی بارش گرایش به صفر دارد اما آنچه در ماه های  باشـــد؛ هر چند بی هنجار
یه و مارس پیش بینی شده یعنی نیمه دی ماه تا نیمه فروردین ماه،  ژانویه، فور

ی دماست. اما به هرحال اندکی مایل به کم بارشی است.« بی هنجار

   باد پشتش به ماست
ی در توضیح تصویر منتشرشـــده از مرز ایران و ترکیه نیز گفت: »آن تصویر  و
و اظهـــارات منتشرشـــده دربـــاره اش، دقیـــق و واقعـــی نیســـت. همـــواره در هر 
جایـــی می توانـــد آب و هوای دو طرف یک کوه مختلف باشـــد. مثالش همین 
کوهســـتان های البرز اســـت. یک طرف رو به شـــمال و یک طرف رو به جنوب 
یافـــت می کنند عین هم نیســـت. همچنین در  اســـت و مقـــدار بارشـــی که در

ترکیه، کوه ها در جریان مسیر باد هستند. یا به عبارتی باد ابتدا به آن مناطق 
برخورد می کند، در حالی که عرض آذربایجان غربی در کشورمان، عرض میانی 
است و حرکت توده ها در عرض میانی از غرب به شرق است. بنابراین جریان 
یای سیاه وارد می شوند، ابتدا به کوه های  یای مدیترانه یا در مرطوبی که از در
ترکیه برخورد می کنند. به این کوه   ها در اصطلاح بادســـو می گویند. منطقه ما 
در پنـــاه و پشـــت بـــاد قرار می گیرد، به آن باد پنـــاه می گویند. معمولا رطوبت در 
یافت می شود. مثالش نیز ارتفاعات البرز است. شمال آن  ســـمت باد ســـو در
منطقه جنگلی اســـت اما در جنوب می بینیم که بیشـــتر پوشش علفی دارد. 

دلیل نیز همین اختلاف بارش در دو سوی باد پناه و باد سو است.«

   ایران در کمربند بیابانی جهان قرار دارد
وظیفـــه عنـــوان کـــرد کـــه در حالت کلی و فارغ از این دو دلیل، پهنه کشـــور ما 
ی در این خصوص نیز  عمدتا در منطقه جنب حاره ای واقع شـــده اســـت. و
گفـــت: »مناطـــق جنب حاره ای، مناطق فرونشـــینی هواســـت. برعکس ترکیه 
ی یا صعود هواســـت. در منطقه  که در عرض میانی واقع شـــده، مناطق بالا رو
صعود هوا، بارندگی های بیشتری نسبت به منطقه فرونشینی شکل می گیرد. 
در منطقه جنب حاره ای بیشـــتر بیابان های جهان قرار دارد؛ از شـــمال آفریقا 
کشیده شده تا خاورمیانه. مثلا همین کشورهای عربی جنوب ایران و بخش 
وســـیعی از فلات ایران. این مناطق عرض حاره ای، کمربند بیابانی جهان را 
گرس و البرز نبود، بارشـــی  گر دو رشـــته کوه زا تشـــکیل می دهند. در منطقه ما ا
یافت می کردیم، به مراتب از اینی که هســـت کمتر می شـــد. این نعمت  که در
گرس در قلب ایران قرار گرفته و مناطقی مانند  بزرگی اســـت که رشـــته کوه زا
کوهرنگ در بارش سالانه شان بالغ بر 1500 میلی متر ثبت می شود. یا البرز باعث 
گر این رشته کوه نبود، گیلان  شده که خطه مازندران و گیلان سرسبز شد و ا

و مازندران هم مانند ترکمنســـتان خشـــک می  شـــد. بر همین اســـاس به دلیل 
موقعیت جغرافیایی ایران و ترکیه، این مقایســـه صحیح نیســـت. ترکیه بارش 
ســـالانه  اش نزدیک به 600 میلی متر اســـت ولی در ایران بارش ســـالانه اش طی 
10 سال اخیر چیزی حدود 200 میلی متر بود. در 50 سال گذشته این رقم 250 

بود که به دلیل تغییر اقلیم سالانه یک میلیمتر کاهش داشتیم.«

   بارش های آذرماه ۷5 درصد کمتر از نرمال بود
ی همچنیـــن در رابطـــه بـــا بارش های اخیر ترکیه نیز توضیـــح داد: »ترکیه در  و
کتبـــر در واقع مهر تا آبان اســـت. اما از نیمه  کتبـــر دچار کم بارشـــی بود. ا مـــاه ا
کتبر تا نوامبر بارش های ترکیه  ، شـــرایط بارش در ترکیه تغییر کرد. ا آبان تا آذر
چندان خوب نبود اما از نیمه نوامبر به بعد، بارش های خیلی خوبی داشت. 
به هرحـــال گردش هـــای جوی تحت تاثیر موج های بزرگ هســـتند. این امواج 
تحت تاثیر برخی پدیده های بزرگ مقیاس هم از پدیده قطب و هم از پدیده 
حـــاره ای قـــرار می گیرنـــد و گذر آنها تحت تاثیر قـــرار می گیرد. این باز می گردد 
به نوســـانات بارش ســـالانه و ماهانه که هر ســـال یا هر ماه شبیه به هم نیست. 
نوامبـــر تا دســـامبر بارش هـــای ترکیه خوب بود اما متاســـفانه ما ضعیف ترین 
بارش ها را داشتیم و آذرماه ایران حدود 75 درصد نسبت به نرمال کمتر بود. 
کم بودن شرایط دمایی بسیار گرم و بالاتر نرمال در شمال  یکی از دلایل آن، حا
کم بودن دمای گرم، سامانه های جوی ای  آفریقا تا خاورمیانه بود. به دلیل حا
ی مدیترانه تقویت می شـــوند که به خوبی  ی جنـــوب ترکیـــه می آینـــد رو کـــه رو
شـــکل نگرفتنـــد و به طور نســـبی ما با کمبود گذر جـــوی مواجه بودیم و آن طور 
یافت نکنیم. ایـــن دو عامل باعث کاهش ذخایر آبی ما  کـــه بایـــد بارندگی در
یم شـــرایط تغییر کند، وگرنه ما با توجه به بارش های کم  شـــده اســـت. امیدوار
گر زمستان این چنین  سه سال گذشته، تنش آبی را در پی خواهیم داشت. ا

پیش برود، وضعیت تابستان پیش رو خوشایند نخواهد بود و در برخی شهرها 
با بحران آبی مواجه خواهیم شد.«

   با کمبود آب در سدها مواجه هستیم
کید دارد که بارش های زمســـتانه قابل پیش بینی نیســـتند و باید از دو  ی تا و
کنون تنها  تا ســـه هفته پیش از بارش آنها را رصد کرده و ســـپس تحلیل کرد. ا
بـــا احتمـــالات می توان وضعیت جوی را پیش بینی کرد. وظیفه عنوان کرد که 
یـــک الـــی دو هفتـــه آتی، وضعیت بارش چندان در کشـــورمان تعریفی ندارد و 
گر شـــرایط بهبود پیدا  با کم بارشـــی مواجه هســـتیم. اما در دهه ســـوم دی ماه، ا
یم تـــا بتوانیم درخصوص وضعیت  کنـــد، دو ماه و  نیـــم برای زمســـتان زمان دار
بارشـــی امســـال سخن بگوییم. ولی به هر صورت با توجه به بارش های پاییزه 
، همچنان با کمبود آب در ســـدها روبه رو هســـتیم. مگر  و احتمالات پیش رو
اینکه یک سال استثنایی رخ دهد و احتمال رخ دادن آن بسیار ضعیف است. 

   محو شدن و دستکاری ابرها شایعه است
 وظیفه همچنین درباره شایعه محو شدن ابرها در آسمان ارومیه نیز گفت: »تصویر 
منتشر شده یک تصویر ماهواره ای است و یک تصویر روزانه از وضعیت آسمان 
است. در کشورمان نیز در یک نقطه ابرها شکل می گیرند و در جایی دیگر محو 
می شـــود. حرکت ابرها، تحت تاثیر ســـامانه جوی است که آنها را ایجاد می کند، 
یعنی اگر یکجایی ابر شکل می گیرد و یکجایی خالی از ابر است، این بر اثر عوامل 
توپوگرافی محل، الگوهای فشاری، رطوبت تزریق شده، شکل حرکت و برخورد 
حرکت با توده هواست. این مساله ربطی به شایعات ایجاد شده ندارد و یک فرآیند 
طبیعی است. این تصویر حتی در آسمان اروپا هم وجود دارد. یکجایی شکل 
می گیرند و در جایی از بین می روند. این شایعه است که ابرها دستکاری می شوند. «

از ابتـــدای جنگ غزه تاکنون رژیم صهیونیســـتی تلاش 
داشته ایران را عامل اصلی نبرد غزه نشان دهد. این اقدام 
با این هدف صورت می گیرد که بار روانی شکست این 
یـــم از گروه های مقاومت فلســـطینی کمرنگ شـــده و  رژ
ســـران ایـــن رژیم بتوانند بـــرای افکار عمومی خود از نقـــش ایران به عنوان 
دشـــمن اصلی خود سناریو ســـازی کنند و اقدام غافلگیرانه حماس در 7 
اکتبر را کمرنگ جلوه دهند. همزمان با این القائات رژیم صهیونیستی سعی 
داشـــته تـــا پـــای ایـــران را به طور مســـتقیم به نبرد بـــاز کند، به ایـــن امید که 
حمایت های نظامی آمریکا افزایش یابد و یک ائتلاف جهانی ضدمقاومت 
تشکیل شود؛ ائتلافی که بتواند این رژیم  را از مرداب غزه بیرون بکشد. ترور 
شهید سیدرضی موسوی در زینبیه سوریه نیز با همین اهداف صورت گرفته 
است. در گفت وگویی که با حسن هانی زاده داشته ایم این اهداف به طور 

مفصل تشریح شده اند که مشروح آن را در ادامه می خوانید. 

   رژیم صهیونیستی
به دنبال عکس العمل شتابزده ایران است

یم صهیونیستی از ترور شهید سیدرضی موسوی را اینگونه  هانی زاده اهداف رژ
یه یکی از  ک ســـردار رشـــید اسلام شهید موسوی در سور تشـــریح کرد: »ترور دردنا
یم  یم صهیونیستی تلقی می شود. به اعتبار اینکه این رژ اقدامات جنایتکاران رژ
پس از 80 روز بمباران نفسگیر و غیرانسانی و وحشیانه ای که علیه مردم انجام 
داد، نتوانست به یک پیروزی سریع نظامی علیه حماس و جهاد اسلامی دست 
یم  متحمل خســـارات ســـنگینی شـــد و  پیدا کند. درطول 80 روز گذشـــته این رژ
آخرین بـــار هـــم تیپ نخبه  البولانی که یک تیپ کماندویـــی کاملا آموزش دیده 
در جنگ های خیابانی و شـــهری محســـوب می شـــود در حمله به جنوب غزه 
متحمل خســـارات ســـنگینی شـــد و 70 درصد از نیروهای خودش را در حمله  
به جنوب غزه از دســـت داد. از ســـوی دیگر شـــرایط منطقه به گونه ای اســـت که 
یم از او  یم صهیونیســـتی به خاطر ادامه  جنایت این رژ بســـیاری از همپیمانان رژ
یاد شده و تجربه نشان داده هرگاه  فاصله گرفته اند. فشارها الان روی اسرائیل ز
یم  با یک بن بســـت و بحران داخلی مواجه شـــده تلاشـــش این بوده که آن  این رژ
بحران را به خارج از مرزهای فلسطین اشغالی منتقل کند. به همین دلیل دست 
به ترورهای هدفمند زده است. الان هم حضور انصارالله در عرصه های میدانی 
در یمن و در تنگه باب المندب و همچنین حشد الشعبی در عراق موجب شده 
یم صهیونیستی دست به فرافکنی بزند و سعی کند افکار عمومی را علیه  که رژ

ایـــران برانگیـــزد و وانمود کند که ایران در پیروزی های حماس و جهاد اســـلامی 
نقش داشته و اسلحه در اختیار این دو جریان قرار داده، لذا از آنجا که شهید 
موسوی یکی از سرداران شناخته شده در عرصه  مبارزه علیه گروهک های تکفیری 
در سوریه بوده، اسرائیل برای اینکه جمهوری اسلامی را وادار به یک عکس العمل 
شـــتابزده کند این ســـردار را ترور کرده اســـت. البته موســـاد عوامل جاسوســـی در 
یاد دارد و با استفاده از آنان تحرکات شهید سیدرضی موسوی را رصد  یه ز سور
و ایشان را ترور کرده. طبیعتا ایران در زمان و مکان مناسب پاسخ کوبنده ای به 
یم صهیونیســـتی خواهد داد ولی دســـت به عکس العمل شتابزده نخواهد زد  رژ
ولی محور مقاومت یعنی حزب الله، انصارالله و حشدالشعبی این آمادگی را دارند 
یم هزینه های  یم  بگیرند و در آینده این رژ که انتقام خون این شـــهید را از این رژ

سنگینی به خاطر این جنایت پرداخت خواهد کرد.«

   شهید سیدرضی موسوی ارتباط خوبی با
نیروهای مقاومت داشت

هانی زاده در ادامه نقش شهید موسوی در پشتیبانی از نیروهای مقامت را اینگونه 
یه حضور داشت و توانمندی  تشریح کرد: »یکی از فرماندهان میدانی که در سور
مدیریتی بالایی هم داشـــت شـــهید موســـوی بود. سیدرضی با حماس و جهاد 
اسلامی هم ارتباط خوبی داشت و به همین دلیل رژیم صهیونیستی که توانمندی 
حماس و جهاد اسلامی را به خاطر آموزش های مستشاری امثال شهید موسوی 
می داند، تیمی از تاثیرگذارترین شخصیت ها ازجمله او را در لیست ترور قرار داد. 
البته این رژیم  هرگاه با شکست هایی مواجه می شود به سمت ترور شخصیت های 
سیاسی و نظامی حرکت می کند و این یک نشانه  حقیقی و واقعی از به بن بست 

یم صهیونیستی در عرصه های میدانی و نظامی است.« رسیدن رژ

   تشکیل ائتلاف جهانی ضدمقاومت هدف تلاش ها
برای باز کردن پای ایران به جنگ است

یم صهیونیستی همواره سعی داشته ایران را عامل  کنون رژ از ابتدای جنگ غزه تا
اصلی نبرد غزه نشـــان دهد. این رویکرد با چند هدف اتخاذ شـــده که هانی زاده 
مهم ترین آنها را تشـــکیل یک ائتلاف ضدایرانی دانســـت و در این باره توضیح 
یم صهیونیســـتی در جنگ میدانی و زمینی بســـیار ضعیف و شکننده  داد: »رژ
یم  با داشتن بیش  اســـت اما از توان هوایی بســـیار بالایی برخوردار اســـت. این رژ
از 600 هواپیمای فوق مدرن طبیعتا دست بالا در جنگ های هوایی دارد و این 
یم صهیونیستی است که از نیروی هوایی خودش در  یکی از ویژگی های مهم رژ

همـــه  جنگ ها اســـتفاده می کند، حتی در جنگ هـــای داخلی و منطقه ای. به 
همین دلیل سعی می کند ایران را وادار به عکس العملی کند تا با کمک آمریکا 
و کشورهای اروپایی یک ائتلاف جهانی و منطقه ای علیه ایران تشکیل بدهد و 
از بحران داخلی فلسطین اشغالی خارج شود. به نظر می رسد هدف اسرائیل این 
است که ایران را وادار به یک عکس العمل شتابزده کند و ائتلافی هم با شرکت 
آمریکا و برخی کشورهای منطقه و اروپایی تشکیل بدهد و جنگ را فراگیر کند 

تا درواقع از بن بست غزه خارج شود.«

   تشکیل ائتلاف ضدمقاومت جنگ را
برای اسرائیل بسیار شکننده خواهد کرد

حتی اگر پای ایران به جنگ باز شود و آمریکا به سمت تشکیل ائتلاف حرکت 
کند، این سوال به وجود می آید که آیا کشورهای اروپایی و منطقه حاضرند در این 
ائتلاف حضور یابند؟ هانی زاده در این باره معتقد است: »آمریکا این توانمندی 
را دارد که یک ائتلاف خارج از سازمان ملل و در چهارچوب ناتو تشکیل دهد و 
کشورهای منطقه هم هرچند تعدادشان بسیار کم است ممکن است تحت فشار 
آمریکا به جنگ ورود پیدا کنند ولی آمریکا با داشتن پایگاه های مهم در منطقه 
می تواند مدیریت این ائتلاف را در اختیار داشته باشد که در آن صورت منطقه 
شـــاهد یک جنگ گســـترده و بحران نفســـگیر خواهد شـــد که کنترل آن برای 
یم صهیونیســـتی این است  یابی رژ یگران بزرگ جهان دشـــوار خواهد بود. ارز باز
که توانمندی نظامی ایران به قدری نیست که بتواند در چند جبهه بجنگد. به 
همین دلیل تلاشش این است که از طریق یک ائتلاف جهانی ایران را به لحاظ 
نظامی درهم بشکند ولی اسرائیل هم آسیب جدی خواهد دید؛ چراکه ایران، 
محور مقاومت و کشورهای همپیمان ایران وارد عمل خواهند شد و این برای 

اسرائیل بسیار شکننده خواهد بود.«

   هدف نهایی اسرائیل حذف غزه
از جغرافیای جهان است

یم صهیونیستی بر مواضع خود این  پافشاری نیروهای مقاومت فلسطینی و رژ
سوال را به وجود آورده که نبرد غزه نهایتا تا چه زمانی قرار است ادامه پیدا کند و 
یم اهداف  سرنوشت جنگ چه خواهد شد؟ هانی زاده معتقد است که این رژ
رادیکالی را درنظر دارد که ممانعت از تحقق آن به راحتی قابل پیش بینی نبوده و 
بستگی به توان گروه های مقاومت دارد. او گفت: »این جنگ یک ارتباط مستقیم 
با سرنوشت اسرائیل دارد. به همین دلیل آنها تلاش می کنند که پیروزی سیاسی 

و نظامی به دست بیاورد اما پیروزی نظامی محتمل نیست، لذا سعی می کنند از 
طریق برقراری یک آتش بس کوتاه اسرای نزد حماس را آزاد و این را به عنوان یک 
دستاورد سیاسی برای آینده  خودشان تلقی کنند. به هرحال بنیامین نتانیاهو 
هدفش این است که غزه را به کلی تخریب و آن را از نقشه جغرافیایی فلسطین 
خارج کند. در ادامه جهاد اسلامی و حماس خلع سلاح شوند. این بخشی از 
سناریویی تعریف شده است و جلوگیری از آن بستگی به مقاومت حماس و 
یم صهیونیستی  جهاد اسلامی دارد که تا چه حد بتوانند مانع پیش روی ارتش رژ
یم  تن به آتش بس طولانـــی و پایدار نخواهد داد، بلکه  در جنـــوب شـــوند. این رژ
به دنبال آتش بس کوتاه مدت است تا گروگان ها و اسرا را آزاد کند. ضمن اینکه 
اساسا رژیم صهیونیستی مایل نیست با حماس در آینده وارد مذاکره شود، بلکه 
یکی از دســـتاوردهایی که نیاز دارد برای تصویر پیشـــرفت  در جنگ ارائه کند 
خلع سلاح کامل حماس و جهاد اسلامی و تخریب کلیه  تونل های حفرشده 
توســـط حماس اســـت. هدف نهایی اســـرائیل این اســـت که غزه را از صحنه  
جغرافیایی خارج کند و اگر چیزی از این شهر باقی بماند تحت مدیریت این 

یم  در آینده قرار بگیرد.« رژ

   نیرو های مقاومت برای یک جنگ 6ماهه آماده اند
یم صهیونیستی با حمایت نظامی غرب بخواهد جنگ را برای  درصورتی که رژ
مدتی طولانـــی تداوم بخشـــد، این ســـوال به وجود می آید کـــه نیروهای مقاومت 
تا چه زمانی توان ایســـتادگی دربرابر حملات نظامی گســـترده را دارند؟ حســـن 
هانـــی زاده از آمادگـــی نیروهای مقاومت برای یک جنگ شـــش ماهه خبر داد و 
گفـــت: » نیروهـــای مقاومت خـــود را برای یک جنگ حداقل شـــش ماهه آماده 
کرده اند ولی الان سناریویی که وجود دارد همان سناریوی سال 1982 است که 
یم صهیونیســـتی بیروت را محاصره کرد و رهبران جنبش فتح ازجمله یاســـر  رژ
عرفات را مجبور کرد که از بیروت خارج شوند و به سمت کشورهای دیگر کوچ 
یم این اســـت که حداقل حماس و جهاد اســـلامی تســـلیم  کنند. الان هدف رژ
شـــوند و فرصتی فراهم شـــود که رهبران میدانی حماس و جهاد اســـلامی غزه را 
یم صهیونیستی برای ادامه  جنگ  ترک کنند. این آخرین سناریویی است که رژ
طراحی کرده و این البته به قدرت مقاومت و اقداماتی بستگی دارد که در آینده 
یم  خواهند داشـــت. البته  حماس و جهاد اســـلامی درمقابل حملات هوایی رژ
ک است و بمباران غزه برای حماس و جهاد اسلامی  این حملات بسیار دردنا
بسیار شکننده است، زیرا حجم کشتارها بسیار بالاست و این می تواند تحرک 
میدانی حماس و جهاد اسلامی را تحت تاثیر قرار دهد و از شدت آن بکاهد.«

آیا ماجرای ابردزدی ترکیه یک افسانه است؟

ابر می بارد و من می شوم از مرز جدا!
زینب مرزوقی

خبرنگار گروه نقد روز
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در زمســـتان 2023 جنـــگ در اوکرایـــن مانند یک خرس به خواب رفته اســـت. 
ارتش هـــای روســـیه و اوکرایـــن بـــه بهانـــه بـــارش بـــرف و عدم امـــکان تحرک با 
وســـایل نقلیـــه یا یورش های پیاده، جنگ را متوقـــف کرده اند. در معدود زد و 
ک اوکراین پرتاب می کند و مواقعی  خوردها، گاهی روســـیه چند پهپاد به خا
یای ســـیاه از  یایی روس ها در در نیـــز اوکراینی هـــا با هدف قرار دادن ناوگان در

خجالت مسکو درمی آیند. 
شـــاید به همین دلیل بود که مســـکو هفته گذشـــته با بگو و بخند، پیام های 
آشـــکار و نهانی برای غرب ارســـال کرد. ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روســـیه، 
کره بر سر آینده اوکراین  سه شنبه گذشته به طور علنی از آمادگی خود برای مذا
خبـــر داد. ایـــن موضع گیری در شـــرایطی که حضور روس هـــا حتی در کمربند 
جنوبی منتهی به شبه جزیره کریمه تکمیل نشده است، نشان می دهد مسکو 
ک اوکراین  ی بیشـــتر را در خا برخـــاف گفته هـــای قبلـــی قصد یا توان پیش رو
، نیویورک تایمز  ندارد. پنج روز پس از پیام آشکار پوتین به غرب در 19 دسامبر
( اعام کرد رئیس جمهور روســـیه از  یخ 2 دی )23 دســـامبر در گزارشـــی به تار
کانال های دیپلماتیک گفته آماده انجام یک »معامله« است. با وجود اظهارات 
صریح او به این خبر نمی توان خدشـــه ای وارد کرد. این موضوع پیشـــینه ای 
نیز در طرف غربی دارد. اســـتیان ینســـن، رئیس دفتر دبیرکل ناتو در تابســـتان 
کش به روسیه  ی خا گذار به صراحت اعام کرده بود یک راه حل برای اوکراین وا
است تا با پایان جنگ، شرایط برای عضویت این کشور در ناتو فراهم شود. 

سخنان زمستانه پوتین به نوعی پذیرش پیشنهاد تابستانه ناتو است. مسکو و 
واشنگتن در آستانه معامله ای قرار دارند که احتمالا بر مبنای آن، یک پنجم 

ک اوکراین از دست می رود.  خا

»مدلگرجستان«هدفارضیجنگاوکراین
روســـیه با توجه به ســـابقه قبلی و گردش قطعی اوکراین به ســـمت غرب تاش 
ک این کشور در چنگ خود نگه دارد، اشغال  داشت آنچه را که می تواند از خا
یه ای در برخورد روس ها با از دست  کند. نمونه برجسته و نقطه آغاز چنین رو
دادن ســـرزمین های تحت نفوذشـــان، گرجســـتان است. گرجســـتان در سال 
« نام  2003 شـــاهد وقوع انقابی رنگی با مدیریت غرب شـــد که »انقاب گل  رز
گرفت. دولت غربگرای برآمده از این تحول که به کودتای خیابانی نیز شباهت 
داشـــت، فرآیند عضویت در ســـازمان نظامی ناتو را دنبال کرد. این تحرکات 
ک گرجســـتان انجامید. روس ها در این  در ســـال 2008 به حمله روســـیه به خا
یا« را به طور رسمی از  جنگ کوتاه مدت، دو منطقه »اوستیای شمالی« و »آبخاز
ی های مستقل و کشورهای جدیدی  ک این کشور جدا و به صورت جمهور خا
معرفی کردند؛ هرچند این دو منطقه پیش از این نیز به شـــکل خودمختار در 

قالب کشور گرجستان وجود داشتند. 
روس هـــا در اوکرایـــن ابتدا تاش کردند مســـیر متفاوت تری را درپیش بگیرند. 
انقاب رنگی اوکراین با نام »انقاب نارنجی« در سال های 2004 و 2005 باعث 
ی کار آمـــدن غربگرایـــان شـــد امـــا در انتخابات ســـال 2010، روســـگرایان بار  رو
یچ، رئیس جمهور  یکتور یانکوو دیگر به قدرت بازگشتند. کودتا علیه دولت و
وقت اوکراین در ســـال 2014 اما روس ها را در اوکراین نیز به »مدل گرجســـتان« 
رســـاند. مدلی که در آن با مســـجل شدن سقوط یک دولت به دست نیروهای 
یابی می کنند. در وهله اول  غربـــی، روس هـــا بخش هایـــی از آن را برای خود باز
ک روسیه  شبه جزیره کریمه به سرعت در همان سال اشغال و بافاصله به خا
ملحق شد. با وجود این، جنگ در منطقه دونباس شامل دو استان لوهانسک 
و دونتسک به سادگی پیش نرفت و تنها یک سوم تا نیمی از این دو استان در 

دستان شبه نظامیان روس تبار باقی ماند. 
روس هـا بـا حملـه سـال 2022 خـود بـه اوکرایـن موفـق شـدند ضمـن اشـغال 
بخش هـای بیشـتری از دونبـاس، قسـمت هایی از دو اسـتان دیگـر شـامل 
یمـه را  یـا و خرسـون را نیـز بـه چنـگ آورنـد. امـروزه روس هـا اسـتان کر زاپروژ
به طـور کامـل و چهـار اسـتان دیگـر را به شـکل نسـبی در اشـغال خـود دارنـد. 
به نظـر می رسـد روس هـا کـج دار و مریـز موفـق شـده اند »مـدل گرجسـتان« را در 

یویی حداقلـی محقـق کننـد.  سـنار
 

سناریوهایارضیدرجنگ۲۰۲۲
سـه سـناریو دربـاره محـدوده اشـغالی روسـیه در پایـان جنـگ وجـود داشـت؛ 
نخسـتین سـناریو محدوده پنج اسـتان شـامل کریمه، لوهانسـک، دونتسـک، 
ک  بـر می گرفـت. ایـن سـناریو معـادل 22 درصـد خـا یـا و خرسـون را در زاپروژ
، دستیابی به منطقه دونباس و ایجاد  اوکراین است. نقاط اصلی این سناریو
دسترسـی زمینـی بـه شـبه جزیره کریمـه اسـت. سـناریوی دوم، اشـغال کامـل 
نیمـه جنوبـی اوکرایـن اسـت. ایـن محـدوده بـا منطقـه نووروسـیا کـه سـرزمینی 
یـخ ایـن منطقـه بـه قـرن هیجدهم  یخـی به شـمار مـی رود، منطبـق اسـت. تار تار

بازمی گـردد، هنگامـی کـه روس هـا بـه جنـوب اوکرایـن نفـوذ کردنـد و آن را از 
ی عثمانـی و قبایـل تاتـار متحـدش خـارج سـاختند. روس هـا  دسـتان امپراتـور
ی زدند. دولت  در این ناحیه دست به ساخت شهرها و شهرک های استعمار
وقـت روسـیه شـهروندانش را بـه مهاجـرت و سـکونت در ایـن منطقـه دعـوت 
کـرد و بـه ایـن مسـتعمره جدیـد نووروسـیا یـا روسـیه جدیـد گفـت. ایـن محدوده 
عاوه بر پنج استان کنونی، چهار استان دیگر شامل خارکف، دنیپروفسک، 
میکولایـف و اودسـا را نیـز شـامل می شـود. مسـاحت ایـن 9 اسـتان برابـر بـا 42 

ک اوکرایـن اسـت.  درصـد وسـعت خـا
کثـــری به حســـاب می آیـــد، عاوه بر  ســـناریوی ســـوم کـــه یک ســـناریوی حدا
نووروســـیا، شـــامل دستیابی به سرزمین موسوم به مالوروسیا در شمال اوکراین 
نیز می شـــود. مالوروســـیا در برخی نقشـــه ها شش اســـتان کروهراد، چرکاسی، 
، ســـومی، پولتاوا و کی یف را دربرمی گیرد. اهمیت بالای این منطقه  چرنیهیو
به دلیل دربرگرفتن کی یف به عنوان پایتخت اوکراین اســـت. مجموع وسعت 
ک اوکراین اســـت. باید توجه داشـــت  این شـــش اســـتان معادل 26 درصد خا
کثری شامل هر دو سناریوی  این ســـناریوها پلکانی هســـتند و سناریوی حدا
کثری روسیه با اشغال دو  قبلی خود است. به عبارت دیگر در سناریوی حدا
منطقه ای که نام آنها نووروســـیا )42 درصد( و مالوروســـیا )26 درصد( اســـت، 

ک اوکراین را اشغال می کند.  درمجموع 68 درصد یا دوسوم خا
تا پیش از این دستیابی روسیه به سناریوی دوم یا میانی که شامل دستیابی 
به نووروسیا می شد، محتمل بود اما به نظر می رسد روس ها با توجه به  شدت 
فشارهای جنگ و فرسایشی شدن آن، قصد دارد در سناریوی نخست متوقف 
شوند. روسیه در وضعیتی که توجه غرب به دلیل وقوع جنگ طوفان الاقصی 
به ســـمت غرب آســـیا معطوف شـــده، می توانســـت به اوکراین ضعیف و طرد 
شده بتازد اما ترجیح داد یا نتوانست یک متر به جلو برود. گفته می شود یک 
دلیل عمده آن بارش شدید برف در خطوط نبرد بوده اما به نظر می رسد دلایل 

دیگری نیز ازجمله فرسودگی شدید ارتش روسیه داشته باشد. 
یابی های قابل اتکا طی گزارشی در 13 دسامبر  سی ان ان در یکی از آخرین ارز
یابـــی اطاعاتی ارائه شـــده به کنگره نشـــان می دهد روســـیه 87  افشـــا کـــرد ارز
درصـــد از کل نیروهـــای زمینـــی فعال خود را که پیـــش از جنگ گردآورده بود، 
ی که در بخش  یابی از 360 هزار سرباز از دســـت داده اســـت. براساس این ارز
زمینی حمله حضور داشـــتند، 315 هزار نفر به دلیل کشـــته یا زخمی شـــدن از 
یابی، 2200 نمونه از 3500 تانک تدارک  میدان نبرد خارج شده اند. براساس ارز

دیده شده برای نبرد نیز از بین رفته اند. 
ک  »فرهیختگان« پیش از این در گزارشی با عنوان »ناتو با اشغال 22 درصد خا
ی اوکراین  اوکراین مشـــکلی ندارد« ضمن بررســـی اینکه »3 سناریوی پیش رو
- حداقل در  چیست؟« آورده بود روسیه درصورتی که اوکراین به عضویت ناتو
کوتاه مدت- در نیاید به این محدوده رضایت خواهد داد، البته در شرایطی که 
غرب نیز قادر به تداوم نبرد و تعمیق فرســـایش روســـیه نباشد. به نظر می رسد 

اوکراین امروز به سناریوی نخست نزدیک تر است. 

چهچیزبهکمکروسیهآمد؟
طوفــان الاقصــی یــک اقــدام لازم توســط مقاومــت غــزه بــود کــه پیامدهــای 

مثبــت ناخواســته ای بــرای روســیه داشــت. بــا وقــوع ایــن جنــگ توجــه جهــان از 
اوکرایــن بــه فلسطین اشــغالی معطــوف شــد. به دنبــال آن، تمرکــز دیپلماتیــک، 
گــر ایــن اتفــاق  پــا بــه غــرب آســیا منتقــل شــد. ا نظامــی و امنیتــی از شــرق ارو
رخ نــداده بــود، روس هــا در اوکرایــن همچنــان بــا تهاجمــات پی درپــی زمینــی 
روبــه رو بودنــد. نکتــه حائــز اهمیــت دیگــر پایــان بخشــیدن بــه حمــات متعــدد 
گــر طوفــان الاقصــی نبــود، چه بســا همچنــان  پهپــادی بــه داخــل روســیه اســت. ا
ک اصلــی روســیه ادامــه می یافــت. غــرب  حمــات پیاپــی پهپــادی علیــه خــا
ی روســیه از فضــای ایجادشــده درپــی طوفــان الاقصــی  نگــران از بهره بــردار
کــه می توانســت بــه تقویــت تــوان محــور مقاومــت بــرای حملــه بــه پایگاه هــای 
ک اصلــی  یــکا در منطقــه منجــر شــود، ســعی کــرد بــا توقــف حمــات بــه خــا آمر
روســیه، بیــش از ایــن مســکو را تحریــک نکنــد. البتــه نبایــد از نظــر دور داشــت 
یــم، در کاهــش توانایی هــای  کــه جنــگ اوکرایــن بــا تضعیــف توجــه غــرب بــه رژ
گــر جنــگ اوکرایــن نبــود، غــرب نســبت بــه حمــات یمــن  تل آویــو موثــر بــود. ا
یای ســرخ نگرانی کمتری داشــت، تســلیحات و مهمات بیشــتری برای  در در
یــم در اختیــار داشــت و می توانســت از همراهــی چیــن و روســیه بــا  کمــک بــه رژ

خــود در قضیــه فلســطین بهــره بگیــرد. 

بااشغالیکپنجماوکراین
روسیهامپراتوریمیماند؟

دولت هایـــی کـــه به جـــای یک ملت بـــر چندین ملت حکومـــت می کنند، با 
ی خطاب می شوند. یک هدف عمده روسیه از اشغال  یخی امپراتور لفظ تار
ی اســـت. روس ها  ک اوکراین، تاش برای حفظ شـــکل و شـــمایل امپراتور خا
ی  پاشیدند اما با به کارگیری ایدئولوژ به دنبال پیامدهای جنگ جهانی اول فرو
»کمونیسم« مجددا موفق شدند بار دیگر سرزمین های پیرامونی شان را به خود 
سنجاق کنند. با برچیده شدن دیوار برلین در سال 1989 بلوک شرق یا نیمه 
ی هایش  ی و جمهور پا را از دست دادند اما همچنان با وجود شورو شرقی ارو
یک امپراتوری تلقی می شدند. پس از فروپاشی این سازه در سال 1991، روس ها 
ی های استقال یافته حالت  همچنان از طریق تسلط نصفه و نیمه بر جمهور
یگردانی  ی کشورشـــان را حفظ کردند اما پس از قضایای اوکراین و رو امپراتور
ی های استقال یافته ای مانند ارمنستان یا قزاقستان از روسیه، دیگر  جمهور

ی نبود.  این کشور با وجود قدرتمندی اش یک امپراتور
گام برداشـــتن در مســـیر ادغام باروس و تثبیت نقاط اشغال شده در اوکراین 
تاش هایی برای حفظ امپراتوری روس هاست اما به نظر نمی رسد موفقیت آمیز 
باشد. این تنها روس ها نیستند که امپراتوری خود را از دست داده اند. فروپاشی 
یشه دارد.  ی یکی از روندهایی است که در تکثر قدرت ر ویژگی های امپراتور
برابر دولت ها، در  یگری مردم در در این روند حتی نسبت قدرت و فضای باز
قیاس با گذشته افزایش می یابد، هرچند دولت ها همچنان قدرتمندتر خواهند 
ی اما با ســـرعت بیشـــتری رخ داد که عامل آن  بود. برای روس ها پایان امپراتور
را می تواند غرور دانســـت. به عنوان نمونه مقامات دولت روســـیه، وجود ملت 
و کشور اوکراین را منکر هستند. این درحالی است که ملت و کشور اوکراین 
ی نقشـــه وجود دارند. مســـکو پیش از این حتی وجود قزاقستان  یخ و رو در تار

را نیز تعجب برانگیز خوانده بود. 

بررسیهانشانمیدهدروسیهوغربیکباردیگربهمعاملهبرسراوکرایننزدیکشدهاند

ک فروشی ناتو خا
سیدمهدیطالبی

خبرنگارگروهجهانشهر

تسلیحاتآمریکا؛کورههایآدمسوزی
عصرجدید

انبارهای آدم کشی

 طوفان الاقصی درحال پرده برداری از عمیق ترین انبارهای تسلیحاتی 
آمریکا در فلســـطین اشغالی است. اگر مقامات آلمان نازی مخالفان 
خود را به کوره های آدم ســـوزی می فرســـتادند یا شوروی اردوگاه های کار 
اجباری در سیبری داشت، آمریکایی ها با ساخت انبارهای تسلیحاتی 
در دهه 1980 در فلسطین اشغالی، پایه های جنایت جدیدی را شکل 
دادند. براســـاس گزارشـــی که اخیرا گاردین منتشـــر کرده اســـت، ارتش 
رژیم صهیونیستی درحال استفاده از انبارهای تسلیحاتی آمریکا برای 

کشتار مردم غزه است. 
این انبارها وظیفه تامین ســـاح برای هر گونه درگیری در خاورمیانه که 
منافع آمریکا در آنها دخیل باشد را  برعهده داشته اند. چندین مقام سابق 
آمریکایی در مصاحبه ای که با گاردین داشته اند، توضیح داده اند که 
این انبارها تا چه میزان می توانند بر سرعت انتقال تسلیحات ایالات 
متحده به رژیم بیفزایند. یکی از این مقامات ادعا کرده که این تسلیحات 
»برای ایالات متحده« و برای »استفاده ایالات متحده از آن« است، اما 
، چه کسی می تواند بگوید که ما کلید انبارها را به  »در صورت اضطرار

دیگران نمی دهیم؟«  
چـــاش پل، کـــه اخیرا در اعتراض به کمک های مرگبار واشـــنگتن به 
یم صهیونیســـتی از وزارت امـــور خارجـــه اســـتعفا داد، از »تغییرات  رژ
پیشنهادی دولت بایدن برای تامین انبار تسلیحات در اسرائیل« خبر 
داده است. اما این انبارهایی که به منظور تامین تسلیحات کشورها 
برای درگیری های خاورمیانه ای تدارک دیده شده اند، چه محتویاتی 
را در خـــود جـــای داده اند؟ تا به امـــروز اطاعات دقیقی از این انبارها 
که معروف به »انبارهای ذخیره جنگ برای متحدین« هستند، منتشر 
نشده است. به گزارش اکسیوس، شفافیتی در مورد دسته ها و مقادیر 
تسلیحاتی که ایالات متحده به اسرائیل منتقل کرده در دست نیست. 
البته باید توجه داشت که این انبارها تنها برای استفاده اسرائیل نبوده 
و ایالات متحده از آن برای انتقال تسلیحات برای سایر درگیری ها نیز 
بهره گرفته است. در اوایل سال جاری، یکی از فرماندهان سابق ارتش 
ایالات متحده، در مقاله ای که در سایت موسسه یهودی برای امنیت 
ملی آمریکا منتشر شد، از »ذخایر مهمات به اصطاح گنگ، یعنی 
آن مهماتی که سیستم های هدایت پیشرفته ای ندارند« و همچنین 
»هزاران بمبی که از هواپیماها رها می شوند« در انبارهای ایالات متحده 
ی از انتقال »300 هزار  در اسرائیل خبر داد. این افسر بازنشسته اخبار
گلولـــه توپ 155 میلی متری آمریکایی« از انبار تســـلیحاتی اســـرائیل 
به اوکراین منتشـــر کرد. البته در این اخبار هم ادعا شـــده که مقامات 
نیروهـــای دفاعی اســـرائیل در حالی که در مـــورد جابه جایی مهمات 
خیلی مشتاق نبودند، گفتند که این گلوله ها متعلق به ایالات متحده 
بوده و نحوه استفاده از آنها مربوط به »تجارت آمریکایی« است. شاید 
برای بسیاری از آمریکایی ها تعجب آور باشد که ایالات متحده مقدار 
قابل توجهی از مواد و تجهیزات جنگی را در اسرائیل مستقر کرده است. 
این انبار که رســـما به عنوان مهمات ذخیره ســـازی جنگ شـــناخته 
می شود، در اسرائیل به دستور کنگره برای اطمینان نقاط نظامی کیفی 
اســـرائیل در برابر حمله زمینی گســـترده اعراب و یا شـــاید ایران در نظر 
یم صهیونیستی،  گرفته شـــده اســـت. به گفته یکی از مقامات ارتش رژ
هزینه این تسلیحات به ارزش »بیش از یک میلیارد دلار توسط ایالات 
متحده« پرداخت می شود، اما ارتش اسرائیل »مسئول نگهداری آنها« 
و »پرداخت تســـهیات و هزینه نگهداری« اســـت. این ترتیبی است 

که به نفع هر دو دولت خواهد بود. 
یم صهیونیستی حداقل دو بار در سال های 2006 و 2014 در جریان  رژ
درگیری های لبنان و غزه، از این انبارها )با پرداخت هزینه و برداشتن 
ساح ها( استفاده کرده است. انبار فعلی مملو از مهمات به اصطاح 
گنگ است )آنهایی که سیستم های هدایت پیچیده ندارند(، مانند 
گلوله هـــای 155 میلـــی متری و هزاران »بمب آهنی« که به ســـادگی از 
هواپیمـــا پرتاب می شـــوند تا گرانـــش بتواند کار خود را انجام دهد. به 
، این یک وضعیت برد-برد-برد است؛ اوکراینی ها برای  عبارت دیگر
جنگ بی رحمانه ای که مشغول آن هستند، مهمات بسیار مورد نیاز اما 
یافت می کنند. ایالات متحده قدرت جنگی واقعی را  غیرپیچیده را در
در اختیار کی یف قرار می دهد و اسرائیلی ها فرصتی دارند تا انبارها را 
به شیوه ای که مناسب تر با مقتضیات جنگ قرن بیست و یکم باشد، 
ی آن  ی کنند. مقامات آمریکایی از انبارهای جدید و بازساز بازساز
اطاعاتـــی می دهنـــد کـــه در آن »مهمات هدایت شـــونده دقیق برای 
حمله هوایی« به منظور کمک به اســـرائیل برای »به حداقل رســـاندن 
مرگ غیرنظامیان و ســـایر خســـارات جانبی« قرار خواهد داشـــت. از 
یایی و  دیگر مهمات موجود در انبار موشـــک های کروز در نســـخه در
یایی،  زمینی اســـت. موشـــک های زمین به هوا، ذخایر تسلیحاتی در
تعمیر قطعات برای سیستم های نظارتی و فرماندهی و کنترل پیشرفته 
که شامل رادیوهای منفرد و رادارهای سراسر سیستم می شود از دیگر 

تسلیحاتی است که در این انبارها موجود خواهد شد. 
یکی از فرماندهان سابق عالی ارتش آمریکا در بلومبرگ اطاعاتی از 
ی این کشـــور در اسرائیل ارائه داده و اشاره کرده  انبار در حال نوســـاز
ی باید با توجه به »مشارکت بالقوه شرکای عرب«  است که این نوساز
که قادر به مشارکت در کنار نیروهای آمریکایی و اسرائیلی هستند، 
ی حتی  انجام شود. او پیشنهاد کرده برخی از هزینه های ذخیره ساز
می تواند توســـط کشورهای عربی »در ازای دسترسی تضمین شده به 
این انبارها، درصورت درگیری بزرگ با ایران« انجام شود. آماده شدن 
هوشـــمندانه بـــرای جنگ راه خوبی برای جلوگیـــری از نیاز به جنگ 
واقعی اســـت. این افســـر نظامی مدعی شـــده اســـت پر کردن ذخایر 
جنگی در اسرائیل راهی برای »جلوگیری از تهدیدات ایران« است.

فاطمهبریمانی
خبرنگارگروهجهانشهر

میشیگان
پشتترامپدرآمد

 دادگاه عالی ایالت میشیگان تاش برای حذف نام دونالد 
ترامـــپ از برگه هـــای رأی در این ایالت را رد کرد. به گزارش 
فارس، وبگاه شبکه خبری سی ان ان این حکم دادگاه را به 
گرچه ممکن است  ی برای ترامپ تفسیر کرده، ا مثابه پیروز
که تاش ها برای حذف او از انتخابات عمومی قوت بگیرد.  
حکم میشیگان در تقابل با حکم دیوان عالی ایالت کلرادو 
است که چهارشنبه گذشته رأی به حذف شدن نام »دونالد 
ترامـــپ« از لیســـت نامزدهای رقابت کننـــده در انتخابات 
یـــکا داده بـــود. دونالـــد ترامپ  ی 2024 آمر یاســـت جمهور ر
البتـــه حکم دادگاه کلرادو را به دیوان عالی ایالات متحده 
ارجاع داده و منتظر رأی این دادگاه بلندپایه در خصوص 
، شکایت از  رد صاحیت در کلرادو است. بر خاف کلرادو
ی دادگاه نرسید  ترامپ در میشیگان هرگز به مرحله برگزار
ی میشـــیگان«  و در مراحـــل اولیـــه رد شـــد. »دادگاه دعـــاو
اعـــام کـــرد که قوانین ایـــن ایالت به مقام هـــای انتخاباتی 
اجازه نظارت بر صاحیت نامزدهای انتخاباتی در مرحله 

ی را نمی دهند. یاست جمهور مقدماتی انتخابات ر

تاکیدچینبرالحاقمجدد
تایوانبهچین

کیـــد کـــرد که  رئیس جمهـــور چیـــن در نشســـتی رســـمی تا
الحاق مجدد تایوان به این کشـــور روندی اجتناب ناپذیر 
است و پکن از هر وسیله ای استفاده خواهد کرد که مانع 
جدایـــی ایـــن جزیـــره خودمختار شـــود. به گـــزارش مهر به 
نقل از راشـــاتودی، شـــی جین پینـــگ، رئیس جمهور چین 
اعـــام کـــرد که پکن برای جلوگیری از جدایی تایوان از »هر 
کید کرد که  وســـیله ای« استفاده خواهد کرد و همچنین تا
ک چین اجتناب ناپذیر  الحاق و اتحاد دوباره تایوان به خا
ی شینهوا، این سخنان بخشی از  است. به نوشته خبرگزار
سخنرانی شی در کمیته مرکزی حزب کمونیست چین در 
یک نشست به مناسبت 130 سالگی مائو تسه تونگ بود. وی 
دراین باره گفت: »ما قاطعانه و با هر وسیله ای مانع جدایی 
تایـــوان از چین خواهیم شـــد. شـــی »اتحـــاد مجدد کامل« 
« توصیف کرد؛ روندی که  چیـــن را »روندی اجتناب ناپذیر
ی  هم در جهت منافع ملی و هم به نفع مردم چین است. و
« روابط  همچنین خواســـتار تاش برای »توسعه صلح آمیز
با جزیره و توسعه یکپارچه بیشتر »در همه زمینه ها« شد.

کوبا:اسرائیل»دولت
تروریستی«است

حمـات  توقـف  لـزوم  بـر  کیـد  تا بـا  کوبـا  رئیس جمهـور 
یم صهیونیسـتی را  یم صهیونیسـتی علیـه نـوار غـزه، رژ رژ
کـه در غـزه نسل کشـی  یسـتی« خوانـد  یـک »دولـت ترور
کانـل بـا انتشـار  گـزارش ایسـنا، میـگل دیـاز  می کنـد. بـه 
ی  پیامـی در شـبکه اجتماعـی ایکـس خواسـتار توقـف فـور
یم صهیونیسـتی علیـه نـوار غـزه شـد کـه بیـش از  حمـات رژ
کنـون منجـر بـه شـهادت  دو ماه ونیـم اسـت ادامـه دارد و تا
بیـش از 20 هـزار فلسـطینی بی گنـاه شـده اسـت کـه اغلـب 
آنها را زنان و کودکان تشکیل می دهند. رئیس جمهور کوبا 
یم صهیونیسـتی را »تحقیـر تمـام  در پیـام خـود اقدامـات رژ
یسـتی  بشـریت« خواند. او نوشـت: »نسل کشـی دولت ترور
اسـرائیل در غـزه یـک ننـگ بـرای تمـام بشـریت اسـت. تـا 
کـی مصونیـت از مجـازات وجـود خواهـد داشـت؟ تـا کـی 
ی  ینـه بـرای قتـل وجـود خواهـد داشـت؟«  و راهـی بـدون هز
ادامـه داد: »کوبـا کـه هرگـز در میـان )کشـورهای( بی تفـاوت 
نخواهـد بـود، بارهـا و بارهـا صـدای خـود را بـرای فلسـطین 

بلنـد می کنـد.«

توسط اوکراین حفظ یا پس گرفته شده است

کنترل نظامی روسیه  

کنترل محدود نظامی روسیه
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وی سقف  وی سقف  دلال ها ر  دلال ها ر
ج می سازند ج می سازندبر بر

 آیانهادهاینظارتیتاجرابابتتبعاتنابودیقانونسقفقراردادها
وافزایشچشمگیرقیمتبازیکنانبازخواستخواهندکرد؟

مدیرعاملآلومینیوماراک:
برخیباشگاههاآنقدروصلهستندکههیچچیزجلودارشاننیست

استیناف راه خلاف را 
برای باشگاه های پولدار باز کرد

اکبراحدی:بوکسایرانبهمربیخارجینیازداشت

سهمیه المپیک سخت است
اما دور از دسترس نیست

اعتراضپرسپولیسبهرفتاردوگانهفدراسیونوسازمانلیگ

پشت پرده صدور مجوز 
برای 6 بازیکن سپاهان چه بود؟

تمامنیازهاینکونامبراینیمفصلاستقلال

4بازیکن 
برای 4 پست

 درخواستگلمحمدیازباشگاه
برایروشنشدنوضعیتسرلک

ملوانی ها 
دست بردار 

عمری نیستند

اولویتآبیهاتقویتدرفازتهاجمیاست

اورونوف جدیدترین 
ازبک استقلالی؟
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پرســـپولیس بعد از برد با ارزشـــی که مقابل شـــمس آذر قزوین کســـب کرد به خاطر 
نزدیکی بازی با نساجی تمرینات تیمش را در روزهای اخیر خیلی سبک و نشاط آور 
برگزار کرد و این روند تا بازی آخر این تیم در نیم فصل اول که مقابل مس رفسنجان 
خواهد بود، ادامه پیدا خواهد کرد. شاگردان یحیی گل محمدی عصر روز گذشته 
آخرین تمرین خود را برگزار کردند و بعد از آن راهی هتل المپیک شده و قرار شد 

جلسه آنالیز هم در همین مکان برگزار شود. 

 بازگشت سرلک به تمرینات
میلاد سرلک که به علت سرماخوردگی در روزهای گذشته نتوانسته بود در تمرینات 
شرکت کند از روز گذشته در کنار سرخپوشان استارت زد. او مشکلی برای همراهی 
پرسپولیس در بازی امروز ندارد، اما اینکه یحیی گل محمدی بخواهد از این بازیکن 

تازه بهبود پیدا کرده اش بهره ببرد، مشخص نیست. 

 چرا نبیل به شهاب ترجیح داده می شود؟
یحیی در بازی های اخیر تیمش تغییراتی را در ترکیب دفاعی و حمله ایجاد کرد 
و این تغییرات در بازی با نســـاجی بهتر جواب داد. در خط دفاع فرشـــاد فرجی 
جانشـــین کنعانی زادگان شـــد و توانست یکی از بهترین بازی هایش را در مدت 
حضورش در پرسپولیس ارائه دهد. در خط حمله نیز این بار یحیی از زوج عالیشاه 
و نبیل باهویی بهره برد. اگرچه هیچ یک از دو بازیکن موفق به گلزنی نشـــدند و 
نبیل هم چند موقعیت را از دست داد، اما بعید است یحیی بخواهد باز هم این 
نفرات را روی نیمکت بنشاند. یحیی در بازی هایی که تیم حریف به دفاع بسته 
و فشرده روی نمی آورد نبیل را به زاهدی ترجیح می دهد از این جهت که اعتقاد 
دارد این بازیکن باهوش تر است و بهتر خودش را در موقعیت گل قرار می دهد، 
اما در بازی های سنگین شهاب را بازی می دهد که دونده تر و جنگنده تر است. 
اگرچه ســـرمربی پرســـپولیس همچنان نیاز اول تیمش را در خط حمله و جذب 

یک مهاجم گلزن می داند. 

 آزمون سخت برای احمدی
پرسپولیس برای بازی امروز علی نعمتی را به خاطر محرومیت در اختیار ندارد 
و بهترین فرصت برای محمدمهدی احمدی است تا خودش را در پست دفاع 
چپ نشان دهد. او در بازی با الدحیل اولین بازی اش را برای پرسپولیس در این 
فصل انجام داد اما در آن مسابقه جو ورزشگاه به شکلی بود که این بازیکن جوان 
نتوانست تاثیرگذار ظاهر شود، ولی در بازی با شمس آذر قزوین او نمایش خوبی 
ارائه داد تا یحیی را مجاب کند که در بازی امروز جانشین نعمتی شود؛ هر چند 
با توجه به بازگشت کنعانی به تمرینات ممکن است یحیی تصمیم بگیرد امروز 
تیمش با سه دفاع به میدان برود یا حتی فرجی جای نعمتی را در جناح چپ بگیرد. 

 ملوانی ها دست بردار عمری نیستند
روز گذشته خبری داشتیم مبنی بر اینکه احتمال دارد محمد عمری در نیم فصل 

برای پشت سر گذاشتن دوران خدمت مقدس سربازی راهی ملوان شود. 

این خبر جدا از اینکه تعجب هواداران پرسپولیس را به همراه داشت، با غافلگیری 
مربیان پرسپولیس هم همراه شد. در همین راستا آنها عمری را فراخوانده و ماجرا را 
از او جویا شدند. این بازیکن هم اعتراف کرد که ملوانی ها دست بردارش نیستند 
و شدیدا دنبال این هستند که در نیم فصل او را به خدمت بگیرند. عمری حتی به 
مربیان تیمش گفته که اگر آقا یحیی اجازه دهد نیم فصل برای خدمت سربازی اش 
راهی ملوان می شود، اما سرمربی پرسپولیس و دستیارانش شدیدا مخالف این 
انتقال هستند. در این مورد حتی شنیده ایم که ملوان دستمزد قابل توجهی هم 

به عمری بابت این انتقال پیشنهاد داده اند. 

 کاپیتان های پرسپولیس به زودی 
پولدار می شوند

باشـــگاه پرســـپولیس قبل از دربی نتوانســـت به تمامی بازیکنانش 
پرداختی داشته باشد و در این میان نفراتی چون علیرضا بیرانوند، 

امید عالیشاه، وحید امیری، مهدی ترابی و سروش رفیعی حاضر شدند به باشگاه 
برای پرداخت 10 درصد از قراردادشان مهلت دهند. در آن مقطع درویش قول دو 
هفته ای را به کاپیتان های تیمش داد که زمان آن فرا رسیده است. در همین راستا 
قرار شده تا قبل از بازی پرسپولیس و مس رفسنجان درویش طلب این دسته از 

بازیکنان تیمش را پرداخت کند. 

 استارت یحیی برای نیم فصل با مدافع آلومینیوم
گل محمدی به اتفاق دســـتیاران ایرانی، در کنار اینکه به بازی های پیش روی 
تیم شان فکر می کنند، سخت به دنبال پیدا کردن بازیکن مناسب برای تقویت 
تیم هســـتند. در این بین چند بازیکن لیگ برتری در لیســـت یحیی هســـتند و 
قرار شـــده نام آنها بعد از بازی با مس رفســـنجان به حسین بادامکی داده شود تا 
باشگاه پرسپولیس برای جذب شان اقدام کند. در این میان با خبر شدیم یکی 
، مدافع چپ جوان  از بازیکنانـــی کـــه یحیی او را زیر نظر داشـــته یونس اکبرپـــور
آلومینیوم اراک است. با توجه به رابطه خیلی خوب یحیی با مجتبی حسینی 
بعیـــد نیســـت کـــه این انتقـــال در نیم فصل انجام شـــود؛ هرچند گفته می شـــود 
اکبرپور از آن دسته از بازیکنانی است که در پایان این فصل مجبور خواهد شد 

به خدمت مقدس سربازی برود. 

 درخواست یحیی از باشگاه
با توجه به اینکه سازمان نظام وظیفه به فدراسیون فوتبال نامه زده که مجوز صادر 
شده برای بازیکنان سرباز ملی پوش شاغل در لیگ فقط تا پایان سال اعتبار دارد 
و قابل تمدید نخواهد بود، میلاد سرلک تا اسفندماه اجازه همراهی پرسپولیس 
را خواهد داشت. در همین راستا نیز گل محمدی از باشگاه پرسپولیس خواسته 
هر چه زودتر تکلیف نهایی این بازیکن را مشـــخص کنند و او را در جریان قرار 
دهند که باید به فکر پیدا کردن جانشـــین برای او باشـــد یا نه. از این رو باشـــگاه 
پرسپولیس از سازمان لیگ استعلام گرفته و مطلع شده که فدراسیون به دنبال 
این است تا این مجوزها حداقل تا پایان این فصل تمدید شود. البته اگر سرلک 
در لیست نهایی تیم ملی برای جام ملت ها نباشد آن وقت به طور قطع در پایان 
امسال باید راهی خدمت سربازی شود. به این ترتیب اگر سرلک در لیست تیم 
ملی قرار نگیرد احتمال اینکه او در نیم فصل راهی ملوان شود، خیلی زیاد است. 

تیم آلومینیوم به واسطه شکستی که به تیم سپاهان تحمیل کرد بار دیگر بر 
سر زبان ها افتاد. این تیم ثابت کرد حضور اخیرش در جمع مدعیان و قرار 
گرفتن در بالای جدول اصلا  اتفاقی نبود. شاید اگر اشتباهات داوری به ضرر 
این تیم نبود چه بسا همچنان در جمع سه تیم بالای جدول قرار داشت و در 
حال رقابت برای قهرمانی  نیم فصل را به پایان می رساند. به همین بهانه در 
آستانه نیم فصل به سراغ محمد رجائیان، مدیرعامل باشگاه آلومینیوم رفتیم تا 
در مورد شرایط این تیم بیشتر برایمان توضیح دهد. گفت وگوی وی با روزنامه 

»فرهیختگان« را بخوانید. 

با وجود عملکرد خوبی که تیم تان دارد اما در بالای جدول چندان دوام نیاوردید. 
من ناراحت این هستم که اگر آن امتیازات بازی های قبلی که به خاطر اشتباهات 
داوری از کف تیم ما رفت را می گرفتیم حالا آلومینیوم اول یا دوم بود. البته همین حالا 
هم بسیار خوب کار کرده ایم اما این نتایج، نباید باعث شود تا دچار غرور شویم. 
از مردم اراک، مسئولان استان، عوامل باشگاه و به خصوص سرمربی و بازیکنان 
می خواهم که این عملکرد مثبت باعث نشود تا دست از تلاش و کوشش بردارند. این 
تیم همچنان نیاز به تلاش و حمایت دارد. می دانم برخی از همین حالا کارشکنی 
در تیـــم مـــا را آغـــاز می کنند. از این رو صمیمیت و رفاقتی که به وجود آمده را باید 

حفظ کنیم و از تلاش و کوشش برای ادامه روند خوب تیم مان دست برنداریم. 

اینطور شـــایعه شـــده که داوری بازی با ســـپاهان، به نوعی جبران اشتباهات گذشته 
داوران در خصوص تیم شماست. این موضوع را قبول دارید؟ 

بازی خوب بازیکنان ما در مقابل سپاهان دلیل خوب بودن ما بود. در طول بازی 
کدام سوت به نفع تیم ما زده شد که بخواهد به نوعی دلجویی از تیم ما باشد. ما 
زمانی گل زدیم که سپاهان همه بازیکنانش را در زمین در اختیار داشت. نظرات 
کارشناســـی بعد از بازی هم که نشـــان می دهد حتی در بعضی صحنه ها به ضرر 
ما سوت زده شد. به نظر من با وجود همه احترامی که برای سپاهان و هوادارانش 
قائلم تیم مجتبی حســـینی با شـــناخت کامل ســـپاهان برتری و توانایی خود را به 
خوبی نشـــان داد. حســـینی ثابت کرد که مربیان وطنی خوبی داریم که از ابتدا تا 
انتهای بازی برنامه دارند؛ آنها در هفته های اخیر همه بازی ها را پرگل بردند از این 
رو نباید کار خوب بازیکنان و شناخت خوب مربیان از سپاهان را به اشتباهات 
داوری ربط دهیم. ضمن اینکه معتقدم اشتباهی در این بازی صورت نگرفت یا 

حداقل اشتباهات به نفع ما نبود. 

با این حال شـــادی پس از گل بازیکن شـــما بســـیار عجیب بود و شـــبهات بسیاری 
به وجود آورد. 

با توجه به اینکه مدل باشگاه آلومینیوم معمولا چنین رفتارهایی را نمی پذیرد، من 
پس از بازی و در رختکن به بازیکنان تذکر دادم، به شکلی که او متوجه شد چنین 
رفتارهایی از سوی باشگاه ما شدیدا رد می شود. ما برای باشگاه سپاهان احترام 
یـــادی قائلیـــم. بزرگ بودن و حرفه ای بودن این باشـــگاه بـــرای همه اهالی فوتبال  ز
روشن است از این رو در تلاشیم تا مدل باشگاهداری ما نیز در سمت و سویی که 
سپاهان حرکت می کند قرار گیرد. در نتیجه هیچ مشکلی با باشگاه سپاهان نداریم 
و خودمان هم رفتار بازیکن گلزن را قبول نداشتیم. نمی دانم چه اتفاقی باعث شد 
تا در یک رفتار هیجانی، چنین واکنشی بعد از گل از خود نشان دهد. او هافبک 
گلزنی است. شاید به این دلیل  که برخلاف فصول گذشته این فصل موفق به گلزنی 

نبود، هیجان زده شد و یک واکنش احساسی از خود بروز داد. 

شکســـت ســـپاهان مقابـــل آلومینیوم برایشـــان خوش یمن بود و چهار امتیـــاز به آنها 
برگردانده شد. 

در ابتدای فصل هیچ باشـــگاهی درخواســـت قانون مشـــخصی برای قرار دادن 
محدودیـــت نـــداده بود. عزیزان در ســـازمان لیگ خـــود برنامه مدونی تهیه کردند. 
این برنامه برای کارکرد باشـــگاه ها محدودیت ایجاد می کرد و طبیعی اســـت که 
محدودیت در برخی قراردادها از جمله بازیکنان و مربیان برای برخی خوشایند 
نبود. از طرفی برخی باشگاه هایی هم که دوست داشتند بریز و بپاش کنند از این 
حیث محدود شدند. نمی دانم سهامداران این باشگاه ها چگونه اجازه می دهند 
آنها تا این حد هزینه کنند. من فکر می کنم حداقل فایده ای که این قانون می توانست 
داشته باشد، برابرسازی شرایط  مالی باشگاه ها بود و در واقع رقابت تا حدودی برابر 
می شـــد. البته نه به شـــکل صددرصد اما حداقل  محدودیت های ایجاد شده به 
باشگاه های ضعیف تر کمک می کرد تا توان رقابت با دیگران را داشته باشند. من 
به عنوان مدیرعامل آلومینیوم بهترین مدافع، بهترین دروازه بان، بهترین هافبک و 
بهترین مهاجم را می شناسم اما مهم این است که آیا با بودجه ای که دارم می توانم 
این نفرات را جذب کنم؟ طبیعی است که نمی توانم و در انتهای فصل هم کسی 
به این موضوع توجه نمی کند، بلکه به ما می گویند چرا فلان تیم اول شـــد و شـــما 

نشدید و این مقایسه صورت گرفته بسیار دردآور است. 

با توجه به تصمیمات کمیته استیناف، آیا شما در نیم فصل همچنان قوانین سقف 
قرارداد را رعایت می کنید؟ 

چند باشگاه هستیم که چه کارگروه نظارت بر قوانین، قانون وضع کند و چه نکند 
ما محکوم به صرفه جویی هستیم. باید قراردادهای منظم و باقاعده ببندیم. دوست 
و آشنایی هم نداریم که به ما پول هبه کنند. با این حال می خواهم بگویم  کارگروه 
نظارت قاعده اشتباهی را پیش برده بود و آن اینکه اگر باشگاهی بر علیه باشگاه 
دیگر مستنداتی دارد باید ارائه داده و مستقیما از آن باشگاه شکایت کند. به این 
ترتیب فرآیندی رخ داد که در انتها نه تنها هیچ نتیجه گیری ای نشد بلکه بازیکنان 
و مربیـــان، مدیـــران و حتی هواداران باشـــگاه ها را به جان هم انداخت در واقع اگر 
قانونی وضع شده است مجریان قانون باید به آن رسیدگی کنند نه اینکه من نوعی 
از باشگاه دیگر شکایت کنم و سپس آنها بر اساس شکایت من رسیدگی کنند. 
قرارداد و ســـقف قرارداد همه بازیکنان در ســـازمان لیگ وجود دارد و دیگر نیازی 

نیست که من مستند ارائه دهم. 

پس شما به دنبال آن بودید تا دیگر باشگاه ها را هم تراز خود کنید؟ 
ما مایل به همسان سازی بودیم. ایراداتی به این قوانین وارد بود . این کارگروه با تغییر 
قوانین و ایجاد محدودیت قصد داشت باشگاه ها را به هم نزدیک کند. البته برخی 
باشگاه ها آنقدر به این طرف و آن طرف وصل هستند که هیچ چیز جلودارشان 
نیست؛ حالا اگر این قانون را هم منفجر کنند سنگ روی سنگ بند نخواهد شد. 

شما که از موافقان این قانون بودید به نظرتان عدالت رعایت شده است؟ 
با تصمیم کمیته استیناف راه خلاف برای باشگاه های پولدار باز شد. آنها برای اینکه 
قهرمان شوند و نتیجه بگیرند حاضرند پول اضافه پرداخت کرده و جریمه دهند اما 
از ظرفیت موجود استفاده کنند. البته برای باشگاه ما چندان فرقی نمی کند؛ چرا که 
ما همیشه به دنبال بازیکنانی هستیم که دل شان با تیم باشد. همانطور که برای 
حفظ بازیکنانی که دلشان با تیم نبود تلاشی نکردیم و راه را برایشان باز گذاشتیم. 
، تلاش در جهت تحقق اهداف باشگاه آلومینیوم در  برای جذب نفرات جدید نیز
اولویت است، چرا که شاکله باشگاه را بر اساس توانمندی مالی بستیم. به همین 

دلیل است که هیچ بریز و بپاشی نداریم. 

 به نظر شما این همه تناقض در رای کمیته انضباطی و کمیته استیناف چه دلیلی 
می تواند داشته باشد؟ 

می خواهم بدانم دوستانی که در این کارگروه بودند و از بین دستگاه های نظارتی 
نیز در بین شان هستند چطور می توانند بپذیرند بعد از چندین هفته، رای به این 
شکل تغییر کند. اعضای سازمان لیگ و دوستانی که هر روز آنجا قراردادها را ثبت 
می کردند، زحمات شان به باد رفت. فونت قراردادها بسیار ریز و فشرده است اما 

آنها تک تک قراردادها را بررسی کرده، ایرادها را به نماینده باشگاه اعلام می کردند و 
نماینده با مراجعه مجدد به باشگاه و برطرف کردن ایرادات دوباره برای ثبت قرارداد 
به محل سازمان لیگ می رفت. حرف من این است که عملکرد و تلاش افرادی که 
در سازمان لیگ حضور داشتند و افرادی که این قانون را وضع کردند، نهادهای 
نظارتی ای که عضو این کارگروه بودند با این مدل رفتار زیر سوال می روند. درست 
اســـت که کمیته انضباطی و کمیته اســـتیناف باید مستقل باشد اما در راستای 
. افزایش رقم بازیکن و مربی بدون هیچ استاندارد و با قیمت های  منافع فوتبال کشور

سرسام آور بسیار عجیب است. 

با سقف بودجه ای که آقایان در نظر گرفته بودند امکان رقابت در لیگ قهرمانان عملا 
برای هیچ یک از نمایندگان ما وجود نداشت. طبیعی است که برخی درصدد دور 

زدن قانون برای تقویت تیم خود برآیند. 
من از ابتدا هم گفتم باشگاه هایی داریم که باید با الاتحاد و النصر و اینجور باشگاه ها 
رقابت کنند، باید برای این تیم ها برنامه ریزی جدایی داشته باشند. به نظر من بودن 
این قانون بهتر از نبودن آن بود اما کمیته استیناف بزرگواری کرد و ماله قشنگی روی 

این زحماتی که طی این پنج شش ماه کشیده شده بود، کشید. 

صحبت های شما با هم تناقض دارد. چطور می توان هم قانون سقف قرارداد را رعایت 
کرد و هم هوای تیم هایی که در لیگ قهرمانان با غول های آسیا رقابت می کنند را داشت؟ 
این هم راهکار دارد، می توانند بازیکنانی مختص جام باشگاه های آسیا در نظر 

بگیرند تا در این رقابت ها به تیم باشگاهی کمک کنند! 

این راهکار نمی تواند کارساز باشد؛ چرا که بازیکنی که در لیگ داخلی بازی نکند 
و عملا از مسابقه دور باشد در لیگ قهرمانان هم نمی تواند کارساز باشد. 

این هم درست است اما خوب باید راهکاری برای کمک به تیم هایی 
که با باشگاه هایی که امثال رونالدو را در اختیار دارند، بازی می کنند 
ارائـــه داد. آنهـــا نیاز به حمایت دارند؛ هر چند لیگ عربســـتان ابتدا 
زیرساخت ها را درست کرده و سپس در ادامه به امثال رونالدو رسید، 
اما ما می خواهیم به شکل ضربتی خود را آماده رقابت با آنها کنیم. 

طبیعی است که در چنین شرایطی حداقل در سال های اول محکوم 
به شکست هستیم. حرف من این است که می خواهم بگویم ما هم 

می دانیم که برخی باشگاه ها نیاز به تقویت بیشتری دارند. 
در کل معتقـــدم بـــودن این قانون درســـت بود؛ چراکه 

باشـــگاه ها را از نظـــر رقابت بـــه هم نزدیک می کرد و 
نمی دانم چرا آن را لغو کردند. به هر حال قانون در 

اولین سالش طبیعتا با خطاهایی روبه رو است 
امـــا همچنان معتقدم بـــودن این قانون لیگ را 

عادلانه تر می کرد. 

شـــاید چـــون شـــما از طـــرف ســـهامداران بـــا 
محدودیت هـــای مالی روبه رو هســـتید با این 
قانـــون موافقید، چـــون می دانید اگر این قانون 
نباشـــد باز هم نمی توانیم بیش از سقف مقرر 

خرج کنید؟ 
اتفاقا ما از اینکه ســـقف مشـــخصی از سوی 
سهامداران داریم، ناراحت نیستیم؛ چرا که 
دریافتـــی و پرداختـــی باشـــگاه بـــه اعضـــا 

طبـــق توافق صورت می گیرد. ســـهامداران ما 
محاسبه کردند و به این نتیجه رسیدند که 
اگـــر تعطیلات مکـــرر لیگ نبود ما حالا باید 
در نیم فصل باشیم. از این رو قبل از بازی با 

ســـپاهان پروژه پرداخت نیم فصل بازیکنان 

کلید خورد. سهامداران عمده و سایر سهامداران و مدیران و هیات مدیره آنقدر 
نســـبت بـــه تعهدات مالی منظم هســـتند کـــه بازیکنان قبل از بازی با ســـپاهان 
می دانستند بر اساس قوانین باشگاه آلومینیوم، در اولین فرصت مبلغ نیم فصل 

به حساب شان واریز می شود. 

اینطور شنیدیم که به فکر درآمدزایی هستید و باشگاه پرسپولیس برای جذب یکی 
دو بازیکن از تیم شما مذاکراتی داشته است؟ 

مذاکره ای با باشگاه پرسپولیس نداشتیم و هیچ مکاتبه ای صورت نگرفته است. 
اصلا چیزی در مورد این موضوع نشنیدم بعید می دانم صحت داشته باشد. 

قوانین جدید درخصوص بازیکنان سرباز می تواند به باشگاه ها لطمه بزند. به نظر شما 
اجرای چنین پروژه ای آن هم از اواسط فصل راهکار درستی است؟ 

این قانون را باید از ابتدای فصل و زمانی که هنوز قرارداد نبستیم به ما اعلام می کردند، 
اگر قرار است بازیکن نیم فصل برای ما بازی کند کارکردش برای ما فرق می کند و 
طبیعی است که مبلغ قرارداد او هم تغییر خواهد کرد. از طرفی ممکن است یک 
مربی بازیکنی را بخواهد که مدتی روی او کار کند و سپس مورد استفاده قرار دهد، 
اگر این بازیکن در میانه راه سرباز شود دیگر حضورش برای ما چه فایده ای دارد. 
به نظر من باید نیم فصل را رها کنند و برای فصل آینده آن را لحاظ کنیم، اما اگر قرار 
است قانون اعمال شود لطفا برای همه اعمال شود. از این کارهای عجیب که فلان 
بازیکن به تیم ملی دعوت شده و هزار بهانه دیگر برای یک سری بازیکن و باشگاه 

خاص درنیاورند. اگر قرار است قانونی اعمال شود لطفا برای همه اعمال شود. 

درخواست گل محمدی از باشگاه پرسپولیس برای روشن شدن وضعیت سرلک

ملوانی ها دست بردار عمری نیستند

محمد رجائیان، مدیرعامل آلومینیوم اراک در گفت وگو با »فرهیختگان«: برخی باشگاه ها آنقدر وصل هستند که هیچ چیز جلودارشان نیست

استیناف راه خلاف را برای باشگاه های پولدار باز کرد
 این حکم روی زحمات این چند ماه ماله کشید              چه قانون وضع کنند چه نکنند ما محکوم به صرفه جویی هستیم

حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفر مژدهی
خبرنگار



درست 11 سال بعد از اینکه در دوران علی کفاشیان، رئیس سابق فدراسیون 
فوتبال در فوتبال ایران سقف قرارداد تعیین شد و این امر بیشتر از یک فصل 
یاست مهدی تاج بر فدراسیون فوتبال این قانون  دوام نیاورد، این بار در زمان ر
به شکل دیگری و با بسط آن به هزینه های کل تیم با اسم سقف بودجه مصوب 
و عملیاتی شـــد. این در حالی اســـت که با اتفاقاتی که در روزهای اخیر رخ 
داده و با شکســـته شـــدن رای کمیته انضباطی، حالا ضمانت اجرایی قانون 
جدیـــد حتـــی به یک فصل هم نرســـیده و در همان نیم فصـــل کارایی و التزام 

خود را از دست داد. 
نکته قابل توجه در این بین به صحبت های رئیس ســـابق فدراســـیون فوتبال 
مربوط می شـــود. گویی این ماجرا دوباره بعد از 11 ســـال تنها با تغییر مدیران و 
یگرانـــی کـــه در ایـــن اتفاق نقش ایفا کرده بودند در برهـــه زمانی فعلی تکرار  باز
شـــده اســـت. جایی که کفاشـــیان بعد از این ســـال ها در گفت و گویی اذعان 
کره  می دارد: »در همان زمان هم که مدیران باشگاه ها برای عقد قرارداد وارد مذا
می شـــدند، چون به هم اعتماد نداشـــتند و ضابطه ای هم برای اجرایی شدن 
قانون وجود نداشـــت و می دانســـتند که می توانند از زیر این قانون فرار کنند، 
یکن می دادند و درنهایت هم  یا زیرمیزی می دادند و یا قول های دیگری به باز
ی نیز به وضوح درحال  ی می بستند.« اتفاقی که در فصل جار یک قرارداد صور
گرچه هنوز مستنداتی در خصوص این تخلفات به صورت  رخ دادن است و ا
شـــفاف منتشـــر نشده اما پیگیری حواشـــی فوتبال ایران نشان می دهد بعد از 
11 سال همچنان با ایجاد قانون سقف بودجه و با تخلفاتی که صورت گرفته 

ی همان پاشنه می چرخد!  است،  در به رو
جالب اینکه علی کفاشیان از تایید باشگاه ها در این خصوص اظهاراتی را 
مطرح کرده و عنوان داشته: »با تصمیم همه باشگاه ها این قانون گذاشته شد 
و همه به به و چه چه کردند اما هیچ کدام آن را رعایت و اجرا نکردند. پس وقتی 
که قانونی اجرا نمی شود، شکل بدی پیدا می کند.«  که در همین پیش فصل 
ی از  ی نیز دقیقا همین امر رخ داده و این بار هم با تایید و تشویق بسیار جار
باشـــگاه ها این امر رقم خورده و این قانون بدون اینکه فکری به حال عواقب 

آن شود و حتی ضمانت اجرایی داشته باشد به تصویب رسید. 
اما حالا و با شکسته شدن رای کمیته انضباطی )به غلط یا درست( ضمانت 
اجرایی هر قانون دیگری در فدراسیون فوتبال تا حدودی خدشه دار شده و از 
بین رفته تا بار دیگر روسیاهی به زغال بماند. حال اینکه اتفاق اخیر چه تبعاتی 

می تواند داشته باشد برخی از آثار آن مثل جنگ و جدال بی فایده ای که بین 
ی و به عینه قابل مشاهده خواهد بود اما برخی دیگر  باشگاه ها ایجاد شده، فور
ی مانند  در دراز مدت باعث می شود تا نقش اجرای قوانین در رشته پرطرفدار

فوتبال رنگ باخته و تازه از اینجا مشکلات فوتبال ایران آغاز خواهد شد. 

   فوتبالایراندوبارهبهشتدلالانمیشود
سال های سال است که تلاش می شود در فوتبال ایران جلوی پدیده دلالیسم 
گرفته شـــود. این در صورتی اســـت که هرچقدر در این زمینه تلاش می شـــود تا 
این امر کمرنگ شده و پای دلالی از فوتبال ایران قطع شود، اما با تصمیمات 
یک شـــبه ای که به عواقب آن فکر نمی شـــود؛ دوباره این بحث شدت گرفته و 
حالا نیز با از بین رفتن ضمانت اجرایی قانون سقف بودجه و تلاش باشگاه ها 
برای تقویت خود در نیم فصل دوم بدون توجه به این قانون، قطعا دوباره پای 
دلالـــی بـــه مســـاله قراردادهای جدید بـــرای بالا بردن قراردادهـــا )بخوانید حق 

لان خواهد شد.  حساب خود( باز شده و باز هم فوتبال ایران بهشت دلا

   مرگالتزامبهقانون
درســـت از لحظه اعلام رای و در اتفاقی مشـــکوک، برخی مدیران حقوقی که 

اتفاقـــا در فوتبـــال دســـتی بر آتـــش دارند به حمایـــت همه جانبه از رای 
کمیتـــه اســـتیناف پرداخته 
و مدعی شـــدند کـــه ارجاع 
هـــر موضوع و پرونده ای به 

ارکان قضایی با هدف کسر 

، بـــا اصول مســـلم حقوقی منافات دارد. کمیته اســـتیناف به دو دلیل  امتیـــاز
ی را نقض کرد. اولین دلیل رعایت نشدن اصل قانونی  واضح رای کمیته بدو
بودن جرایم و مجازات ها است و دومین دلیل هم این بود که باید سرنوشت 
ی در زمیـــن مســـابقه تعیین شـــود. بـــه همین دلیل رای کمیته اســـتیناف  بـــاز
قابل احترام و کاملا مبتنی بر موازین قانونی اســـت. این در حالی اســـت که 
این دســـته از کارشناســـان به هیچ وجه به سیاست یک بام و دو هوای ارکان 
قضایی فدراســـیون فوتبال اشـــاره نکرده و به این موضوع هم نمی پردازند که 
پـــس کمیتـــه انضباطـــی بر چه اساســـی رای خود درخصوص کســـر امتیاز از 
باشگاه ها را صادر کرد تا چند ماه بعد این آرا نقض و باطل شده و این همه 

سر و صدا به پا شود. 
گـــر به قول آنها در دســـتورالعمل نقل و انتقـــالات، ضمانت اجرای تخطی از  ا
قوانین تعیین نشده است پس کمیته انضباطی با استناد بر چه بند و تبصره ای 
امتیازات را کم کرده تا با شکســـته شـــدن آن، کار به جنگ داخلی در فوتبال 
ایران بکشـــد! در نهایت هم به نظر نمی رســـد اینکه ضمانت اجرایی و التزام 
ی از قانون با حکم جدید در کمیته اســـتیناف فدراســـیون فوتبال از  بـــه پیـــرو
بین رفته نیز برای این دســـته از 
مدیران حقوقی اهمیتی داشته 
باشد که در اظهارات خود به آن 
ی به این مســـاله  نپرداخته و کار

مهم نداشته اند؛ هرچند که به نظر می رسد با این وضعیت، هر نوع قانونگذاری 
در فوتبال ایران نیز منتفی شده باشد. 

گرانشدنبازیکنانمعمولی
ی با کم کردن تعداد سهمیه بزرگسالان، تقریبا  فدراسیون فوتبال در فصل جار
در جهت کیفی شدن لیگ برتر گام برداشته و اتفاقا این موضوع نیز مورد توجه 
ی از آنها جذاب تر شدن رقابت در صدر جدول  کارشناسان قرار گرفته و بسیار

را با این موضوع مرتبط دانستند. 
این در حالی اســـت که با شکســـته شـــدن حکم کمیته انضباطی، باشگاه ها 
یکنان معمولی  برای تقویت خود دوباره شـــاید مجبور به اســـتفاده از همان باز
شوند که یک نیم فصل از لیگ برتر دور مانده اند  با این تفاوت که رقم این دسته 
یکنـــان در بـــازار هیجانـــی فوتبال ایران قطعا افزایـــش پیدا کرده و حالا با  از باز
یکنان معمولی و البته دست نیافتنی  این وضعیت باید شاهد گران شدن باز

یکنان گران قیمت باشیم. شدن باز

   افزایشبدهیسرخابیها
ی ســـرخابی های پایتخـــت در حالی تیم های خـــود را مهیای  در فصـــل جـــار
حضور در میدان کردند که تا خرخره زیر بدهی قرار داشته و در همان ابتدای 
فصل بار ها کار دو تیم به اعتصاب کشـــیده شـــد. نکته جالب اینکه با این 
وضعیت هر دو باشگاه مدعی بودند که با ایجاد سقف بودجه، کلاه گشادی 
گر ســـقفی وجود  بر سرشـــان رفته اما هیچ وقت به این موضوع نپرداختند که ا
نداشت، تامین هزینه های بیشتر برای بستن تیمی مقتدرتر با وجود بدهی های 

سرسام آور چطور محقق می شد. 
با همه این تفاسیر و بدون توجه به این بدهی ها، حالا به نظر می رسد با وجود 
یکنان جدید بدون توجه  تهدیدهای هر دو باشـــگاه در خصوص جذب باز
، میزان بدهی ســـرخابی ها  به قانون ســـقف بودجه، در صورت تحقق این امر
برای نیم فصل دوم افزایش پیدا کرده و به صورت مشخص و به صورت کلی 
در حالی که درآمد جدیدی به منابع درآمدی باشـــگاه ها اضافه نمی شـــود، با 
دور زدن قانون و دیگر بدون توجه ســـقف بودجه، بدهی کل فوتبال ایران نیز 

افزایش پیدا خواهد کرد. 
همـــه اینها در حالی اســـت کـــه قنبرزاده، عضو کارگروه تعیین ســـقف بودجه 
باشـــگاه های لیگ برتری معتقد اســـت قانون سقف بودجه شکست نخورده 
اما واضح است که این قانون ترکی اساسی برداشته و شکستن آن در آینده ای 

نزدیک حتمی خواهد بود. 

آیا نهاد های نظارتی تاج را بابت تبعات نابودی قانون سقف قرارداد ها و افزایش چشمگیر قیمت بازیکنان بازخواست خواهند کرد؟

دلالهارویسقفبرجمیسازند

اکبر احدی در گفت وگو با »فرهیختگان«: بوکس ایران به مربی خارجی نیاز داشت

سهمیهالمپیکسختاستامادورازدسترسنیست
 با شش ماه و یک سال حضور نمی توان توقعات غیرمعقول از مربی خارجی داشت

تمام نیازهای نکونام برای نیم فصل استقلال

4بازیکنبرای4پست
نیم فصل اول رقابت های لیگ برتر درحالی هفته آینده به پایان می رسد که تکاپوی 
تیم ها برای تقویت خود در نیم فصل از مدت ها قبل آغاز شـــد و به طور حتم با 
باز شدن پنجره زمستانی نقل وانتقالات شاهد اتفاقات جذابی در این ارتباط 
خواهیم بود. نکته قابل توجه در این خصوص اینکه استقلالی ها نیز برای آن که 
از قافله عقب نمانند، از روزهای گذشته با شناخت ضعف های خود، کار خود 
را در جهت اقدام برای تقویت این تیم در نیم فصل دوم آغاز کرده و رایزنی های 
خود را نیز به همین منظور آغاز کرده اند. این در حالی است که جواد نکونام در 
آخرین مصاحبه مطبوعاتی خود به وضوح به جذب چند بازیکن بزرگسال برای 
برطرف کردن نقاط ضعف تیمش اشاره کرده و با وجود آن که اسمی از این افراد 
مطرح نشد اما به نظر می رسد برای باقی ماندن آبی ها در کورس قهرمانی، احتمالا 
جذب برخی از این نفرات برای تیم نکونام به منظور همراهی آنها در نیم فصل 
دوم، از نان شـــب هم واجب تر باشـــد.  بر همین اســـاس از اردوی استقلال خبر 
می رسد کادرفنی این تیم برنامه ریزی های لازم برای جذب چهار بازیکن در چهار 
پست را آغاز کرده که در این بین نام بازیکنان خارجی هم دیده می شود. در واقع 
با تشخیص مربیان استقلال در نیم فصل اول این تیم در چهار پست دفاع میانی، 
هافبک طراح، وینگر و نوک حمله با مشکلات عدیده ای مواجه بوده که باید در 

جهت برطرف کردن آنها اقدامات لازم به عمل بیاید. 

اولویت آبی ها تقویت در فاز تهاجمی است

اورونوفجدیدترینازبکاستقلالی؟
اســـتقلال برای نیم فصل به دنبال تقویت تیم خود اســـت و در این بین و 
درخصوص گزینه خط دفاعی به نظر می رسد با سیگنالی که استقلال 
یلی به تهران  یکن برز و رافائل سیلوا برای هم ارسال کرده اند بازگشت باز
تا حدودی تحقق پیدا کرده به خصوص اینکه با این اتفاق، استقلالی ها 
از رای فیفـــا دربـــاره پرونده مطالبات ســـیلوا نیز رهایـــی پیدا کرده و این 
بازگشت از هر جهت به سود آبی ها خواهد بود. همچنین به جز سیلوا، 
یکن خارجـــی نام برده  از منتظـــر محمـــد عراقـــی نیـــز به عنوان دیگـــر باز
ی به اســـتقلال وجود خواهد داشـــت  می شـــود که احتمال بازگشـــت و
هرچنـــد اولویـــت نکونام برای تقویت تیمش در فاز هجومی خواهد بود؛ 
ینگر و یک مهاجم نوک را مدنظر قرار داده است.  در  جایی که او یک و
این خصوص شـــنیده می شود اوســـتون اورونوف ازبکستانی با 23 سال 
ینگر برای باشـــگاه فوتبال نوبهار  ســـن که در پســـت هافبک هجومی و و
یکن  ی می کند نیز مورد توجه کادر استقلال قرار گرفته است. این باز باز
ی میلادی با تیم ازبک قرارداد داشته و درصورت توافق  تا پایان ماه جار
با اســـتقلال، منعی برای پیوســـتن به این باشگاه نخواهد داشت. پیش 
از این ســـرور جباروف و عزیزبک آمانوف ازبکســـتانی ســـابقه پوشـــیدن 

یگری خود به ثبت رسانده اند.  پیراهن استقلال را در سوابق دوران باز

اعتراض پرسپولیس  به رفتار دوگانه فدراسیون و سازمان لیگ

پشتپردهصدورمجوزبرای6بازیکنسپاهانچهبود؟
یکن خود شامل پیام نیازمند،  کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال روز گذشته اعلام کرد که باشگاه سپاهان تا زمانی که قرارداد 6 باز
هادی محمدی، کاوه رضایی، رضا اســـدی، رضا شـــکاری و احســـان پهلوان را اصلاح نکند نمی تواند از آنها در ادامه بازی های 
لیگ برتر استفاده کند. این درحالی است که این کمیته در رای اولیه خود که در 22 شهریور امسال علیه باشگاه سپاهان صادر 
یکنـــان را تا زمان اصلاح قراردادشـــان محروم کرده بود. در این رابطه یکی از اعضای کارگروه نظارت بر ســـقف  کـــرد نیـــز همیـــن باز
یکنان قرارداد سال دوم شان به طرز عجیبی به 50 میلیارد  قرارداد باشگاه ها به »فرهیختگان« گفت: »واقعیت این است که این باز
تومان برای یک فصل هم رســـیده بود که ما آنها را به کمیته انضباطی گزارش کردیم و این کمیته در رای خود آورد که حتما باید 
قراردادشان اصلاح شود. اما مدیران باشگاه با رایزنی هایی که داشتند توانستند مجوز بازی آنها را تا صدور رای نهایی از سوی 
کمیته استیناف بگیرند. حالا این وسط چطور این مجوز صادرشده فدراسیون باید پاسخگو باشد؟« با توجه به این مساله حالا 
باشـــگاه پرســـپولیس به این مســـاله اعتراض دارد که چرا این مجوز برای گئورگی گولســـیانی صادر نشده است؟ یکی از مسئولان 
اجرایی این باشگاه در گفت وگو با »فرهیختگان« در این زمینه گفت: »زمانی که کمیته انضباطی به کسر امتیاز از پرسپولیس 
یکن تا زمان اصلاح قراردادش اجازه بازی ندارد. در همان مقطع هم دو  به خاطر قرارداد گولسیانی رای داد، اعلام کرد که این باز
مدافع مان در اردوی تیم ملی بودند و دو شب قبل از بازی به اردو اضافه می شدند که حتی پورعلی گنجی هم دچار مصدومیت 
شدید شد. به این خاطر سرمربی تیم خواست هر طوری که شده قرارداد گولسیانی را اصلاح کنیم، چون سازمان لیگ هم نامه داده 
بود که او نمی تواند مقابل پیکان بازی کند. نماینده باشگاه روز بازی برگه قرارداد گولسیانی را نزد او برد تا راضی شود اصلاحاتی 
در قراردادش انجام شود که در ابتدا خیلی ناراحت شد و بعد با اصرار این کار را انجام داد. در این شرایط چطور سازمان لیگ 
یکن سپاهان این اتفاق رخ نداد و این باشگاه در حدود 10  در مورد گولسیانی تا این حد سختگیری کرد اما در مورد قرارداد 6 باز

بازی از این نفرات استفاده کرد؟!«
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محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

مهدیمنصرف
خبرنگار

به دنبال نتایج ضعیف تیم ملی بوکس در مســـابقات جهانی 2023 و بعد از 
آن بازی های آســـیایی هانگژو، مســـئولان فدراسیون بوکس چاره را در انتخاب 
سرمربی خارجی برای تیم ملی دیدند. در اولین گام نیز رینالدو فونتس مربی 
50 ساله کوبایی به کشورمان آمد اما در ادامه گفته شد که گزینه اصلی هدایت 
تیم ملی، فونتانا سرمربی نامدار کوبایی است. مربی 70 ساله ای که سابقه نتایج 
درخشان با تیم ملی تایلند را در دهه 90 میلادی دارد و با توجه به بالا رفتن سنش 
در سالیان اخیر با تیم های بانوان تایلند و مکزیک همکاری داشته است. از 
طرفی در شرایطی که مرحله نخست گزینشی جهانی المپیک پاریس در ابتدای 
اسفندماه برگزار می شود، هنوز خبری از حضور فونتانا در ایران نیست و طبق گفته 
مدیر تیم های ملی قرار است تا اواخر این ماه به تهران بیاید. اکبر احدی، سرمربی 
سابق تیم ملی بوکس در گفت وگو با روزنامه »فرهیختگان« درخصوص حضور 
مربیان کوبایی، شرایط کسب سهمیه المپیک برای بوکس ایران و چشم انداز 

بوکس با حضور مربیان کوبایی صحبت کرد که در ادامه می خوانید. 

حضور رینالدو فونتس کوبایی را در ایران چطور می بینید؟
بوکس ایران به حضور یک مربی خارجی از کوبا، روسیه، قزاقستان یا ازبکستان نیاز 
داشت. این موضوع خواسته جامعه بوکس و علاقه مندان این رشته بود که سرمربی 
تیم ملی ایرانی نباشد و خارجی باشد. امیدوارم با حضور این مربی خارجی نتایج 

خوبی بگیریم. 

شناختی از این مربی دارید؟ 
شناختی از این مربی ندارم و او را نمی شناسم. ما مربیان خوبی در کشور داریم اما 
به خاطر نتایجی که در این مدت گرفته شده، جامعه بوکس دوست داشت سرمربی 

تیم ملی خارجی باشـــد. هرکســـی را به عنوان ســـرمربی می گذاشتند، همه اعتراض 
می کردند. فکر می کنم فدراسیون بوکس با حضور مربی خارجی بهترین تصمیم را 
گرفت. با حضور این مربی شاید خیلی از حواشی  برطرف شود و دیگر شاهد سر و 
صدایی نباشیم. خواسته ورزشکاران نیز این بوده که یک مربی خارجی بیاورند و به 

نظرم در این شرایط تصمیم بدی نیست. 

فکر می کنید مسئولان و جامعه بوکس آنقدر صبور باشند که زمان کافی را در اختیار این 
مربی خارجی قرار دهند؟

مسئولان فدراسیون و تصمیم گیرندگانی که در راس قرار گرفته اند، خودشان قهرمان 
بودند و می دانند با یک ماه، شش ماه و یک سال مربی نمی تواند نتیجه بگیرد. باید 
به این مربی زمان و امکانات بدهند و بعد از آن نتیجه بخواهند. اینکه در یک سال 
سهمیه المپیک بخواهیم یا توقع داشته باشیم که قهرمان المپیک به ما تحویل بدهد، 
غیرمعقول است. باید به این مربی زمان بدهند و چهار سال بعد در بازی های آسیایی، 

قهرمانی جهان و قهرمانی آسیا نتیجه بخواهند و عجله نکنند. 

بسیاری از کارشناسان ازجمله علی مظاهری اعتقاد دارند که چه با فونتس و چه با حضور 
فونتانا در ایران، باید تیم ملی با مربی داخلی در مسابقات گزینشی المپیک شرکت کند؟
علی مظاهری از قهرمانان بزرگ این مملکت است و خودش مربی و کارشناس خوبی 
است و بیراه نیز نمی گوید. در این یکی، دو ماهی که تا مرحله نخست مسابقات گزینشی 
المپیک در ایتالیا زمان داریم، مربیان خارجی هیچ شناختی از ورزشکاران ندارد و به 
، کمک می کردند.  نظر من بهتر بود با مربی ایرانی جلو می رفتند و این مربیان نیز در کنار
در حال حاضر نیز مربیان داخلی در کنار فونتس هستند و می توانند به او کمک کنند. 
فعلا اینکه این تصمیم اشتباه بوده یا نبوده را به کنار بگذاریم و به این مربی کمک کنیم. 

با توجه به پتانســـیل بوکس ایران، به نظر شـــما کســـب ســـهمیه المپیک در دو مرحله 
مسابقات گزینشی جهانی که تنها مدال آوران موفق به کسب سهمیه خواهند شد، برای 

بوکس ایران قابل دستیابی است؟
احتمال دارد بچه ها در همین مسابقات ایتالیا سهمیه بگیرند اما در واقعیت کار بسیار 
ســـخت اســـت ولی دور از دسترس نیســـت. ما در تیم ملی در حال حاضر مدال آور 
جهانی داریم و کسب سهمیه المپیک نیز دور از دسترس نیست اما همان طور که 
گفتم اصلا نباید به فکر ســـهمیه المپیک باشـــیم و باید فدراســـیون یک چشم انداز 
بلندمدت با حضور مربی خارجی داشته باشد و به فکر این باشد که در دوره آینده 

بازی های آسیایی نتیجه بگیرد. 

هنوز مشخص نیست که قرار است تیم ملی با فونتس در مسابقات کسب سهمیه شرکت 
کند یا فونتانا. از طرفی با توجه به شرایط سنی فونتانا و دستمزد سنگین او آیا فدراسیون 

؟ امکان یک برنامه ریزی بلندمدت با حضور او را خواهد داشت یا خیر
اینها را باید فدراسیون پیش بینی کند و اگر قصد دارد از فونتانا استفاده کند از قبل منابع 
مالی آن را تامین کند و بودجه آن را کنار بگذارد. فونتانا را خیلی خوب می شناسم و 
ارتباط خیلی خوبی با او دارم. فونتانا مربی بسیار بزرگی بوده و می تواند طراح، برنامه ریز 

و مدرس بسیار خوبی برای فدراسیون بوکس باشد. 

با توجه به اینکه فونتانا 70 ساله است، آیا می تواند سرمربی خوبی نیز برای طولانی مدت 
باشد؟

او می تواند برنامه ریزی کند و دستیارانش برنامه های او را اجرا کنند و فونتانا نیز نظارت 
داشته باشد. ترکیب حضور فونتانا و فونتس خیلی می تواند به بوکس ما کمک کند. 
فونتانا تجربیات بسیار زیاد و کارنامه بسیار درخشانی دارد و در بحث آموزش خیلی 

می تواند به مربیان ما کمک کند. 

در صورت حضور فونتانا آیا حاضر هستید در کادر او حضور داشته باشید؟
کنار آدمی بزرگی مانند فونتانا نه تنها برای من بلکه برای هر مربی ایرانی می تواند یک 
افتخار باشد. فونتانا را به خوبی می شناسم. او زمانی که سرمربی تیم ملی تایلند بود 

به خاطر 50 گرم باعث حذف من از مسابقات آسیایی شد. در وزن کشی ها خیلی 
وقت هـــا 100 گـــرم بـــالای وزن را نیز قبول می کردند اما زمانی که با بوکســـور تایلند بازی 
داشتم، پشت باسکول ایستاد و 50 گرم بالاتر بودن وزن من را قبول نکرد و درنهایت 
به خاطر اینکه زمانی برای کم کردن وزن باقی نمانده بود از مسابقات حذف شدم. 
بعد از آن ارتباط خیلی نزدیکی با هم گرفتیم و دوست شدیم. می دانم مربی خیلی 
بزرگی است و کارنامه او درخشان است. من از خدایم است که فونتانا به ایران بیاید 

و در کنار او کار کنم. 
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سال ۲۰۲۳ برای سینمای جهان چگونه بود؟ بحث مستوفایی در سال های اخیر 
شکل گرفته که اساس آن به افت کیفیت کلی سینما و بی رمق شدن ایده ها و 
قصه ها اشاره دارد. این بحث ها را کنار بگذاریم تا بتوانیم سال ۲۰۲۳ میلادی را 
به لحاظ ســـینمایی بررســـی کنیم. ما در مطالب متعددی به این پرداختیم که 
ســـینمای جهان در قرن بیســـت و یکم چه سرنوشـــتی از سر گذراند. از چرخش 
ساختار جمهوری خواه سینمای آمریکا به سمت دموکرات ها که روی داستان 
و ساختار و سوژه فیلم ها هم اثر گذاشت تا تاثیری که مخاطبان چینی روی نوع 
فیلمســـازی آمریکایی ها گذاشـــتند و هزار و یک مســـاله دیگر را در پرونده های 
جداگانه ای بررسی کرده ایم که این بررسی ها می تواند ادامه داشته باشد اما اینجا 
درباره آنچه که بر ســـر ســـینما در ۲۰۲۳ میلادی گذشت و چشم اندازی که برای 

۲۰۲۴ پیش بینی می شود، حرف زده ایم. 
در ســـال ۲۰۲۳ میلادی، فروش تخمینی کل ســـینمای جهان ۳۳.۴ میلیارد دلار 
بود. این رقم در مقایسه با ۲5.9 میلیارد دلار در سال ۲۰۲۲ و ۲1.۳ میلیارد دلار در 
سال ۲۰۲1 یک رشد محسوس را نشان می دهد، یعنی درآمد سال ۲۰۲۳ نسبت به 
سال گذشته ۲9 درصد افزایش داشت؛ اما اگر این ارقام را با سال قبل از همه گیری 
ویـــروس کرونا مقایســـه کنیم، همچنان فاصله ای محســـوس به چشـــم می آید. 
سینمای جهان قبل از ورود به پاندمی کرونا، در سال ۲۰19 میلادی مجموعا ۴۲.۳ 
میلیارد دلار فروش داشت. یعنی درآمد جهانی سال ۲۰۲۳ همچنان بین ۲1 تا ۲۲ 

درصد از سال ۲۰19 عقب تر است. 
با توجه به رشدی که از ۲۰۲1 به این سو در رقم های فروش کلی سینما دیده شد، 
به نظر می رسید که این صنعت سرگرمی در ۲۰۲۴، مجددا به آمارهای سال ۲۰19 
برگردد اما چنین نیست. سال آینده می تواند اولین بار بعد از دوران تمام شدن 
همه گیری کرونا باشـــد که درآمد باکس آفیس جهانی نســـبت به ســـال گذشـــته 
کاهش پیدا می کند.  بر اساس پیش بینی سالانه یک شرکت مستقر در لندن، 
به نام Gower Street، پیش بینی می شود که در سال آینده فروش بلیت فیلم در 
سراسر جهان به ۳1.5 میلیارد دلار برسد که پنج درصد کاهش نسبت به تخمینی 

۳۳.۴ میلیارد دلار در سال ۲۰۲۳ است. 
گزارش Gower Street نباید برای صنعت فیلم جهانی تعجب آور باشد؛ چرا که 
اعتصابات دوقلوی بازیگران و نویسندگان هالیوود باعث شد تعداد زیادی فیلم 
از ســـال ۲۰۲۴ تا ۲۰۲5 به تعویق بیفتند. این مســـاله به گفته برخی می تواند منجر 
یـــان دو میلیـــارد دلاری به کل صنعت فیلم شـــود. تحقیقات شـــرکت گوور  بـــه ز
استریت این رکود را به از دست دادن 5۰ درصد زمان تولید به دلیل اعتصابات 
و در مقابل بی علاقگی مصرف کنندگان به رفتن به سینما نسبت می دهد. این 
« شناخته می شود، یعنی  تابستان تنها به لطف پدیده ای که با عنوان »باربنهایمر
اکران همزمان دو فیلم متناقض باربی و اوپنهایمر که جنجالی بزرگ پدید آورد، 
توانست به وضعیت پیش از همه گیری کرونا دست پیدا کند. البته دیمیتریوس 
میتســـینیکوس، مدیر اجرایی Gower Street می افزاید: »بر اســـاس تولیدات در 
حال حاضر در رادار ما، انتظار داریم ســـال ۲۰۲5 ســـال بســـیار خوبی در باکس 
آفیس جهانی باشـــد و امیدواریم روند مثبتی برای نیمه دوم این دهه رقم بزند.« 

البته وضعیت مخاطبان سینما در آمریکای شمالی و سایر نقاط دنیا یکسان 
نیست. پیش بینی می شود باکس آفیس خارجی سینمای آمریکا در سال ۲۰۲۴، 
به استثنای چین، با حدود 15.6 میلیارد دلار به پایان برسد. با این حال، این هنوز 

۲1 درصد کمتر از میانگین ۲۰19-۲۰17 است. 
در چین، انتظار می رود که درآمد باکس آفیس در ســـال ۲۰۲۴ به رشـــد متوســـط 
پنج درصدی نســـبت به ســـال گذشته دست یابد. درآمد باکس آفیس داخلی 
چیـــن در ۲۰۲۳ میـــلادی 7.6 میلیـــارد دلار بود و انتظار می رود درآمد ســـال آینده 
به 7.9 میلیارد دلار برسد. توماس بران، تحلیلگر ارشد Gower Street می گوید: 
»بازار بین المللی در مقایسه با بازار داخلی آمریکا کمتر تحت تأثیر تقویم انتشار 

محدود فیلم هاست که بر اثر اعتصاب هالیوودی ها پدید آمد.«
بـــرای اولیـــن بار در دوران همه گیری پاندمی کرونا بود که باکس آفیس فیلم های 
چینی توانست از سینمای آمریکا پیشی بگیرد و در صدر جهان بایستد. پس 
از اتمام پاندمی آمریکا دوباره به صدر جدول برگشـــت اما دیگر نمی شـــد چین 
را از فهرســـت 1۰ فیلـــم پرفـــروش دنیـــا بیرون کـــرد و در ۲۰۲۳ هم فیلم های هفتم و 
هشتم پرفروش دنیا چینی بودند. با توجه به رکودی که برای صنعت هالیوود در 
۲۰۲۴ به وجود خواهد آمد، می شـــود پیش بینی کرد که چین باز هم جهشـــی در 
این زمینه داشته باشد و جای پایش را محکم تر کند. البته مشکل چینی ها این 
است که فیلم هایشان را فقط خودشان می پسندند؛ برای مخاطب جهانی کار 
نمی ســـازند. در ادامه مروری بر فیلم های مهم ســـال ۲۰۲۳ میلادی داشته ایم که 
البته برای بعضی از آنها در شـــماره های پیشـــین پرونده های مستقل و مفصلی 

تهیه و منتشر شده است. 

مجموع فروش فیلم های سینمایی در ۲۰۲۳ نسبت به ۲ سال اخیر رشد کرد ولی به قبل از کرونا نرسید

سینمای جهان از رکود فرار کرد

سالی آلوده به نفرین باربی

۲۰۲۳ به پایان خود رسیده و حالا طبق سنت همیشگی و جهانی رسانه ها 
بایـــد بررســـی و کالبدشـــکافی اش کنیـــم. طبیعتـــا هرکســـی نظـــری دارد و 
سلیقه ای. این هم نگاه سرسری من به سالی که گذشت؛ سالی که امیدوارم 

با »باربی« به خاطر سپرده نشود.

   باربی نماینده امسال نیست
آیا باید به ســـالی که پرفروش ترین فیلمش باربی بوده، احترام گذاشـــت و 
آن را جـــدی گرفـــت یـــا اینکه به همین دلیـــل، به آن بی توجه بود و از جدی 
گرفتنش پرهیز کرد؟ هر دو ســـوال، از منظر من غلط اســـت. باربی شـــاید 
پرچمدار فروش در ســـالی بود که پشـــت سر گذاشـــتیم اما نباید نماینده و 
پرچمدار سینما در این سال تلقی شود. باربی فیلم نیست. یک هشتگ 
است. یک محصول پرفروش است و تمام می شود. در یاد نمی ماند. نقش 
یت غیرممکن«  ماندگاری نیست. من ۲۰۲۳ را شاید با »جان ویک« و »مامور

به خاطر بسپارم اما با باربی نه.

   سالی برای سرمست شدن اکشن بازها
کشن عجب سالی بود. خاصه برای دنباله های اسم  امسال برای عاشقان ا
یت غیرممکن را داشتیم و »استخراج۲«  یک۴« و مامور . »جان و و رسم  دار
یک به دنیای ســـریال هم کشـــیده شـــد. هر سه فیلم قطعا دنباله  را، جان و
ســـینمایی هم دارند. »ایکس ســـریع« از یادتان نرود. یازدهمین قســـمت از 
کشن کار هالیوود را  ماجراهای گروه سریع و خشن که ارتشی از ستاره های ا
دور خود جمع کرد و نزدیک به 9۰۰ میلیون دلار فروخت. »ترانسفورمرزها« یا 
»تغییردهندگان« نیز امسال یک فیلم بی سروته دیگر را روانه بازار کردند که 
نزدیک به ۴۲۰ میلیون دلار فروخت و سودش را درآورد اما سروتهی نداشت. 
امید که این مجموعه را تمامش کنند. »نگهبانان کهکشان« قست سومش 

کران کرد و 8۴۰ میلیون دلار به جیب زد.  را ا
« به آخرین قســـمت خودش رســـید و از  خبر بد ســـال اینکه »ایندیانا جونز
نظر من پایانی شایســـته با این فرنچایز را تقدیم به هواداران وفادارش کرد. 
کولایزر سه« از یادتان نرود. دنزل واشنگتن در ایتالیا هم بلد است ترتیب  »ا
ی های  آدم بدها را بدهد. یک قسمت دیگر از مجموعه فراموش شده »باز
کران شده که تا امروز ۲58 میلیون دلار فروش کرده  گرسنگی« نیز به تازگی ا

و نمایشش ادامه دارد. 

»مگ۲« هم آمد. ادامه داستان ابرکوسه های سهمگین و جیسون استاتهام 
حاضر و آماده که شکارشـــان می کند. این اما همه کار نبود. »هواپیما« با 
ی جرالد باتلر ایده خوبی داشت، »کرید ۳« ادامه قصه بوکسور جوان و  باز
سیاهپوست بود، »خرس کوکائینی« نزدیک به دوبرابر و نیم هزینه تولیدش 
را درآورد و به ســـود خوبی رســـید که باورکردنی نبود و »بوکســـون را بکشید« 
کشـــن های ســـینمای کره و جهان در سال ۲۰۲۳ بود.  واقعا یکی از بهترین ا
کشـــن بازها ســـال خوبی بود. تـــازه بماند که نزدیک به دســـت کم 5۰  بـــرای ا

کشن  تر و تمیز را نادیده گرفتیم.  ی ا بی موو
»شب خاموش« جان وو هم هست که در بخش بعدی معرفی اش می کنیم. 

   جایی برای پیرمردها هست
برای عشاق کارگردان های بزرگ هم امسال سال پرفروغی بود. اسکورسیزی 
یلر »قاتل« را بیرون داد  با »قاتلان ماه گل« بسیار درخشید. دیوید فینچر تر
که خیلی ها از آن خوش شـــان نیامد و خیلی ها هم مثل بنده ســـرافکنده 
یدلی اسکات کهنه کار با »ناپلئون« به میدان آمد. جان  عاشقش شدند. ر
، ســـه دهه قبل  ی کهنه کار امســـال با »شـــب خاموش« دوباره ما را به دو وو
کشن هایی که از این کهنه کار  برگرداند. فیلمی دقیقا با همان مشخصات ا
یم. او اســـتاد ساختن فیلم هایی با موضوع انتقام است و  درجه1 ســـراغ دار
یچارد لینکتیـــر معروف هم فیلم کمدی  ایـــن یکـــی هـــم همین تم را دارد. ر
پلیسی چرندی به نام »آدمکش« روانه بازار کرد که حقیقتا از تماشا کردن 
تیزر تبلیغاتی اش حس بدی به شما دست می دهد. انگار استاد هم آخر 
عمری دچار کمبود پول شده! به هرحال تنها حسن ساخت این فیلم این 
بود که ایشـــان را هم به جمع اســـم و رســـم دارهای فیلمساز در ۲۰۲۳ اضافه 
می کنیم. جیمز منگولد هم امســـال آخرین قســـمت ایندیانا جونز را روانه 

« از نولان هم یکی از پیشروان امسال بود.  پنهایمر بازار کرد. »او
« و »جاماندگان« از الکساندر پین یادتان نرود  اسم کن لوچ را با »بلوط پیر
یـــم وندرس و »روزهای عالی« اش که در ژاپن ســـاخته! یکی  و صدالبتـــه و
از غافلگیری های امســـال اســـت. برای طرفداران کارگردان های بزرگ هم 
ســـال بدی نبود. کلینت ایستوود مشـــغول ساختن فیلم جدیدش است، 
حتی مایکل مان هم دنبال ســـاختن فیلم »مخمصه۲« اســـت و کارهای 

پیش تولیدش را آغاز کرده. 
 برای پیرمردها هم سال بدی نبود. 

   از انیمیشن ها چه خبر؟!
انیمیشن بازها امسال باید راضی باشند. حکایت سریال های انیمه که اصلا 

جداست و آنقدر فیلم و سریال انیمه هست که تا آخر دنیا هم وقت نکنید 
تماشایشان کنید. اما برای آنهایی که انیمیشن های کارتون طور را دوست 
کران شد و  دارند سال خوبی بود. قسمت دوم »فرار مرغی« بعد از دو دهه ا
گرچه در گیشه  اتفاقا بازخوردهای مثبتی هم داشت. کارتون »مهاجرت« ا
شکســـت خـــورد اما نمایش بامزه ای در مورد مهاجـــرت گروهی از پرندگان 
به شـــهر بود. اشـــاره مســـتقیم به اینکه انسان چه بلایی سر طبیعت آورده! 
ی را به دست  « نیز امسال فروش نیم میلیارد دلار انیمیشن بامزه »سوپرماریو
آورد و اولین انیمیشن پرفروش دنیا شد. مقام دوم به »اسپایدرمن« رسید. 

اما عمده انیمیشن های بزرگ امسال از مجموعه های فرانچایز بودند. 
»مرد عنکبوتی: بر فراز شـــبکه عنکبوتی« هفت برابر هزینه ســـاختش را در 
کپشـــت های نینجا« امسال با 7۰ میلیون دلار هزینه وارد  گیشـــه درآورد! »لا
ی را ترک کردند. انیمیشن  کران شدند و با 18۰ میلیون دلار فروش باز ی ا باز
»گشـــت پنجه ای« داســـتان گروهی از سگ های ابرقهرمان را روایت کرد که 
ی را انجام بدهند که از سگ های ابرقهرمان انتظار می رود.  باید همان کار
۳۰ میلیون دلار هزینه ساخت این انیمیشن شد و 19۰ میلیون دلار فروش 
پایـــان خوبـــی برای آنها بود. »نیمونا« انیمیشـــن ســـاخت نتفلیکس بود که 

منتشر شد و یکی از برترین های سال ۲۰۲۳. 
دیگـــران هـــم بودنـــد: »لیگ عدالـــت: جنگ جهانی« )که خیلی دوســـت 
یدنت اویل: جزیره مرگ« )دیدم ولی خیلی چیز خاصی نبود(،  داشتم(، »رز
. سرشناس ترین ها همین ها بودند.  : کد سرخ« و چند مورد دیگر »لوگو اونجرز

   اینها را جدی بگیرید
یه دیگر بررسی کرد. فیلم های کمدی، فیلم های  می شود ۲۰۲۳ را از 1۰۰ زاو
ک، فیلم هـــای غیرآمریکایـــی اثرگذار و  پلیســـی جنایـــی، فیلم های ترســـنا
مولفه هـــای مشـــابه. بـــا این همه به همین اندک بســـنده می کنیم. امســـال 
فیلم های دیگری هم سروصدا کردند که در اسکار رقابت سنگینی دارند. 
« شـــدند  بـــی درگیر رقابت معروف و تبلیغاتی »باربنهایمر پنهایمـــر و بار او
اما درکنار این دو فیلم پرفروش در گیشـــه، به ســـینمای اجتماعی هم باید 
ید. جاماندگان استاد  نگاهی انداخت. از بلوط پیر کن لوچ سرسری نگذر

الکساندر پین هم هست. 
»زندگی های گذشته« از ساین سانگ، »بیچارگان« از یورگوس لانتیموس، 
»کالبدشـــکافی یک ســـقوط« از ژوســـتین تریه )برنده نخل طلای امسال(، 
»منطقه موردعلاقه« از جاناتان گلیزر ) برنده جایزه فیبرشی(، روزهای عالی 
یـــم ونـــدرس، »خدایـــا اونجایی؟ منم مـــارگارت« از کلی فرمون کریگ و  از و
یادی را به دست آورده.  »استاد« از برادلی کوپر که این یکی نقدهای منفی ز

ادامه در صفحه۱۳ 

میلادجلیلزاده
خبرنگارگروهفرهنگ

هومنجعفری
خبرنگار

نگاهی به ۱۲ فیلم  از  سینمای ۲۰۲۳

نوشتن درباره تمام فیلم های مهم نمایش  داده شده در سال پر رونق ۲۰۲۳ در 
این مختصر گزارش ممکن نیســـت و احتمالا  شـــما هم با من موافق هستید 
که امســـال برای ســـینمای جهان اتفاقات خوبی رقم خورد. از بین فیلم های 
شاخصی که در لیست زیر فرصت نشد جزئیاتی بیان کنم می توان به ناپلئون 
 ،) )ریدلی اســـکات(، کاخ )رومن پولانســـکی(، هیت من )ریچارد لینکلیتر
(، جاماندگان )الکساندر پین(،  ال کنده )پابلو لارین(، می دسامبر )تاد هینز
کی کوریسماکی(،  زندگی های گذشـــته )سلین سونگ(، برگ های افتاده )آ
آتشـــین )کریســـتین پتزولد(، روزهای عالی )ویم ونـــدرس(، روی علف های 
خشک )نوری بیگله جیلان(، استروئید سیتی )وس اندرسون(، درس )آلیس 
تروتون(، زندگی شگفت انگیز هنری شوگر )وس اندرسون(، اصل )آوا دوورنی( 

و همچنین انیمیشن های المنتال و قسمت دوم فرار مرغی اشاره کرد. 

   اوپنهایمر 
نخستین فیلمی که در این فهرست به سراغش می روم، تازه ترین اثر کریستوفر 
نولان اســـت که خود او اخیرا این فیلم را موفقیت آمیزترین فیلم کارنامه اش 
دانســـته اســـت! منظور نولان البته ناظر به وجه صنعتی سینماســـت، زیرا با 
توجه به درجه ســـنی R و فیلمبرداری ســـیاه و سفید در بخش های زیادی از 
« )1۰ برابر بیش از بودجه( به معنای  فیلم، فروش یک میلیارد دلاری »اوپنهایمر
دستیابی به یک کامروایی بزرگ است. البته همزمانی اکران این فیلم با فیلم 
تجاری »باربی« را نمی توان در رسیدن به این فروش بالا نادیده گرفت، اما به هر 
حال هر فیلم جدید از نولان، یک اتفاق در سال سینمایی انتشارش بوده است. 

اوپنهایمر به لحاظ هنری و ارزش های سینمایی نیز واجد امتیازات قابل توجه 
است و در فصل جوایز هم تاکنون موفقیت هایی فراتر از عملکرد معمول آثار 
نولان داشته است؛ به طوری که نامزد شدن نولان در بخش کارگردانی اسکار 
امسال را می توان قطعی دانست و احتمال اینکه بالاخره مجسمه طلایی را 

در دستان این فیلمساز مهم سینمای امروز ببینیم، کم نیست. 
« فیلمی زندگی نامه ای با بازی درخشـــان کیلین مورفی است که  »اوپنهایمر
ماجرای ســـاخته شـــدن نخستین بمب اتمی تاریخ را روایت می کند و تمرکز 
اصلی اش بر ابعاد روان شناختی و ذهنی کاراکتر جی. رابرت اوپنهایمر است. 

   قاتلان ماه گل
مارتیـــن اسکورســـیزی همچنان پـــس از نیم قرن فیلمســـازی، به عنوان یک 
وزنه عظیم در سینمای جهان توانسته حضورش را تثبیت کند به طوری که 
فیلم های اخیرش هم همگی در ســـطح مطرح ترین عناوین ســـال بوده اند. 
»قاتلان ماه گل« نیز از این قاعده مستثنی نیست. فیلمی که علی رغم زمان 
طولانی بیش از سه ساعته اش، مخاطب را درگیر داستان جنایی قدرتمندش 

می کند و روایتی استادانه دارد. 
در  قاتلان ماه گل  همزمان دو ســـتاره اصلی ســـینمای اسکورســـیزی حضور 
. دنیرو در آثار شاخص اسکورسیزی  دارند؛ رابرت دنیرو و لئوناردو دی کاپریو
پیش از قرن ۲1 همواره حضور داشـــت و دی کاپریو ســـتاره اصلی ســـینمای 
اسکورســـیزی در قرن جدید بود به طوری که شـــاید بتوان ادعا کرد هر دوی 
این بازیگران برجسته، بدون حضور در آثار اسکورسیزی ممکن بود به جایگاه 

دست نیافتنی امروز خود نرسند. 
 قاتلان ماه گل  روایتی اســـت از قتل های مرموز سرخ پوســـتان قبیله اوســـیج 

در ایالـــت اوکلاهمـــا کـــه در اوایل قرن بیســـتم رخ می داد و بعدها مشـــخص 
شد که به دلیل طمع سفیدپوستان در تصاحب منابع نفتی آن منطقه بوده 
اســـت. یک وسترن افشـــاگرانه که به نوعی احساس عذاب وجدان تاریخی 
اسکورسیزی نسبت به بومیان آمریکایی است و از نظر سبک روایی، کاملا 

امضای اسکورسیزی را در خود دارد. 

   بلوط پیر 
کن لوچ را به عنوان یک فیلمساز دغدغه مند سوسیالیسم می شناسیم که به 
عنوان یک کارگردان پیشکسوت بریتانیایی، آثار دردمندانه فراوانی را به حافظه 
جمعی سینمادوستان جهان هدیه داده است و دو بار جایزه نخل طلای کن 
را برده است که از این حیث جزء رکوردداران این جشنواره محسوب می شود. 
فیلم  بلوط پیر  تازه ترین فیلم کن لوچ است که در جشنواره کن ۲۰۲۳ منتشر شد 
و با روایتی آرام و متین به سراغ موضوع مهاجران در کشورهای غربی می رود و 

تصویری همدلانه و شرافتمندانه از مهاجران ارائه می دهد. 
در فیلم  بلوط پیر  نیز مثل دیگر آثار کن لوچ، ستارگان مشهور حضور ندارند 
و هنر فیلمســـاز باعث خلق شـــخصیت های همدلی برانگیز برای پیشبرد 

داستان ساده اما زیبا با تمی صلح طلبانه شده است. 

   قاتل  
دیوید فینچر پس از تجربه کلاسیک و زندگی نامه ای فیلم »منک«، دوباره به 
سینمای جنایی همیشگی اش بازگشت و فیلم شخصیت محور »قاتل« را با 
بازی مایکل فاسبندر مقابل دوربین برد که در جشنواره ونیز ۲۰۲۳ منتشر شد. 
 قاتل  البته به قوت آثار همیشگی فینچر نبود و بازخورد چندان مثبتی نگرفته 

است. مراحل توسعه اقتباس از رمان  قاتل  از سال ۲۰۰7 در پارامونت پیکچرز 
آغاز شد. فینچر به عنوان کارگردان و آلساندرو کامون به عنوان فیلمنامه نویس 
به کار گرفته شـــدند. فینچر در ســـال ۲۰۲1 پروژه را به نتفلیکس منتقل کرد و 

اندرو کوین واکر جایگزین کامون شد. 

   آناتومی یک سقوط 
در سال ۲۰۲۳ فیلمی به نام »آناتومی یک سقوط« از سینمای فرانسه، برنده نخل 
طلای کن شد.  آناتومی یک سقوط  توسط فیلمساز زن جوانی به نام ژوستین 
تریه ساخته شده و داستانی دلهره آور دارد. فیلم ماجرای یک نویسنده زن را 
روایت می کند که به جرم قتل دستگیر شده و سعی می کند بی گناهی خود را 
« محصول  اثبات کند. حال و هوای برفی فیلم، در نگاه اول شاید »فورس ماژور

۲۰1۴ را به یاد بیاورد اما فیلم به طور کلی به درام دادگاهی نزدیک می شود. 
 آناتومی یک سقوط  در بخش های اصلی گلدن گلوب از جمله بهترین فیلم 
درام، بهترین کارگردانی، بهترین فیلمنامه و بهترین بازیگر زن نقش اصلی 
نامزد شـــده اســـت اما جالب است که فرانســـه این فیلم را برای جوایز اسکار 

نفرستاده است. 

   منطقه مورد علاقه  
جاناتان گلیزر با فیلم »زیر پوســـت« با بازی اســـکارلت جوهانسون شناخته 
می شود. او در تازه ترین تجربه خود به سراغ اقتباس از یک رمان تاریخی به قلم 
مارتین آرمیس رفته است. »منطقه مورد علاقه« یک فیلم درام تاریخی است 

که با تم هولوکاست در اردوگاه آشویتس فیلمبرداری شده است. 
 منطقه مورد علاقه  در جشـــنواره کن امســـال رونمایی شـــد و همان جا جایزه 

مهران زارعیان
منتقد
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چه سینمایی را 
دوست دارند

بـه دلیـل بسـته شـدن سـالن های  کرونـا  گیـری  فرا در سـال  های 
ی مواجـه شـد.  سـینما، فـروش جهانـی فیلم هـا بـا ضـرر میلیـارد دلار
ی از فیلم هـای پرفـروش کـه در ابتـدا قـرار بـود تـا اواسـط مـارس  بسـیار
کـران شـوند، در سراسـر جهـان بـه تعویـق افتـاد یـا لغـو شـدند  2020 ا
و تولیـد فیلـم نیـز متوقـف شـد. در گـزارش پیـش رو سـراغ دو کشـور 
مهم در سـینمای جهان رفتیم؛ سـینمای هند و سـینمای چین که 
نمونه های موفقی در صنعت سـینما برای بازگشـت به روزهای اوج 
خودشـان هسـتند. ضمـن اینکـه هرکـدام از ایـن دو صنعـت سـینما 
در کشـورهای جهانـی بـا فـرم و شـمایل خـاص خودشـان شـناخته 
می شـوند. علاوه بـر ایـن چیـن و هندوسـتان 36 درصـد از جمعیـت 
ی گیشـه فیلم هـا می گـذارد.  ی رو جهـان را دارنـد و ایـن تاثیـر بسـیار

کشـن    کلید موفقیت با ژانر  ا
وقتـی بـه آمارهـای فـروش و میـزان مخاطبـان سـینمای هنـد نـگاه 
می کنیـم متوجـه خواهیـم شـد کـه سـینمای بالیـوود همچنـان بـرای 
گیـری کرونـا و رکـود  هوادارانـش جـذاب اسـت. پـس از دو سـال فرا
بـه سـر  بـی  بالیـوود هـم در وضعیـت خو کـه  سـالن های سـینما، 
 ،» نمی بـرد، هندی هـا موفـق شـدند بـا فیلم هایـی همچـون »سـرباز
گران را بـه سـالن های  ... تماشـا »پاتـان«، »حیـوان«، »شـورش2« و
کـه  سـینما بیاورنـد. فیلـم سـینمایی سـرباز داسـتان مـردی اسـت 
بـا  انگیـزه  انتقـام شـخصی بـه دنبـال اصـلاح جامعـه اسـت. نقـش 
گفـت  ی می کنـد و می تـوان  اصلـی ایـن فیلـم را شـاهرخ  خـان بـاز
کـه حضـور ایـن سوپراسـتار بالیـوود باعـث فـروش بیشـتر ایـن فیلـم 
کشـن و درام داسـتان اختـلاف بیـن  شـده اسـت. »پاتـان« در ژانـر ا
یخـی دو  کسـتان اسـت و نشـان می دهـد کـه ایـن جـدال تار هنـد و پا
، همچنـان بـرای هندی هـا جذابیـت خـاص خـودش را دارد.  کشـور
فیلـم سـینمایی حیـوان و شـورش2، بـه ترتیـب سـومین و چهارمیـن 
کشـن در این سـینما هسـتند که در هند به فروش بالایی  فیلم های ا
رسـیده اند. سـینمای هنـد در سـال 2023، بـه فـروش بیـش از 10 هـزار 
کرور روپیه در سال رسید و رشد چشمگیری نسبت به سال قبلش 
را تجربـه کـرد. گیشـه سـینمای هنـد در سـال 2022، توانسـت 2 هـزار 
برابـری نسـبت بـه  کـرور روپیـه بـه دسـت بیـاورد و ایـن رشـدی چهار

سـال قبـل اسـت. 

   نقطه عطف چینی
چیـن کـه مبـدأ پیدایـش کرونـا در دنیـا شـناخته می شـود، توانسـت 
یـادی، بعـد از دو سـال سـینمای خـودش را بـه  بـا سـرعت نسـبتا ز
 53 نقطه عطـف  بـه  کس آفیـس چیـن  با برسـاند.  بـی  نقطـه  مطلو
( رسـید و بـه قبـل از  میلیـارد یـوان )7 میلیـارد و 470 میلیـون دلار
کرونـا در  گیـری  کرونـا بازگشـت. بـا دور شـدن از روزهـای فرا دوران 
ی، بـازار فیلـم چیـن شـروع خوبـی  چیـن و در اوایـل ژانویـه سـال جـار
داشـت و ایـن رونـد صعـودی فـروش در سـال نـو چینـی ادامـه یافـت. 
کس آفیس در سراسر کشور چین از 10  در 31 ژانویه امسال، درآمد با
یع ترین صعـود بـه ایـن نقطه عطـف در  میلیـارد یـوان گذشـت کـه سـر
یـخ بـازار فیلـم چیـن محسـوب می شـود. بنـا بـه گزارشـی کـه اخیـرا  تار
گران چینـی در  ، تعـداد تخمینـی تماشـا کتبـر منتشـر شـده، تـا 17 ا
سـال 2023 حـدود 470 میلیـون نفـر بـوده اسـت. پیش بینـی می شـود 
تـا پایـان سـال ایـن رقـم از مجمـوع 530 میلیـون سـال 2019 فراتـر رود. 
همانطور که داده های پایگاه داده فیلم چین نشان می دهد، درآمد 
55 فیلـم در سـال 2023 از 100 میلیـون یـوان فراتـر رفتـه اسـت کـه 37 
فیلـم تولیـد داخلـی بـوده اسـت. از فیلم هـای پرطرفـدار سـینمای 
چین در سـال 2023 می توان، به فیلم سـینمایی »زمین سـرگردان2« 
یـف می شـود و در  اشـاره کـرد. ایـن فیلـم در گونـه علمی تخیلـی تعر
یلـر  ی رسـیده اسـت. تر گیشـه جهانـی بـه فـروش 572 میلیـون دلار
جاسوسـی »شمشـیر پنهـان« هـم در رتبـه دوم فیلم هـای پرفـروش 
امسـال چیـن قـرار دارد. داسـتان ایـن فیلـم مربـوط بـه جنـگ جهانـی 
دوم اسـت و رشـد چیـن تحـت نظـر رهبـری حـزب کمونیسـت چیـن 

را روایـت می کنـد. 

مریم فضائلی
خبرنگار 

ناامیدی بزرگ

لیســـت فیلم های مورد انتظار برای ســـال 2023، هر ســـینه فیلی را به هیجان 
می آورد؛ سالی که هنرمندانی پرآوازه، از پیرمردهایی چون مارتین اسکورسیزی و 
رومن پولانسکی تا فیلمسازانی جوان تر مانند گرتا گرویگ و یورگوس لانتیموس، 
آثاری پر سروصدا را به سینما عرضه کردند. اما تمام این هیجان و اشتیاق، با 
ناامیدی دلسردکننده ای مواجه شد. شاید شش ماه قبل تصور نمی کردم با چنین 
نام های بزرگی، سالی به این کم باری در انتظار سینما باشد. سالی که ریدلی 
اسکات در ادامه افولش در دوران سالخوردگی یک شکست تجاری دیگر را 
با »ناپلئون« تجربه کرد و رومن پولانسکی با »کاخ« توسط منتقدان تحقیر شد.  
مورد انتظار ترین فیلم های سال، به خصوص برای مخاطبان نسل جوان، باربی 
و اوپنهایمر بودند. کمپانی ها با زیرکی توانستند یک دوقطبی میان این دو فیلم 
ایجاد کنند و می دانیم که دوقطبی، آمار کل را بالا می برد. این کمپین تبلیغاتی 
« توانست درمجموع فروشی نزدیک به 2.5 میلیارد  هوشمندانه برای »باربنهایمر
دلاری را نصیب کمپانی ها کند. با چنین آماری، تهیه کنندگان هالیوودی اکنون 
شامپاین باز می کنند و جشن می گیرند اما آنچه در این میان مغفول مانده، هنر 
است. باربی کلاژی خوشرنگ ولعاب از انواع شعار های مد روز بود و تمام تلاش 
خود را برای راضی کردن همه گروه ها انجام داد؛ از فمینیست ها گرفته تا حامیان 
حقوق مردان و حتی اگزیستانسیالیست ها! این شعارها حتی اندکی به زبان 
سینمایی ترجمه نشده بودند و در فقر فیلمنامه و کارگرانی، باربی همچون یک 
، دیگر اثر پرسروصدای سال نیز چندان کمی در  مقاله زرد می نمود. اوپنهایمر
شـــعار دادن نداشـــت. فیلم در جهت توجیه ساخت بمب اتم و شستن گناه 
اوپنهایمر حرکت می کرد. نولان نیز در ادامه ناتوانی اش در شخصیت پردازی، 
موفقیتی در ترسیم هنری شخصیت پیچیده و متناقض اوپنهایمر به دست 
نیاورد. دیوید فینچر دیگر کارگردان محبوبی بود که با آخرین اثرش »آدم کش«، 
هواداران خود را ناامید کرد. فیلم نه تنها در نزدیک شـــدن به کاراکتر آدم کش و 
روایت منحنی شخصیتی اش ناتوان بود، بلکه حتی داستان جذابی نیز نداشت 
تا حداقل به عنوان یک فیلم سرگرم کننده، قابل دیدن باشد.  در اروپا نیز وضعیت 

چندان تفاوتی نداشت. »آناتومی یک سقوط« برنده جشنواره کن، فیلمنامه ای 
مهندسی شده داشت که با حذف عمدی برخی اطلاعات، سعی در پرداختن 
به مساله سوبژکتیویسم کرد. درواقع خلاصه فیلم همان است که کاراکتر مارج 
برگر به دنیل می گوید: »باید واقعیت را انتخاب کرد.« چنین فیلمنامه ای مانع 
برقراری ارتباط حسی با اثر و در عوض درگیری ذهنی و نظری مخاطب با »پیام« 
فیلم شده است. درنهایت فیلم به غیر از چند لحظه ی خوب، در انتقال مفهوم 
مورد نظرش ناتوان است. دیگر فیلمساز اروپایی که اثری ناامیدکننده را خلق 
کرد، کن لوچ بود. او که از بهترین فیلمسازان معاصر است، در آخرین اثر دوران 
« به سراغ مهاجران سوری رفت تا راوی تنش های موجود  سینمایی اش »بلوط پیر
در ارتباط با مهاجران باشد. اما لوچ نتوانست روند درخشان فیلمسازی اش در 
ســـال های اخیر را که با »اینجانب، دنیل بلیک« و »متاســـفیم، خانه نبودید« 
به اوج رســـیده بود، ادامه دهد. او در این فیلم به میزان شـــناخت لازم از ســـوژه 
نرسیده لذا نمی تواند کاراکتری عمیق خلق کند، اثرش در سطح می ماند و به 
دام شعاردادن می افتد.  شاید مورد انتظارترین فیلم سال، »قاتلان ماه کامل« اثر 
مارتین اسکورسیزی با بازی لئوناردو دی کاپریو و رابرت دنیرو بود. اسکورسیزی 
بار دیگر به سراغ داستانی از تاریخ معاصر آمریکا رفت و راوی قتل های دهه 
1920 در بین مردم قبیله اوسیج شد. فیلم به خوبی موفق شده است شخصیت 
جمعی مردم اوسیج را ترسیم کند و تماشاگر را به آنها نزدیک کند. همچنین 
کاراکترهای فیلم کم وبیش خوب معرفی شده اند و تماشاگر با روایت زندگی آنها 
همراه می شود. برای مثال کاراکتر مالی با بازی خوب لیلی گلدستون به  خوبی 
ساخته شده و به شدت سمپاتیک است. همچنین فیلمساز به خوبی از پس 
ترســـیم تناقض های درونی کاراکتر ارنست برآمده است. البته فیلم بی نقص 
نیست و در مواردی از ضعف پرداخت  و مشکلات فیلمنامه ای رنج می برد. 
برای مثال پیچ نهایی کاراکتر ارنســـت مخدوش اســـت و  انگیزه ارنست برای 
شهادت دادن به خوبی ساخته نمی شود. این حفره به دلیل نپرداختن به رابطه 
ارنست با فرزندانش شکل گرفته است. همچنین برخی خرده پیرنگ ها در فیلم 
اضافی هستند و نه تنها به طور ناقص پرداخت شده و رهاشده باقی مانده اند، 
بلکه به کلیت داستان نیز کمکی نمی کنند. چنین مواردی باعث طولانی شدن 

بی دلیل فیلم شده است که حوصله مخاطب کم صبر امروزی را سر می برد. با 
این اوصاف، اسکورسیزی نتوانست یک شاهکار ارائه کند اما همچنان در بین 
فیلم های نحیف امســـال، اثر او بهترین فیلم ســـال است.  در میان این آثار پر 
سر و صدا، بعضی فیلم های کوچک تر اما شایسته توجه نیز اکران شدند. برای 
« تازه ترین محصول همکاری مجدد زوج مت دیمون و بن افلک،  مثال فیلم »ایر
فیلمی بود که برای یک بار مخاطب را سرگرم می کند. فیلم به قرارداد تاریخی 
شـــرکت نایکی با مایکل جوردن می پردازد و تا حد خوبی از پس تصویر کردن 
دشواری های انعقاد این قرارداد برمی آید. یا فیلم »جاماندگان« دیگر فیلم ساده 
و قابل دیدن امســـال بود که یک موقعیت جذاب را دســـتمایه قرار داده است. 
البته هنوز تعدادی از آثار مهم سینمایی هستند که به دست مخاطبان ایرانی 
نرســـیده اند. برای مثال فیلم های »هیولا« اثر هیروکازو کورئیدا، »بیچارگان« اثر 
« اثر هایائو میازاکی، آثاری  یورگوس لانتیموس و حتی انیمه »پسر و مرغ ماهی خوار
هستند که سینه فیل ها در ایران برای دیدن شان انتظار می کشند.  درمجموع 
، تهیه کننده ها، کمپانی ها و صاحبان سالن های  برنده سال سینمایی اخیر
سینما بودند. آنها توانستند با اکران فیلم های سینمایی و حتی غیرسینمایی، 
مانند فیلم کنسرت تیلور سوئیفت ستاره موسیقی، درآمد هنگفتی کسب کنند. 
به نظر می رسد رکودی که از زمان انتشار ویروس کرونا در سینما به وجود آمده 
بود، با فروش های چشمگیر دو سال اخیر تا حد خوبی به فراموشی سپرده شده 
، هنر بود؛ هنری که در بین رنگ و زرق و برق فیلم  ها و  است. اما بازنده سال اخیر
اسامی بزرگ و مرعوب کننده ستاره ها گم شد. اینکه در سالی که چندین اسم 
بزرگ در لیست بلندبالای آثار مورد انتظار سال خودنمایی می کردند، عاشقان 
ســـینما مجبور باشـــند با ذره بین دنبال اثر هنری بگردند، بسیار ناامیدکننده 
 ، است. اگر در عصر طلایی هالیوود، کمپانی ها برای رسیدن به فروش بیشتر
اهمیت بسیاری به هنری بودن آثارشان می دادند، سرمایه داران امروزی، راهی 
بسیار آسان تر را برای کسب درآمد انتخاب کرده اند: کاهش سطح استاندارد 
سلیقه مخاطب، با بهادادن به جمله زرد »هر سلیقه ای محترم است« و از پس 
آن، فروختن هر اثر ناچیز بزک شده ای به آنها. چنین روندی سال به سال بیشتر 

هنر را به حاشیه می برد و نفس سینما را می ستاند. 

سال پربار  سینما

سال 2023 برای سینمادوستان در سراسر دنیا، سال پرباری بود و فیلم ها توانستند 
بار کیفی خود را به رخ بینندگان بکشـــند و برخی از آنها نیز در صدر لیســـت 
علاقه مندی های سینه فیل ها و مخاطبان جدی تر این صنعت- هنر قرار بگیرند. 
البته باید این نکته را نیز یادآور شد که سال سینمایی برخلاف سال میلادی هنوز 
به اتمام نرسیده و آثار کارگردانان بزرگی همچون نوری بیلگه جیلان، مایکل مان، 
کی کوریسماکی در نوبت هستند تا مورد قضاوت مخاطبان و  ریدلی اسکات و آ
سینمایی نویس ها قرار بگیرند. اما داشته های ما برای قضاوت و بررسی موردی 
فیلم های اکران شـــده در ســـال جاری آنقدر هست که دستمان خالی نباشد و 
به واسطه  آن بتوانیم پرونده  آنچه گذشت را ببندیم و به انتظار تماشای فیلم های 
بعدی در سال آتی بنشینیم. امسال هم مارتین اسکورسیزی فیلم داشت و هم 
جان کارنی، روایتی دیگر از موسیقی و رابطه  آن با بطن زندگی را به بیننده ارائه داد. 
« را به تصویر کشید و کلی رایکارد به همراه  آری آستر دردسرهای تمام ناشدنی »بو
جاناتان ریموند زیست فراموش شده  انسان در عصر تکنیک را به وی یادآوری 
کرد. دیوید فینچر با »آدم کش« سرد و بی روحش تعداد زیادی از خوره های فیلم 
« یکی از  را از خود و سینمایش دلسرد کرد و تاد هینز هم با ساخت »می دسامبر
« کریستین پتزولد نیز  فیلم های مهم سال را به مخاطبانش عرضه کرد. »شعله ور
توانست با نگاهی آزاد و نسبتا خودانگیخته به سینمای اریک رومر طرفداران 
سینمای اروپا را راضی نگه دارد. اما به زعم نگارنده این »جاماندگان« الکساندر 
پین بود که با طرحی ساده و تکراری توانست رضایت جمیع سینمادوستان را 

به دست بیاورد و در اغلب نظرخواهی ها پرچم خویش را روی قله قرار دهد.

   جاماندگان؛ جامانده ای از دهه  ۷۰ 
سینمای الکساندر پین در خلال مفاهیمی که مطرح می کند به داستان آدم های 
تیپاخورده و دورافتاده از اصل خویش نیز به  خوبی گرایش نشان می دهد. آدم های 
روایت های موردعلاقه  الکساندر پین از دل سیاهی و تباهی راه شان را به سمت 
باریکه ای از نور باز می کنند و می توانند به دلخوشی های کوچکی که انتظارشان 
را می کشد دل خوش کنند. جاماندگان نیز ساختمان درامش را بر این اساس 
بنا می کند و دقیقا ما را با جهانی که پین علاقه مند به آن است مواجه می سازد. 
، یک معلم سخت گیر و یک دانش آموز سربه هوا مجبور می شوند که  یک آشپز
در طول مدت تعطیلات به هر نحوی که شده یکدیگر را تحمل کرده و راهی برای 
سرگرم  شدنشان پیدا کنند؛ قرار گرفتن در چنین موقعیتی موجب می شود تا آنها 
رابطه شان با هم ترمیم شود و به شناخت بهتری نسبت به موقعیت و جایگاه شان 

دست یابند. گرمی و صمیمیتی در فیلم موجود است که رفته رفته تحمل مصائب 
زندگی را برای آدم های قصه تحمل پذیر جلوه می دهد و می تواند مخاطب را با 
ماجراهای خود همراه و همگام سازد. فیلم از کست بسیاری خوبی برخوردار 
اســـت به گونه ای که در فصل جوایز می تواند لااقل حســـاب ویژه  ای بر روی پل 
جیاماتی و دواین رندالف باز کند. جاماندگان می تواند رفته رفته جای خود را در 
میان مخاطبان جدی تر سینما به سبب مود و لحنی که ایشان را یاد سینمای 

سال های دهه  70 میلادی می اندازد باز کند و تا سال ها در اذهان باقی بماند. 

   قاتلان ماه گُل؛ داستان آمریکا 
مارتین اسکورســـیزی نامی نیســـت که بتوان آن را انکار کرد و جایگاه وی را در 
میان ســـینماگران برجســـته  دنیا به هیچ گرفت. »قاتلان ماه گُل« فیلم مهمی 
است ولی نمی توان ضعف های آن را به بهانه  اسم فیلمساز و ستاره  هایی که 
در آن حضـــور دارنـــد، نادیـــده گرفت. فیلم شـــروعی طوفانی، میانـــه ای خوب و 
پایانی ضعیف و دلسردکننده دارد و عملا سرانجام خود را به فینالی که از منظر 
دراماتیک هیچ نســـبتی با کلیت اثر برقرار نمی کند گره می زند. آنچه در طول 
شکل گیری آمریکا صورت پذیرفته آن چیزی نیست که اسکورسیزی و طیف 
غالب سینمای هالیوود به آن باور دارند و این باور نداشتن را ما نیز در ردگیری 
آدم های داستان به وضوح مشاهده می کنیم. فیلمساز به وضوح مخاطبش را به 
سمپاتی با سفیدهای جنایتکار فرا می خواند و روایت پرغصه  زیست اوسیج ها 
را در کنار جانیانی که یکی پس از دیگری آنها را حذف می کنند به حاشیه  ای دور 
می برد و حماقت این قوم را پررنگ می کند. یکی از بدمن های ماجرا که نقشش 
را لئوناردو دی کاپریو بازی می کند در ترسیم موقعیت اسفباری که نقش در آن 
قرار دارد موفق عمل می کند و بیننده را همراه با خویش به درون مغاک می  برد اما 
این همه  ماجرا نیست و دیگر اجزا نمی  توانند به همین خوبی عمل کنند و نقطه  
پایانی را درست در جایی که بدان اختصاص دارد، قرار دهند. فیلم البته یکی از 
شانس های اسکار است ولی به خوبی آثار گذشته  اسکورسیزی نیست؛ هرچند 
باید جایزه  لیلی گلدستون را به واسطه  سیاست های جشنواره ها و جشن های 
سینمایی در این سال ها برای وی کنار گذاشت و هیچ اعتراضی هم نسبت به 
آن روا نداشت، به هرحال سیاستگذاران کار خود را می کنند و گوششان به این 

حرف ها هم بدهکار نیست.

   فلورا و پسرش؛ جعبه  گوش نواز موسیقی
جان کارنی، واله و شیدای موسیقی ا  ست، کار چندان سختی نیست و با مروری 
بر آثار وی می توان رد پررنگ نت ها را جست وجو کرد. فیلم داستان به غایت 

ساده ای دارد و کلید موفقیتش هم در همین مساله نهفته است. فلورا بی هیچ 
هدفی روز را به شـــب می رســـاند و زندگی اش از هیچ فراز و فرود قابل توجهی 
هم برخوردار نیست، اما در یکی از پرسه زنی هایش گیتاری را پیدا می کند که 
زندگی  اش را با تغییراتی گسترده مواجه می  سازد. او کم کم یاد می گیرد که روابط 
خود با فرزندش را سر و سامان دهد و با بهره مندی از هدفی مشخص به آینده 
نگاه کند. البته باید به این نکته هم اشاره کرد که فیلم دچار مضمون زدگی و 
ساده انگاری نمی شود و اتمسفر جاری در میان روابط شخصیت ها و لحن 
فیلم، اثر را از تبدیل شدن به فیلمی معمولی و فراموش شدنی نجات می دهد. 
بازی ایو هیوسن در نقش فلورا روایت را سرپا نگه می دارد و بیننده را به پیگیری 
ســـرانجام وی در پیرنگ علاقه مند می کند. البته نمی توان به موفقیت اثر در 
فصل جوایز  امیدی بست چون هیچ کدام از پارامترهای کسب جایزه را با خود 
به همراه ندارد و این آن چیزی نیست که نظر تصمیم گیران را به خود جلب کند. 
اما جای نگرانی نیست زیرا فلورا و پسرش می توانند به زیست خود ورای جوایز 
ریز و درشت سینمایی ادامه دهد و همچون دیگر آثار جان کارنی مخاطب 

خود را به دست بیاورد. 

   بلوط کهن؛ همچنان دود از کنده بلند می شود
در خبرهـــا آمـــد کـــه کن لوچ قصـــد دارد چهارگوشـــه  میدان را ببوســـد و با عالم 
فیلمسازی برای همیشه خداحافظی کند. خبر تلخی ا ست ولی باید برای او 
خوشحال بود که توانست در تمام این سال ها دغدغه   انسان را برای بهره مندی 
از یک زندگی عادلانه تر روی پرده  سینما بازنمایی کند و بی هیچ شعاری، تنها 
به دراماتیزه کردن اهداف و آمال والای خود بپردازد. »بلوط کهن« بهترین فیلم 
او در این سال ها نیست اما می توان درک کرد که لوچ همچنان دغدغه  انسان را 
دارد و می تواند به درستی آن را منعکس کند. فیلم روی موضوع اساسی سال های 
اخیر اروپا یعنی بحران حضور پناهجویان در جوامع غربی انگشت می گذارد و 
با برخورداری از یک خط روایی آشنا به زندگی یکایک مهاجران و جامعه  میزبان 
نزدیک می شود. در ادامه بهتر است بگوییم که منتقدان در برخورد با بلوط کهن 
به د و دسته تقسیم شدند؛ عده ای مضمون فیلم و بازی کاراکترهای اصلی اثر 
را ستودند و برخی به شعارها و پایان دور از تصور فیلم تاختند. اثر اما در میانه  
این نظرات می ایســـتد و حرف ســـاده اش را موجز بیان می کند؛ خالی از شـــعار 
هم نیست ولی چون این شعارها صادقانه طرح و در متن فیلم اعمال می شود 
لاجرم بر دل می نشیند. کن لوچ باز هم توانایی اش را در بازی گرفتن از معمولی ها 
و غیرستاره ها به رخ می کشد و بی نیاز از هرگونه آزمایش اتمی اثری را می سازد که 

در انتقال مفهومش به مخاطب بالنسبه موفق عمل می کند. 

ادامه از صفحه۱۲ 

بزرگ و جایزه فیپرشی را کسب کرد. هنوز نسخه خانگی فیلم منتشر نشده نگاهی به ۱۲ فیلم  از  سینمای ۲۰۲۳
و نمی دانیـــم »منطقـــه مورد علاقـــه« تا چه اندازه به خاطر ســـوژه و مضمونش 
مورد توجه قرار گرفته، اما به هر نحو این فیلم یکی از شـــانس های اصلی در 
بخش بهترین فیلم خارجی زبان در جوایز اسکار است که همین الان هم در 
بخش های اصلی جوایز گلدن گلوب مثل بهترین فیلم درام نامزد شده است. 

   بیچارگان  
یورگوس لانتیموس، فیلمساز جوان یونانی، خیلی زود توانست خودش را در 
سطح یکی از فیلمسازان مهم جهان جا بیندازد به طوری که هر فیلم جدیدی 
، کنجکاوی های فراوانی برمی انگیزد. لانتیموس را بیشتر به خاطر فیلم  از او
»خرچنگ« می شناسند که یکی از بهترین فیلمنامه های سال 2015 را داشت، 
امـــا فیلم هـــای دیگری مثل »دندان نیش« و »کشـــتن گوزن مقدس« نیز دارد 

که تجربه هایی بس غنی و عمیق از حیث دراماتیک و نمادین هستند. 
»بیچارگان« یک فیلم کمدی ســـیاه فانتزی اســـت که داستان زنی در دوران 
ویکتوریا را روایت می کند که پس از خودکشی توسط یک دانشمند دیوانه زنده 
می شود و به سفری ماجراجویانه می رود. لانتیموس این بار فیلمنامه اثرش 
را خودش ننوشته و از فیلمنامه اقتباسی تونی مک نامارا برای ساخت فیلم 
استفاده کرده است. اما استون که در »سوگلی« لانتیموس نیز بازی شاخصی 
داشت در نقش اصلی فیلم  بیچارگان  بازی کرده و چهره های دیگری مثل ویلم 
دفو و مارک رافلو نیز در این فیلم حضور دارند. نسخه خانگی  بیچارگان  هنوز 

منتشر نشده و سینمادوستان ایرانی مثل من فیلم را ندیده اند. 

   باربی 
ترجیح می دادم نام این فیلم را در فهرست آثار مطرح 2023 قرار ندهم.  باربی  یک 
فیلم کمدی فانتزی تجاری است که در تابستان امسال همزمان با  اوپنهایمر  
اکران شد و فروش خیره کننده ای تجربه کرد و تبدیل به پرفروش ترین فیلم سال 

شد. طبیعتا اهمیت این فیلم چه به لحاظ تجاری و چه به لحاظ فرهنگی 
و اجتماعی بالاســـت، اما چندان دل خوشـــی ندارم که چنین فیلمی تا این 

حد لااقل در محافل سینمایی و فصل جوایز مورد توجه قرار گرفته است. 
گرتا گرویگ فیلمساز زن جوانی است که با فیلم ساده و زیبای »لیدی برد« 
ک معمولا  فیلمنامه هایشان را مشترکا  به شهرت رسید. او و همسرش نوآ بامبا
می نویسند و استعداد زیادی هم از خودشان نشان داده اند. با این حال  باربی  
به گواهی خیلی از سینمادوستان فیلم معمول پیش پا افتاده ای است که از 
جذابیت های نوستالژیک و زیبایی شناختی عروسک باربی بهره گرفته و با 
بازی با کلیشه های برعکس، ذهنیتی فمینیستی را بازتاب می دهد. اینگونه که 
به نظر می رسد،  باربی  جزء شانس های اصلی فصل جوایز محسوب می شود 
، اصلا  تعجب  کادمی اسکار در سال های اخیر که با سیاست های عجیب آ

نخواهیم کرد اگر عنوان بهترین فیلم سال نصیب این فیلم متوسط شود. 

   ماموریت غیر ممکن: روزشمار مرگ قسمت اول
شـــاید در کمتر فهرســـتی این فیلم قرار داده شـــود. با این حال به عنوان یک 
طرفدار پر و پا قرص سری »ماموریت غیر ممکن« که تمامی قسمت های آن 
را چندین بار دیده ام، نمی توانم قســـمت جدید این مجموعه را در لیســـت 
فیلم های مطرح سال قرار ندهم. »ماموریت غیر ممکن 7« علاوه بر اهمیت 
تجاری اش در سال 2023 به نظرم فیلم درخشانی محسوب می شود که آنطور 
که شایسته بود مورد توجه قرار نگرفت. علی رغم آنکه معمولا  فیلم های دنباله دار 
به تکرار و ضعف دراماتیک می افتند،  ماموریت غیر ممکن 7  حتی بهتر از 
قسمت های قدیمی اش شده و به جرات یکی از سه قسمت برتر این مجموعه 
است.  کریستوفر مک کوری فیلمنامه نویس مطرحی است که به خاطر نوشتن 
»مظنونین همیشگی« اسکار گرفت و از سال 2015 با »ماموریت غیر ممکن 
5« یا همان »ملت یاغی« به مجموعه اضافه شد. کارگردانی دو قسمت اخیر 
 ماموریت غیر ممکن  را نیز همین کریستوفر مک کوری برعهده داشته است 

که هر دو جزء بهترین قسمت ها بوده اند. قرار است ادامه   داستان قسمت 7 
را هم سال آینده ببینیم و احتمالا پرونده این فرنچایز محبوب برای همیشه 
بسته خواهد شد. ویژگی برجسته  ماموریت غیر ممکن 7  این بود که به سراغ 
موضوع هوش مصنوعی رفته و نگرانی های امنیتی و سیاسی نسبتا تازه ای 
که با پیشرفت فناوری هوش مصنوعی به وجود آمده در این فیلم به صورت 
جدی مطرح شده است. این داستان قطعا  هر مخاطبی را میخکوب می کند و 
، این ستاره   بلا منازع سینمای اکشن هم کماکان حتی در 60 سالگی،  تام کروز

می درخشد و آمادگی بدنی اش همه را شگفت زده می کند. 

   مایسترو 
بردلی کوپر در چند سال اخیر به کارگردانی علاقه نشان داده و فیلم »ستاره ای 
متولد شده است« را در سال 2018 ساخت که مورد توجه قرار گرفت. او در تجربه 
جدیدش به سراغ زندگی آهنگساز بزرگی به نام لئونارد برنستاین رفته است. 
« در جشـــنواره ونیـــز رونمایـــی شـــد و آنجا نامـــزدی جایزه بهترین  »مایســـترو
شـــیر طلایـــی را تجربه کـــرد. تاکنون نیز بازخوردهای مثبتـــی درباره این درام 
زندگی نامه ای ثبت شـــده که تا نســـخه خانگی اش در دســـترس قرار نگیرد 
نمی توانیـــم دربـــاره آن قضاوتـــی بکنیـــم. خـــود بردلی کوپر و کـــری مولیگان 
ستارگان  مایسترو  هستند و به نظر می رسد که تمرکز فیلم بر داستان ازدواج 
برنستاین است. هم اکنون  مایسترو  در بخش های اصلی جوایز گلدن گلوب 
از جملـــه بهتریـــن فیلـــم درام، بهتریـــن کارگردانی، بهتریـــن بازیگر مرد نقش 
اصلی و بهترین بازیگر زن نقش اصلی، نامزد شـــده اســـت. شاید این نکته 
هم کنجکاوی برانگیز باشد که استیون اسپیلبرگ و مارتین اسکورسیزی هم 

جزء تهیه کنندگان فیلم هستند. 

   فراری  
فیلم جدید مایکل مان در جشـــنواره ونیز امســـال رونمایی شد. مایکل مان 

یکی از فیلمســـازان پیشکســـوت سینمای اکشـــن است که به خاطر فیلم 
درخشان »مخمصه« شهرت دارد. »فراری« یک فیلم زندگی نامه ای دلهره آور 
ورزشـــی اســـت که به زندگی انزو فراری )بنیان گـــذار ایتالیایی خودروهای 
فـــراری( می پـــردازد و ماجـــرای مســـابقات میلـــی میگلیا در ســـال 1957 را 
نمایش می دهد. ابتدا قرار بود کریستین بیل در نقش انزو فراری بازی کند، 
کره شد اما نهایتا قرعه به نام آدام  سپس هیو جکمن برای این نقش وارد مذا
درایـــور افتـــاد کـــه در این فیلم به همراه پنه لوپه کروز و شـــیلین وودلی بازی 
کران شـــود و نسخه خانگی  کرده اســـت.  فراری  در همین روزها قرار اســـت ا
آن هم طبیعتا چند ماه دیگر در دســـترس قرار خواهد گرفت، با این حال 
گر در  دیـــدن چنین فیلمـــی قاعدتا  کنجکاوی برانگیز خواهد بـــود، حتی ا

فصل جوایز به آن توجه نشود. 

   پریسیلا  
ســـوفیا کوپـــولا دختر فرانســـیس فورد کوپـــولای معروف، دســـت کم دو دهه 
فعالیت حرفه ای در عرصه فیلمســـازی دارد که فیلم »گمشـــده در ترجمه« 
با بازی اســـکارلت جوهانســـون، بیش از دیگر آثارش مورد توجه واقع شـــده 
اســـت. ســـوفیا کوپولا امسال فیلم »پریسیلا« را منتشر کرد که درباره زندگی 
پریســـیلا پریســـلی با موســـیقی دان و چهره مطرح پاپ در دهه 70 میلادی، 

الویس پریسلی است. 
طبیعتـــاً  پریســـیلا  هـــم یـــک فیلـــم زندگی نامه ای اســـت که مثـــل دیگر آثار 
زندگی نامه ای این سال ها، از روی یک رمان اقتباس شده است.  پریسیلا  
یگر  نیز در جشنواره ونیز رونمایی شد و بازخوردهای مثبتی هم گرفت و باز
زن نقش اصلی آن )کیلی اســـپینی( در همان جشـــنواره جایزه گرفت. این 
فیلـــم نیز هنوز نســـخه خانگی اش نیامده و نمی دانیـــم تا چه اندازه تجربه 
درخشـــانی از آب درآمـــده اســـت امـــا بـــه هر حـــال نامش به عنـــوان یکی از 

فیلم های مطرح 2023 مطرح شده است. 

محمدسجاد حمیدیه
منتقد
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بیش از دو سال از تصویب قانون جهش تولید مسکن می گذرد. در 
این قانون، مجلس به دولت تکلیف کرده بود زمینه ساخت سالانه یک 
 ، میلیون واحد مسکن را فراهم کند. همچنین طبق تکلیف قانون مذکور
بانک ها نیز برای تامین مالی آن باید حدود 20 درصد از تسهیلات خود 
را به بخش مسکن اختصاص می دادند. گرچه آمار رسمی دقیق از میزان 
پیشرفت ساخت وسازهای نهضت ملی مسکن قابل دسترس نیست، 
اما گزارش های بانک مرکزی از وضعیت تسهیلات دهی برای نهضت 
ملی مسکن یک واقعیت تلخ را نشان می دهد. درحالی که مجلس 
سهم 20 درصدی را برای تسهیلات دهی به بخش مسکن تعیین کرده 
بود اما در دو سال اخیر این مقدار به بالاتر از 5.5 درصد نرسیده است. 
اینکه چرا نهضت ملی مسکن تا امروز نتوانسته به اهداف خود برسد 
موضوعی است که کارشناسان اقتصادی از ابتدا نسبت به آن هشدار 
دادند. در همین خصوص »فرهیختگان« در گفت وگوی مفصل خود با 
حسین درودیان، اقتصاددان و مدرس دانشگاه و محمدرضا یزدی زاده، 
اقتصاد دان به این سوال پاسخ می دهد که نوع و نحوه مواجهه دولت با 
موضوع مسکن چگونه باید باشد. همچنین مهم ترین معضل در بخش 
؟ اگر  مسکن چیست؟ آیا مسکن از تورم عمومی تبعیت می کند یا نرخ ارز
قرار باشد دولت به مهم ترین شاخص در حوزه مسکن بپردازد، آن شاخص 
اثرگذار کدام است. آن طور که این دو کارشناس می گویند، در چهار سال 
اخیر در کشور اتفاق بی سابقه ای رخ داده و این امر افزایش قیمت دلاری 
مسکن در دوره جهش ارز است. به عبارتی، درحالی که در دوره های قبلی 
جهش ارزی مثل سال های 72 تا 74 یا سال های 91 و 92، زمانی که رشد 
نرخ دلار بالا بود قیمت دلاری مسکن پایین می آمد، اما طی چهار سال 
اخیر قیمت دلاری مسکن به بالاترین مقدار 13 سال اخیر رسیده است. 
کارشناسان می گویند این اضافه پرش، از ناحیه زمین اتفاق افتاده است، 
موضوعی که حتی باعث شده احتکار زمین به ساخت مسکن بچربد. 

، اقدام ملی  آقای درودیان، مسکن سازی دولت )طرح زمین صفر مثل مسکن مهر
مسکن و نهضت ملی مسکن( چه مشکلی دارد؟ چرا دولت به رغم تلاش هایی 

که داشته نتوانسته پاسخ مناسبی به مساله تقاضای مسکن بدهد؟
حسین درودیان مساله اصلی حوزه مسکن در کشور افزایش شدید قیمت است. 
ک تجاری و مسکونی بیشتر خود را  اثر این موضوع در هزینه اجاره بها در املا
نشان می دهد به طوری که به یک موتور فشار هزینه بسیار قوی تبدیل می شود 
و قیمت تمام شده همه چیز را با توجه به نقش و اهمیتی که دارد، تحت تاثیر 
قرار می دهد. در نهایت این مهم بر زندگی مردم تاثیر می گذارد. بخشی از افزایش 
، قیمت ارز در  قیمت مسکن به دلیل افزایش قیمت ارز است. در اقتصاد کشور
نهایت کم و بیش تمام قیمت ها را با خود حرکت می دهد. عموم قیمت ها از 
قیمت ارز تبعیت می کنند صرف نظر از اینکه تقاضا دارند یا ندارند. به عبارتی 
بدون اینکه قانون و قاعده ای رسمی برای دلاری سازی وجود داشته باشد، این 
موضوع به صورت کاملا نانوشته و عرفی در ذهن مردم جاافتاده که مرجع تعیین 
قیمت ها قیمت ارز و دلار است. در ایران بالغ بر 10 سال است که با افت و 
خیز شدید و تنش ارزی جدی روبه رو هستیم. در 4 سال اخیر در کشور اتفاق 
بی سابقه ای رخ داده و این امر افزایش قیمت دلاری مسکن در دوره جهش ارز 
است. در دوره های قبلی جهش ارزی مثل سال های 72 تا 74 یا سال های 91 
و 92، زمانی که رشد نرخ دلار بالا بود قیمت دلاری مسکن پایین می آید. یعنی 
یم و قیمت  قیمت مسکن از ارز در آن مقطع جا می ماند چون تنش ارزی دار
ارز شدید بالا می رود و قیمت مسکن متناسب با آن افزایش پیدا نمی کرد. در 
سال هایی که قیمت ارز ثابت است مثل دهه 80، قیمت مسکن به واسطه تورم 
عمومی و افزایش قیمت مصالح افزایش می یابد. بعد از سال 97 در عین تنش 
ی مسکن بالا رفته یعنی قیمت مسکن از  ، قیمت دلار ی و جهش نرخ ارز ارز

قیمت ارز پیشی گرفته است. پس صرفا نمی توان گفت چون ارز گران شده این 
اتفاق افتاده است. قیمت مسکن بیش از ارز افزایش یافته است. قصه در اصل، 
به افزایش قیمت زمین باز می گردد. یک نظریه در حوزه اقتصاد مسکن می گوید 
قیمت زمین در کلانشهرها با توجه به کاهش موجودی زمین با نرخ فزاینده افزایش 
پیدا می کند. در واقع با گذشت زمان تعداد خانه های کلنگی و قدیمی کاهش 
پیدا می کند و با درنظر داشتن نرخ کاهنده موجودی زمین و افزایش تقاضا در 
ید جز اینکه  نهایت به افزایش قیمت منجر می شود. لذا شما هیچ چاره ای ندار

در درجه اول اقدامی برای سمت عرضه انجام دهید.
با فرض اینکه تقاضا ثابت باشد که اینطور نیست و متغیرهایی مانند نقدینگی، 
... روند صعودی دارند، موجودی زمین کلانشهر محدود و رو به کاهش  جمعیت و
است. این موضوع منجر به افزایش شدید قیمت مسکن می شود. براساس آمار 
نرخ رشد زمین در سال های اخیر از رشد قیمت مسکن پیشی گرفته است. 
مرکز آمار و بانک مرکزی طی اعلام یک شاخص قیمت هزینه ساخت یک 
گر این عدد را در صورت و قیمت مسکن را  متر مربع مسکن را اعلام می کند، ا
ید، می توانید سهم هزینه ساخت در قیمت هر متر مسکن در  در مخرج بگذار
ایران را محاسبه کنید. بر این اساس قیمت هر متر مسکن در ایران به صورت 
میانگین 80 میلیون تومان است که 10 درصد از هزینه مسکن مربوط به هزینه 
ساخت است. این عدد در سال 71 حدود 22 درصد، در سال 77 حدود 27 
کنون 10 درصد از قیمت  درصد و در دهه 80 حدود 18 درصد بوده است. ا
یک واحد مسکونی را می توان با هزینه ساخت توضیح داد. پیش از این گفته 
... در بورس کالا مربوط  می شد افزایش قیمت مسکن به نرخ سیمان، فولاد و
می شود. مگر این مصالح چقدر تاثیرگذار هستند؟ سهم آنها چقدر است؟ 90 
درصد هزینه ساخت یک واحد مسکونی به هزینه هایی غیر از مصالح مربوط 
می شود. کلانشهرها پیشران هایی در قیمت دارند که در اقتصاد، شاخص 
مرجع نامیده می شود. در حوزه مسکن، تهران مرجعیت دارد؛ یعنی جایی که 
بیشترین فشار کاهش موجودی زمین را شاهد است. از سوی دیگر نیز باید 
ی داشته باشیم. نیاز  عوامل کنترل تقاضا علی الخصوص در زمینه سفته باز
است برای عرضه زمین اقداماتی صورت گیرد. منظور من از عرضه زمین، عرضه 

بافت مسکونی جدید است. 

اکنون تورم عمومی اختلاف 30 درصدی با رشد قیمت بخش مسکن دارد. گفتید 
اضافه پرش از مواردی همچون قیمت زمین است. سفته بازی هم در بازار مسکن 

داریم. این امر از کجا نشأت می گیرد؟
شاخص تورم قیمت مسکن، مربوط به اجاره بهای مسکن است. تورم تغییرات 
شاخص کالا و خدمات مصرفی را نگاه می کند و وجه مصرفی مسکن اجاره بها 
و اجاره نشینی است. قیمت خرید و فروش مسکن در تورم محاسبه نمی شود. 
در ایران طی سال های اخیر به واسطه افزایش شدید قیمت مسکن، اجاره بها 
با تاخیر افزایش پیدا کرده است، چون اجاره به درآمد مردم بستگی دارد ولی 
قیمت خرید و فروش مسکن وجه سفته بازانه دارد و به ثروت آدم های ثروتمند 
وابسته است. اجاره بها باید به نحوی باشد که کارگر بتواند اجاره پرداخت 
کند، در نتیجه نمی تواند در یک دوره کوتاه جهش چندانی پیدا کند. اکنون 
می توان گفت اثر افزایش قیمت مسکن بر اجاره بها تخلیه نشده است، در یک 
سال اخیر تورم اجاره بهای مسکن حدود 80 درصد است. اگر قیمت مسکن 
در ایران تا دو سال آینده متوقف شود، همچنان شاهد افزایش قابل توجه در 

اجاره بها و در نتیجه تورم خواهیم بود.

آقای دکتر یزدی زاده، بسیاری از کارشناسان مساله زمین را عامل فشار در حوزه 
مسکن می دانند. طرح دولت نیز در زمینه عرضه زمین بود. به نظر شما چرا دولت 
در نهضت ملی مسکن به رغم زحمات زیاد، نتوانسته به اهداف اولیه طرح برسد؟ 
محمدرضا یزدی زاده بحث زمین به عنوان یکی از علل افزایش ملک خود 
کنون با پدیده افزایش قیمت مسکن مواجه  معلول یک فرآیند دیگر است. ا
شده ایم. علت این موضوع عدم تناسب میان عرضه و تقاضا عنوان می شود. 

در تئوری های اقتصاد گفته می شود  مهم ترین عامل موثر برتقاضا ، قیمت است. 
من به این موضوع معتقد نیستم. تقاضا تابع قدرت خرید است. یعنی شرط 
لازم تحقق تقاضا درآمد است، نه قیمت! قیمت باعث انتخاب می شود. من 
تا پولی در جیب نداشته باشم در بازار نمی روم که خرید کنم ولی وقتی پول در 
جیبم بود و به بازار رفتم، قیمت تعیین می کند کدام را بخرم. قیمت شرط کافی 
است، شرط لازم نیست. مهم ترین عامل در تقاضا قیمت نیست، بلکه درآمد 
گر با این دید به این نگاه  یا قدرت خرید است. ملک هم همین طور است، ا
کنیم آیا قدرت خرید مردم بالا رفته که قیمت ملک بالا رفته و تقاضا افزایش 
یافته است یا دلایل دیگری وجود دارد؟ در اجزای تقاضا برای ملک، چند نوع 
تقاضا وجود دارد. یک نوع تقاضای ضروری است. ضرورتا من وارد بازار ملک 
می شوم چون نیاز دارم یا باید اجاره کنم یا باید منابع مالی خود را جمع کنم 
و ملکی را خریداری کنم. این بخشی از تقاضا است. آیا این بخش از تقاضا 
می تواند چنین افزایش قیمت هایی را ایجاد کند؟ قطعا اینچنین نیست چون 
قدرت خرید مردم آنقدر افزایش پیدا نکرده که بتواند چنین تحرکی را در تقاضا 
ایجاد کند که یک پیامد رشد قیمتی 80 درصدی برای ما داشته باشد یا رشد 
هزار برابری در 20 سال اخیر داشته باشد. مسلما اینچنین نیست و قدرت خرید 

مردم چنین رشدی را هیچ گاه نداشته است. 
علل رشد قیمت، متاثر از تقاضاهای سرمایه گذاری، بورس بازی، لوکس گرایی 
... است که باعث این افزایش شده است. این تقاضا از کجا ناشی می شود؟  و
این تقاضا از یک دهک جامعه نه، بلکه از نیم دهک جامعه حادث می شود. 
یعنی نیم دهک جامعه پول مازاد دارد، در ملک سرمایه گذاری می کند، قیمت 
ملک را بالا می برد و باعث تورم کلی می شود. درنتیجه قیمت زمین نیز به تبع 
آن بالا می رود. زمین ساخته نشده یا خانه های کلنگی، موارد بسیار مناسب 
برای سرمایه گذاری هستند پس مشکل از اینجا حادث می شود. مساله عرضه 
یرساخت های  نیز مهم است اما عرضه می تواند تاثیر بسیار بلندمدت و ز
خاصی را داشته باشد. برای حل مساله تقاضا در بازار مسکن باید اجزای 
این تقاضا را شناسایی، تفکیک، برخورد و آن را مدیریت کنیم تا درنهایت 

قیمت ها کاهش پیدا کند. 
چرا قیمت ملک بیش از ارز افزایش پیدا می کند؟ دلیل کاملا روشن است. چون 
سرمایه گذاری از طریق خرید ملک بدون کنترل دولت است. من عامل دیگر را 
ساختار قوانین اقتصادی می دانم. فرضا امروز ملک را می خرم، آیا ورود سرمایه 
. من  من به حوزه ملک به معنای تخصیص سرمایه من به این بخش است؟ خیر
همین ملک را بلافاصله در رهن بانک می گذارم و به قیمتی که خریداری کردم 
به بانک می دهم و اگر قدری ارتباط داشته باشم می توانم 1.5 تا 2 برابر قیمت 
بگذارم و به بانک بدهم. یعنی 70 درصد، دو برابر پولی که دادم از بانک بگیرم. 
با این کار اولا با سرمایه گذاری، سرمایه خود را به ملک تبدیل کرده و سپس بهره 
یافت کرده ام. مطمئنا قیمت ملک من بیش از 25 درصد  بانکی 25 درصد در
افزایش قیمت خواهد داشت. این موضوع منجر به افزایش تقاضا و احتکار 
ملک و مسکن که مختص 5 درصد جامعه است، می شود. طی این فرآیند، 
، دردسر ساخت وساز را هم تحمل نمی کند. با در نظر داشتن  فرد سرمایه گذار
این مهم که هزینه ساخت به 10 درصد رسیده، ساخت وساز معقول نیست. با 
سرمایه گذاری در خرید مسکن، عملا در کالایی سرمایه گذاری کردید که سرمایه 
شما را قفل نمی کند، می توانید بلافاصله پول خود را بازگردانید و در بخش 
یسک صفر و سود معاف از مالیات و سود بسیار بالاتر  دیگری هزینه کنید، ر
از مواقع و کالاهای دیگر دارد. این جذابیت سبب می شود 5 درصد جامعه که 
درآمد مازاد و ثروت دارند، پول خود را به این بازار سوق دهند. فریدمن مبحثی 
را درباره تابع تقاضا مطرح می کند. تقاضای پول یا نقدینگی به یک سری کالاها 
اختصاص دارد، یعنی من پولم را بین یک سری دارایی تقسیم می کنم. این 
دارایی ها را به گونه ای در اینها تخصیص می دهم که بازدهی دارایی ها یکسان 
شود و تا زمانی که این میزان یکسان نشده به آن بخشی که بازدهی بیشتری دارد، 
پول بیشتر اختصاص می دهم. وقتی در بخش ملک وارد می شوید، حد یقف 
ید،  ندارد. یعنی هرچه تقاضا بیشتر وارد می شود چون محدودیت عرضه دار

قیمت بالاتر می رود و جذب نقدینگی را بیشتر می کند. بنابراین پدیده ای که 
ملک با آن مواجه است تقاضای سرمایه گذاری، تقاضای بورس بازی، تقاضای 

امثالهم در این بازار است که روزبه روز این را تشدید می کند. 
 شما نمی توانید این موضوع را با افزایش عرضه از طریق توسعه محدوده شهری 
حل کنید. چقدر می خواهید عرضه دهید که این حجم نقدینگی که در این 
بازار وارد شده - امروز بحث این است که می گوییم 5 برابر سرمایه ای که کشور 
برای خلاص شدن از خام فروشی نیاز دارد، در ملک اضافه آمده است و تراکم 
کرده- را کنترل کنید؟ نمی توانیم این کار را کنیم. از طرف دیگر توجه بفرمایید 
ماهیت کالاهای سـرمایه ای با کالای مصرفی و کالای ضروری کاملا متفاوت 
اسـت. تقاضـای کالای سـرمایه ای را می تـوان در وهلـه اول بـا کاهـش امتیـازات 
و بازدهـی آن کاهـش داد و در وهلـه دوم بـا تـداوم ایـن سیاسـت ها، تقاضاهـای 
صورت گرفتـه قبلـی کـه منجـر بـه احتـکار ملک شـده اند، خـود به عرضه تبدیل 
یادی داشـته ایم  می شـوند. ما متاسـفانه در سیاسـت های مسـکن اشـتباهات ز
یم ولی به آنها اجازه فروش  برای مثال مسـکن مهر را برای قشـر خاصی می سـاز
می دهیـم. فـرد ملـک را می خـرد و بلافاصلـه بـه صاحـب سـرمایه می فروشـد. 
درنتیجه بخشـی که قرار بود افزایش قیمت نداشـته باشـد و دولت به آن زمین 
رایگان اختصاص داده بود دچار رانت می شود. اگر مسکن مهر یا مسکن ملی 
می سـازم بایـد بگویـم ایـن مسـکن را بـه شـما می دهـم کـه در آن سـکونت کنیـد. 
گـر خواسـتید بفروشـید بایـد بـه کسـی کـه شـرایطی ماننـد شـما دارد بفروشـید و  ا
گر ما بخواهیم مشکل  آن فرد متقاضی را من تعیین و تایید می کنم. بنابراین ا
را حـل کنیـم، چـه زمیـن و چـه مسـکن ساخته شـده، می بایسـت ابتـدا در زمینـه 
تقاضـا اقـدام کنیـم و ایـن تقاضاهـا را از هـم جـدا کنیـم. نیـاز اسـت در فـاز اول 
ی را تحدیـد کنیـم، در فـاز دوم تقاضـای لوکس گرایـی  تقاضاهـای غیرضـرور
کـه بـه سـمت خانه هـای بـزرگ مـی رود را تحدیـد کنیـم تـا بتوانیـم مشـکل بـازار 
یـم کـه متقاضـی  مسـکن را حـل کنیـم. یعنـی بـازار مسـکن را بـرای کسـانی بگذار
واقعی هسـتند و برای سـرمایه گذاری وارد آن نشـده اند. در این صورت مشـکل 

مسـکن حل می شـود. 

ابزار این کار چیست؟
محمدرضا یزدی زاده دولت حتی اگر مدعی است که نمی تواند بخش خصوصی 
را کنترل کند، ساختار خود را که می تواند کنترل کند. زور دولت به بخش 
خصوصی نمی رسد یا زور دولت به خودش هم نمی رسد؟ دولت می تواند اعلام 
کند بانک ها حق ندارند در یک برنامه زمان بندی شده ملک مسکونی را به عنوان 
وثیقه قبول کنند. همین اقدام تاثیر مهمی در حوزه تقاضای ملک می گذارد و 
ک مسکونی متعلق به شرکت های بخش  می تواند مالیات عایدی بالا بر املا
عمومی )دولتی، بنیادها، صندوق ها و شرکت های بانک ها( را اجرایی کند. 

مشکل زمین هم وجود دارد. 
محمدرضا یزدی زاده بله، شما به عنوان دولت می توانید بگویید کسانی که 
به عنوان وثیقه ملک گذاشته اند، یک سال فرصت دارند تسویه و وثیقه های 
دیگری را جایگزین کنند. با این اقدام یک تقاضای عمده ملک حذف می شود. 
دومین اقدام این است که برای زمین خالی در اراضی شهری یا خانه های 
یلایی که در محدوده شهرهای بزرگ وجود دارد مالیات بر عایدی سرمایه  و
سنگین تعیین شود، درنتیجه این اقدامات کسی بعد از این احتکار نمی کند 
یا باید بسازد یا باید بفروشد. موقع فروش هم مشکل دارد، چون هر کسی ملک 

او را خریداری نمی کند. 

از آنجا  که تورم بلندمدت در ایران بالاست و مالیات عایدی سرمایه همیشه 
یک سقف مشخص زمانی دارد، اگر کسی خواست ملک و زمین را بلندمدت 

نگه دارد چه کنیم؟ 
محمدرضا یزدی زاده هر آنچه نصیب شما شود باید 90 درصد آن را به عنوان 

مالیات پرداخت کنید. 

حسیندرودیانومحمدرضایزدیزادهازدلایلرشدنامتعارفقیمتمسکنمیگویند

حقوقیهازمینمیخرند
خانهگرانمیشود

مهدی عبداللهی- پانیذ رحیمی
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می توانند 15-10 سال نگه دارند و مشمول نشوند؟ 
محمدرضا یزدی زاده شما به اشتباه بزرگ در طراحی مالیات بر عایدی سرمایه 
درباره مل، اشاره کردید. مجلس توجه نکرد که مشکل ملک خرید و فروش مکرر 
آن نیست، مشکل احتکار ملک است و در نظام صحیح، اگر کسی 10 سال 
نگه دارد، روزی که فرد قصد فروش داشت باید 90 درصد را به عنوان مالیات 

پرداخت کند. هیچ سرمایه گذاری این ملک را نگهداری نمی کند. 

در دنیا این مالیات وجود دارد و در ایران هم می گذارند ولی هرچه مدت زمان 
طولانی تر باشد نرخ پایین تر می آید. منظورم این است پایه دقیق تر می تواند 

کی باشد.  مالیات بر ملا
کان شد و قرار نبود این طور  محمدرضا یزدی زاده متاسفانه این طرح به نفع ملا
یادی شد تا مالیات عایدی سرمایه را اخته و ابتر کنند  باشد. در مجلس تلاش ز
و کردند. مشکل ملک نگهداری و احتکار است، سفته بازی نیست. مشکل 
ملک مثل مشکل خودرو نیست. مجلس می گوید هرچه بیشتر ملک را نگه 
یافت می کنم. همچنین می گوید نرخ مالیات  ید مالیات کمتر از شما در دار
عایدی سرمایه معادل فعالیت تولیدی است و بعد می گوید چراکه آمریکا هم 
25 درصد است، همه چیز ما شبیه آمریکاست و فقط همین مورد باقی مانده 
است. باید توجه داشته باشید که 25 درصد در آمریکا مالیات مازاد بر حداکثر 
نرخ مالیات بر درآمدی است که 50 درصد است، یعنی 75 درصد است. از قبل 
کل درآمدی که در آمریکا مشمول عایدی می شده، مشمول مالیات هستند. مگر 
می شود در آمریکا درآمدی داشته باشید که مشمول مالیات نشود؟ از ابتدا بوده 
است. می گوید همه اینها مشمول درآمد 50 درصد تا 60 درصد هستند، جدای 
گر روی این سه، چهار کالا رفته باشید 25 درصد دیگر هم می گیرم. بعد  از این ا
مجلس ما می گوید اینها 25 درصد می گیرند و ما هم باید 25 درصد قرار دهیم. 
اینها ناشی از نادانی نیست، یعنی نمی توانید بگویید اینها ناشی از نادانی 
است، اینها منافع شخصی، منافع گروهی، منافع پدرخواندگی است که کار را 
به اینجا می رساند. زور دولت به شرکت و بانک دولتی که می رسد. به بانک ها 
ید و شرکت های بخش عمومی هرچه اموال مسکونی  بگویید هرچه اموال دار
ک وارد بازار  دارند مشمول عایدی 90 درصد می شود. چه حجم عظیمی از املا

می شود؟ قیمت ملک می تواند بالا بماند؟ 

بخش زیادی برای بخش خصوصی است. 
یافت کرده و  محمدرضا یزدی زاده بخش خصوصی هرچه دارد پول آن را در
ید  سند را به وثیقه گذاشته است. کافی است اعلام شود یک سال فرصت دار
یجی، بلکه سال اول 50 درصد  این وثیقه را جایگزین کنید. نه به صورت تدر
و سال دوم 50 درصد باقی مانده را باید جابه جا کنید. نیاز است اعلام شود 
... اموال مسکونی تحت  ی ها و شرکت های بخش عمومی، دولت، شهردار
هر عنوانی که دارند از الان در ترازنامه مشمول 90 درصد عایدی می شود. من 
گر این اجازه  ملک را می خرم، چون می توانیم وثیقه بگذارم و پول آن را بگیرم. ا
یم که  را نداشته باشم، دست نگه می دارم. در اقتصاد متاسفانه دو دیدگاه دار
یک عده می گویند بازار رها باشد و اسم آن را لیبرالیسم گذاشته اند که هر کسی 
هر کاری کرد، مشکلی نیست و یک عده می گویند دولت باید قیمت گذاری 
کند. این دو روش، هر دو اشتباه است. آنچه باید در اقتصاد اتفاق بیفتد، 
گر در یک بخش پدیده تورم بخشی وجود دارد، باید عرضه و  این است که ا
تقاضا مدیریت شوند. حذف تقاضای غیرضروری از بازار ملک سبب تغییر 
قیمت ها می شود. مشکل مسکن با قانون دولت و مجلس حل نمی شود. ما 
یم، باید افرادی که خلاف قانون  قانون گذاشتیم که یک میلیون مسکن بساز
عمل کرده اند و موجب عدم تحقق ساخت یک میلیون واحد مسکن شده اند 
شناسایی شوند. چرا دولت اجازه می دهد شرکت های بخش عمومی در احتکار 
ملک نقش داشته باشند؟ اگر دل تان برای مردم می سوزد صبح یک مالیات 
عایدی سرمایه در شورای سران قوا تصویب کنید. این شرکت ها دولتی است و 
یک درصد سهام دولتی هم داشته باشد باید مالیات عایدی سرمایه پرداخت 
کند. ملک ویلایی در شهرهای بزرگ، بالای 250 هزار متر مشمول عایدی سرمایه 
سنگین است. فرد این ملک را نگهداری نمی کند. در تهران خانه های بالای 
پنج هزار متر بسیاری وجود دارد. چرا مالک این ملک را نگه داشته است؟ اگر 
یافت می کند. قیمت ملک  به پول نیاز داشته باشد وثیقه می گذارد و وام در

او هم افزایش پیدا می کند. 

در زمان فروش می توان مالیات عایدی سرمایه را دریافت کرد؟ بسیاری معتقدند ما 
ک را بدون درنظر داشتن زمان فروش در راستای جلوگیری  باید سالیانه مالیات املا

کی( دریافت کنیم.  از احتکار )مالیات سالانه بر ملا
محمدرضا یزدی زاده این موضوع مربوط به مالیات عایدی بر فروش است. 

پس من می توانم ملک خود را نگه دارم؟
ید. سرمایه گذاری و احتکار ملک، بازده کنونی را  محمدرضا یزدی زاده نگه دار

، ایجاد می کند.  نخواهد داشت و این تغییر رفتار

چون می توانم تعداد بسیار ملک بخرم و 10 تا 20 سال نگهداری کنم؟
محمدرضا یزدی زاده نگهداری کنید. نباید نرخ کاهنده داشته باشد، بلکه باید 
نرخ افزاینده داشته باشد. مالیات عایدی بر سرمایه برای ملک اضافی و مازاد 
بر سکونت است. مجلس می گوید چهار ملک هم معاف از مالیات است. 
ملک محل سکونت اصلی مشمول مالیات نیست، ملک محل سکونت 
یلای پنج هزار متری باشد. پیامد این موضوع  می تواند آپارتمان 50 متری یا و
تغییر الگوی ساختمان و آپارتمان است. وقتی این حرف را بیان می کنید 
باید منتظر تغییر الگوی ساخت به سمت آپارتمان های تریپلکس بالای هزار 
متر باشید. درنتیجه نیاز است چهارچوب مشخصی برای محل سکونت 
وجود داشته باشد. ثروتمندان باید سرمایه را وارد بخش تولید کنند. این کشور 
ثروتمندترین کشور فقیر دنیاست. حدود پنج برابر سرمایه ای که کشور برای 
فرار از خام فروشی نیاز دارد فقط در حوزه ملک وجود دارد. این مساله درنتیجه 

سیاستگذاری های غلط به وجود آمده است. 

دولت با درک این موضوع که زمین مساله اصلی است سراغ طرح هایی همچون 
، اقدام ملی مسکن و نهضت ملی مسکن رفت اما این اقدام در  مسکن مهر
دوره های احمدی نژاد و روحانی به نتیجه مطلوبی نرسید و در دولت سیزدهم نیز 
این طرح دنبال شد. آمارها نشان می دهد این اقدامات خیلی موفق نبوده است. 

؟ این نوع ورود دولت به مسکن درست است یا خیر
حسین درودیان برای حل مساله مسکن برای عرضه و تقاضا برنامه داشته باشیم. 
فرمایش های دکتر یزدی زاده متمرکز بر عامل تقاضا به عنوان یک عامل مهم 
ک در کشور باید شناسنامه  داشته باشد، چون در غیر این  است. تمام املا
تی با جنبه غیررسمی انجام می شود. در روستاها یا شهرهای  صورت معاملا
کوچک زمین های بسیاری وجود دارند که محل ثبت شان مشخص نیست. در 
ذهن اغلب ایرانی ها این گونه جاافتاده که راه حفظ ارزش سرمایه خرید زمین 
است. من حفظ شدن سرمایه را قبول ندارم، چون قیمت مسکن از سال 90 تا 
مهر امسال 35 برابر و سطح عمومی قیمت ها 20 برابر شده است، حتی دلار 
هم در شرایط بسیار عجیب وغریبی از سال 90 از قیمت هزاروخرده ای به 50 
ی داشته است، بااین حال حتی  هزار تومان رسیده که جهش غیرقابل تصور
قیمت دلار هم از نظر میزان افزایش به مسکن نمی رسد. آنچه در مستغلات 
یعی دارد، وجه تولیدی  می بینیم سود بردن واقعی است و این فقط جنبه توز
ندارد. زمین خریدن برای اقتصاد ارزش افزوده و آورده ای ندارد. مشکل طرح های 
مسکنی که در کشور اجرا می شود، عبارت است از طراحی پروژه بی کیفیت و 

پذیر باشد که می خواهد تصویری  . چنین طرحی باید یک طرح باور باورناپذیر
یست شهری با حداقلی از کیفیت ارائه کند. طرح کنونی موفق نشده  از یک ز
چنین تصویری را به مردم ارائه کند، درنتیجه آنان هم برای چنین طرحی هزینه 
پذیر شامل اطلاعات دقیقی از سرانه و مدرسه، معابر  نمی کنند. یک طرح باور
... است. واحدهای شهرک اکباتان چندسال است خرید و فروش می شود و  و
همچنان مردم در آن زندگی می کنند. موضوع این است که به آن استانداردهای 
گر می خواهید تجلی تمدن ایرانی و اسلامی  درست نرسیده ایم، یعنی شما ا
یست معنا پیدا  فراتر از حرف و شعار باشید، اصل آن در شهرسازی و محل ز
می کند. یک وعده مبهم و غیرجذاب را روی میز می گذارید و کسی بابت آن پول 
نمی دهد. دولت از بودجه، مالیات، بانک، اعتبارات بانکی، صندوق توسعه 
... را تقاضا می کند.  ... استفاده می کند یا از بورس کالا کاهش قیمت سیمان و و
یادی حاضرند یک  در این طرح زمین شبه رایگان و عملا رایگان است. افراد ز
یا دومیلیارد تومان برای خرید مسکن در یک طرح خوب هزینه کنند. چرا ما 
این افراد را هدف گذاری نمی کنیم؟ اقتصاد ما منبع محور است و کالاهایی 
که در مسکن استفاده می شوند به نوعی مبتنی بر منابع طبیعی هستند و هم 
گاندا و حسن شهرت دارند. مردم می گویند شاه  وجوه تمدنی و هم جنبه پروپا
50 سال پیش شهرک اکباتان را ساخت، شما چرا نمی توانید چنین نمونه ای 
ید؟ همان مسکن مهر بی کیفیت را ببینید برای آقای احمدی نژاد تا الان  بساز
حسن شهرت داشته و مردم می گویند خدا پدرش را بیامرزد که لااقل همان 
مسکن مهر را برای مردم ساخت. به موقعیت مسکن مهر در پردیس نگاه کنید، 
کیفیت ارائه نشده است. این  یست شهری با واقعا جای زندگی نیست، یعنی ز
درحالی است که از طراحی و مهندسی بگیر تا زمین، سیمان و همه چیز در 

ایران وجود دارد. بالای 90 درصد مقاوم دربرابر تحریم است. 

آیا می توان با ابزار کردن زمین برای طبقه خیلی خاصی مثلا دهک یک مسکن 
ساخت؟ به عبارتی دولت در قبال زمینی که می دهد، سهم بری می کند و سهم 

خود را به یک سری از اقشار خاص اختصاص می دهد؟ 
حسین درودیان این پروژه هایی که بیان کردم همه می تواند ترکیبی باشد، یعنی 
مخاطبان آنها می توانند متنوع باشند. از نظر من یک طرح مسکن در ایران نه تنها 
بودجه و منابع بانکی نیاز ندارد، بلکه می تواند از منابع موجود در بازار مسکن 
استفاده کند و سوآور باشد. می تواند از پول دست مردم استفاده کند. بخشی از 
آن واحدهای مسکونی با شرایط خیلی خاص و خوب به قشری که شما مدنظر 
ید عرضه شود، یعنی مخاطبان آن پروژه لاجرم می توانند مخاطبان متنوع و  دار
گر بگوییم صرفا می خواهیم مسکن برای آن کسانی عرضه  متکثر باشند ولی ا
کنیم که پول ندارند، در عمل خیلی ها پول دارند، یعنی حداقل به اندازه ای 
ینه تولید آن را بتوانند تامین کنند. منتها بحث این است که حاضر  که هز
کیفیت مسکونی را نگاه کنید، افراد  نیستند هزینه کنند. پروژه های خوب و با
نسبت به پیش خرید اقدام می کنند و بسیاری نیز در اثر کلاهبرداری سرمایه 

خود را از دست می دهند.

یشه یابی مشکل زمین و مسکن، عمدتا سمت تقاضا را مدنظر  جنابعالی در ر
داشتید، این بدین معناست که ما در بحث عرضه مشکلی نداریم یا فکر می کنید 

مشکل بزرگ تر عمدتا سمت تقاضاست؟
. وقتی درباره کالای سرمایه ای صحبت می کنید  محمدرضا یزدی زاده خیر
تقاضا و عرضه تقریبا یک طرف هم می توانند قرار بگیرند، چون تحدید تقاضا به 
معنای تشدید عرضه است. درباره کالاهای سرمایه ای تفکیک تقاضا و عرضه 
به صورت دو پدیده مجزا مطرح نیستند چون کالا سرمایه ای است و مصرفی 
نیست. مالیات عایدی سرمایه یک مالیات هدایتگر و مالیات تغییر دهنده 
گر شما قائل به این هستید  رفتار است. در رابطه با فعالیت های غیرمولد ا
ید که وقتی تولیدکننده تولید  که باید عایدی تورم زدایی شود چطور انتظار دار
می کند و از او و درآمد او تورم زدایی نمی کنید، به تولید ادامه دهد؟ اصولا ما در 
گر قرار باشد درآمد و عایدی خاصی،  یم. ا مالیات چیزی به نام تورم زدایی ندار
، و عایدی ناشی از  استحقاق تورم زدایی را داشته باشد مهم ترین آن حقوق کارگر
تولید است، نه فعالیت غیرمولد! وقتی می گویید محل سکونت اصلی معاف از 
مالیات است، یعنی محل دوم را برای سرمایه گذاری خریداری کردید در نتیجه 
باید مالیات پرداخت کنید. من اعتقاد دارم نرخ این باید به مراتب از تولیدی 
گر می خواهید  یسک همراه است، ا که فعالیت تولیدی با ر بالاتر باشد؛ چرا
تغییر رفتار ایجاد کنید نه تنها نباید از ملک دوم تورم زدایی کنید بلکه نرخ 
ی باشد،  یسک و تولیدی و ضرور مالیاتی باید به مراتب بالاتر از فعالیت پرر

یعنی تغییر رفتار ایجاد کند. 
حسین درودیان این عایدی سرمایه نمی خواهد. می توان گفت هرکس خواست 
یافت کند. این اقدام  ملک دوم یا سوم خریداری کند دولت درصدی از آن را در

سبب ایجاد یک نوع محدودیت و ممنوعیت می شود. 
محمدرضا یزدی زاده درست است. این هم یک نوع است ولی آن نوع 
شناخت شده مالیات عایدی سرمایه است که باید بشود و بحث تورم زدایی 
را باید عنایت کنید که صاحب نظر اقتصادی هستید و در جاهای مختلف 

صحبت می کنید. 
یم.  حسین درودیان در مالیات تورم زدایی دار

یم. یک نمونه را برای من بیان کنید.  محمدرضا یزدی زاده اصلا ندار
حسین درودیان در بخشی از کتاب اقتصادهای تورم های بالا آمده است بحث 
تورم زدایی یا عدم تورم زدایی از مالیات ستانی در آمریکای لاتین است؛ در این 
کتاب مروری می شود بر تجربه کشورهایی که نسبت به این امر اقدام کردند و 

بخش هایی که اقدام نکردند. 
محمدرضا یزدی زاده این یک مورد خاص است. یک زمانی تورم مثل تورم 
شیلی می شود که در آن شرایط دولت برای یک سال به طور خاص و به صورت 
یکسان اقدام می کند. نه فعالیت غیرمولد را بگوید معاف باشید و تورم زدایی 
حق توست چون مربوط به طبقه خاص جامعه هستید و مازاد مصرف هستید 

و سرمایه ای غیرضروری هستید اما تولیدکننده نباید باشد. این طور نیست. 
حسین درودیان چطور از تولیدکننده مالیات دریافت می کنیم؟ از قیمت فروش 

یافت می شود.  اسمی مالیات در
محمدرضا یزدی زاده احسنت. بنابراین تورم زدایی نمی کنیم. 

یافت می کنیم.  حسین درودیان قبل از این از فروش اسمی مالیات در
محمدرضا یزدی زاده برای مثال من الان یک جنس تولید می کنم که تا پایان 
سال 40 تا 45 درصد سود می کند. چه میزان از این سود ناشی از تورم بوده 
یافت  است؟ 35 درصد آن به تورم بازمی گردد اما ما از تولیدکننده مالیات در
می کنیم. شما اگر می خواهید تغییر رفتار بدهید این تغییر رفتار ملزومات و 
یسک فراوان به سمت تولید سوق  منطقی دارد. شما نمی توانید مردم را با وجود ر
؟ از شما هم  بدهید و بعد بگوییم مالیات هم باید بدهید! بهره بانکی چطور
؟ آن هم گرفتار هستید. اگر منصرف شدم و  بهره بانکی می گیرد. بیمه چطور
؟ سوله را اگر توانستید به صورت آهن قراضه  خواستم این سرمایه را بفروشم چطور
بفروشید و زمین هم برای خود شماست و درنهایت یک چیز ناچیزی گیر شما 
می آید. چقدر سود می برم؟ خیلی زرنگ باشید سود شما معادل تورم است و 
یک انتخاب دیگر جلوی طرف گذاشتید. خرید ملک، ارز و طلا، که اولا ابزار 
یسک آن صفر است، و نه تنها قابلیت  مناسب برای پولشویی هستند. ثانیا ر
نقدشوندگی بسیار بالا دارند، حتی می توانید مستقیما از آنها به عنوان وسیله 
مبادله استفاده کنید. مالیات ندارد و درصورت نیاز به نقدینگی نیز می توان 
یافت کرد و بخشی از هزینه بهره  آن را در بانک وثیقه گذاشت و تسهیلات در
... چنین  پرداختی را هم به عنوان هزینه قابل قبول مالیاتی از دولت بگیری و
شرایطی پیامدهایی نیز به همراه دارد و قطعا منجر به حرکت سرمایه ها به 

سمت تولید نمی شود. منجر به تولید نمی شود. 

... دارد. این  لات، زمین و حسین درودیان تولید تشکیلات، تجهیزات، ماشین آ
عوامل با مسکن قابل مقایسه هستند، سود تولید با اصل مسکن قابل مقایسه 
یم که بازدهی  نیست، با اجاره مسکن قابل مقایسه است. ما یک اجاره دار

روی دارایی است. 
محمدرضا یزدی زاده ملک محل سکونت اصلی شما با کارخانه قابل مقایسه 
نیست ولی اگر پول مازاد دارید و خانه خریداری کردید، خانه دوم سرمایه گذاری 
محسوب می شود. شما یک تصمیم اقتصادی می گیرید و یک خانه اضافه 
می خرید که برای شما سودآوری دارد. اگر عایدی دارد چرا فکر می کنید یک 
کارگر که سلامتی خود را می فروشد باید مالیات بابت عایدی خود بدهد ولی 
شما بابت مازاد پول خود نباید مالیات بدهید؟ نباید بابت سرمایه گذاری مازاد 
خود هزینه پرداخت کنید؟ چون تورم باعث افزایش ارزش آن شده است؟ شما 
یاد را تورم زدایی  نمی توانید از سرمایه گذاری بدون ریسک با نقدشوندگی بسیار ز
کنید اما این شرایط شامل حال تولیدکنندگان نشود. در این صورت ارزش 
دفتری دارایی های آن صفر می شود و حاشیه سود آنها افزایش پیدا می کند. 
لاتی که تولیدکننده پنج سال پیش به قیمت یک میلیون تومان  یعنی ماشین آ

خریداری کرده است و امروز صفر شده نباید در هزینه ها ذکر شود. 
ک را در ایران درست محاسبه نمی کنیم.  حسین درودیان هزینه استهلا

! بنابراین این  محمدرضا یزدی زاده در بحث فعالیت غیرمولد می گویید خیر
تفکر در مجلس سبب ایجاد توهم پیشبرد عایدی سرمایه به سمت ابتر شدن 
شد کاملا غیرقابل دفاع است. این حرف عوام فریبانه است که من نباید برای 
تورمی که دولت ایجاد کرده است مالیات پرداخت کنم. وقتی از تولیدکنندگان 
ید از این حوزه مالیات  یافت می کنم چطور انتظار دار و کارگر مالیات تورم را در
یافت نکنم؟ چطور نمایندگان مجلس می خواهند در آخرت جواب  تورم در

دهند که این را تصویب کردند؟ 
یم و وقتی قانون مصوب می کنیم برای خود  حسین درودیان همه ما ملک دار

قانون وضع می کنیم. 
محمدرضا یزدی زاده بله، متاسفانه همین طور است. همه هم سرمایه مازاد 
یم؛ چون همه از رجال الصدقوا هستیم و به خاطر آن تصمیم گیری می کنیم.  دار

آقای دکتر درودیان شما بیشتر از سمت عرضه صحبت کردید؛ در سمت تقاضا 
؟ باید چه اقداماتی شود؟ با صحبت های آقای یزدی زاده موافق هستید یا خیر

حسین درودیان اوج تولید مسکن ما در کشور به سال 92 با 834 هزار واحد 
تولید بازمی گردد، این عدد در سال 91 حدود 750 هزار واحد و در سال 93 
حدود 720هزار واحد بود. سال های قبل تر این عدد حدود 600 هزار واحد بوده 
است. اکنون در سال 1400، حدود 400 هزار واحد ساخته شده که این عدد به 
معنای ساخت تقریبا نصف میزان تولیدی که در سال 92 داشته ایم است. 
در 1401 رشد چهار درصدی داشته ایم که همان حدود هزار واحد بوده است، 
یعنی میزان تولید مسکن در کشور ما کاهش کاملا چشمگیری داشته است. 
هر چقدر وضعیت سفته بازی روی زمین شدیدتر باشد قیمت زمین با شدت 
ی بیشتری دارد، یعنی تولید را کاهش می دهد.  بالا برود این در تولید اثرگذار
بنابراین نمی توانیم عرضه و تقاضا را تفکیک کنیم. عاملی که تقاضای مازاد 
ایجاد می کند با وقفه ای عرضه را تنزل می دهد. در حال حاضر وضعیت رشد 
قیمت زمین به نحوی است که صرفه ساخت وساز را در کشور از بین برده است. 
تقاضای ملک سنتی در ایران بالا و به شدت تابع انتظارات تورمی است. وقتی 
انتظارات تورمی از بین برود و افراد احساس کنند ورود به بازار عایدی ندارد، 
تقاضای واقعی بازار را راکد خواهد کرد. ما باید محدودیت هایی برای تملک های 
چندگانه داشته باشیم که این محدودیت ها می تواند به صورت مالیات باشد. 

یعنی مالیات سالیانه دریافت شود؟
حسین درودیان این پایه مالیاتی در بخش مسکن و مالیات بر ارزش زمین 

)LVT( در بخش زمین. 

یعنی نگهداری ملک و زمین برای فرد هزینه دارد؟ 
یاد است. شما باید یک نظام  حسین درودیان ابزارهای مالیاتی در دنیا بسیار ز
ک و انواع آن داشته باشید.  اجرایی قوی با یک شناسایی خیلی دقیق از املا
ک را نگاه کنید که چطور فعالیت می کند. سیستم  سازمان ثبت اسناد و املا
نفتی است. این بخش ها نیازمند انقلاب هستند تا این اتفاقات را رقم بزنند. 
این حرف به معنای رها کردن کار نیست. طرح کاداستر و طرح هایی از این 
دست باید انجام شود و به ثمر برسند وگرنه بازارهای رسمی به سمت غیررسمی 
شدن حرکت می کنند. اساسا باید شبه محدودیت و شبه ممنوعیت برای 
تملک های چندگانه برای افرادی که می خواهند چندین خانه داشته باشند 
وضع کنیم. نهایتا خانه دوم معاف از مالیات باشد. داشتن خانه بیش از این 
ید ملک کسب وکار شخص است. البته  عدد به معنای این است که خر
اجاره دهندگان در کشور ما افرادی هستند که ملک مازاد دارند. زمانی گفته 
می شد در آمریکا هر کسی بخواهد سرمایه گذاری کند سهام خریداری می کند 
ولی زمانی بود که پایان نامه می نوشتم یک آماری دیدم در مقاله ای که می گفت 
بالای 60 درصد ثروت مردم در قالب مسکن، ملک و مستغلات است. این آمار 
مربوط به کشوری است که بازار مالی بالغی دارد حال آنکه شرایط اقتصادی 
ما این گونه نیست. ما براساس تفکرات سنتی خود سرمایه خود را صرف خرید 
زمین و ملک می کنیم. حتما مالیات های تنظیمی درمورد آن باید اجرا شود، 
یشه کن نشود، یعنی  محل نگرانی اصلی من این است که اجاره داری در ایران ر
اگر یک عده می خواهند خانه اضافه داشته باشند که اجاره بدهند از این کار 
گر بنا باشد این اتفاق بیفتد و هیچ کس ملک مازادی  پشیمان نشوند، چون ا
نداشته باشد دیگر ملکی برای ارائه به افراد اجاره نشین باقی نخواهد ماند مگر 
اینکه طرح های توسعه مسکن دولتی به عنوان جایگزین وارد چرخه شود. عوامل 
طرف تقاضا و طرف عرضه هر دو اهمیت دارد منتها طرف عرضه یک مزایایی 
بیش از کنترل قیمت مسکن دارد، یعنی مزایای تحرک اقتصاد کلانی و بحث 
تقویت تولید و عرضه در کنار وجوه تمدنی به ویژه جنبه سیاسی قضیه و جنبه 
حسن شهرت و فروختن یک دستاورد روی زمین به افکار عمومی است. این 
چیزی که عموم مردم تصور می کنند این است که این دولت،  کننده نیست. 
یک جایی باید این را نشان بدهید. من می گویم بهترین جا برای نشان دادن اراده 
دولت برای حل مشکل مسکن، طراحی و ایجاد چند بافت مسکونی است، 
اصلا یک میلیون و 500 هزار واحد نمی خواهد، اینها شوخی است. بلکه 10 
هزار واحد تا 20 هزار واحد پایلوت اجرا شود. یک محله  را مانند شهرک اکباتان 
به صورت نوین در اطراف تهران به مردم ارائه کنید تا مطالبه عمومی به این 
سمت حرکت کند و توسعه اتفاق بیفتد. این اقدام علاوه بر تاثیرات اقتصادی، 
کید من بر  منجر به ایجاد اعتمادبه نفس برای نظام سیاسی کشور می شود. تا
سمت عرضه آن هم در این ابعاد جنبه کنترل قیمت مسکن ندارد. چون اگر 
عرضه مسکن بخواهد تاثیرات جدی بر قیمت بگذارد باید ابعاد آن خوب و 
قابل توجه باشد که حداقل در دو تا سه سال اول فقط می توانیم به آن مقدمات 
پایلوت برسیم. لذا راهکار کوتاه مدت و فوری و آن چیزی که بگوییم الان قیمت 

مسکن را کاهش دهد، به نظر من عوامل طرف تقاضاست. 

این صحبت شما بیشتر ما را به سمت مجموعه های شهری و شهرک های 
مسکونی می برد. برخی معتقدند محدوده شهر را بزرگ تر کنیم، آنها می گویند 
جمعیت شهرهای ما زیاد شده اما دولت و شهرداری اصرار دارند لباس کودکی 

را تن شهرها بدهند. 
حسین درودیان ببینید در شهرهای کوچک و روستاها که مشکل زمین نیست. 

آنجا همواره محمل زمین بازی است. 
محمدرضا یزدی زاده طرح پیشنهادی ما به مجلس درباره عایدی سرمایه همین 

بود که اگر تخفیفی برای ملک دوم قائل هستیم، فقط برای ملک اجاره ای است؛ 
به بیان بهتر اگر من ملک دومی دارم آن را اجاره دهم سالی پنج درصد معافیت 
گر 20 سال اجاره دهم چون مشمول نمی شوم چون 20 سال این  عایدی دارم، ا
ملک اجاره داده شده و سرمایه گذاری مازاد نبوده است یعنی تخفیف سالی 
ک اجاره ای پیش بینی کرده بودیم که  پنج درصد مالیات عایدی را برای املا
ید را می توانید جایگزین کنید  این هم محقق نشد. مثلا ملکی که سکونت دار

این ملک اجاره ای هم باید بتوانید جایگزین کنید. 

وی شهرک های  کید شما ر اینجا بحث به دو صورت مطرح شد. اول اینکه تا
مسکونی است و تاکید برخی از کارشناسان روی افزایش محدوده شهرها. 

حسین درودیان بله، البته اینها را در منافات با هم نمی بینم. محدوده شهر باید 
بزرگ شود. یا باید محدوده شهر تهران یا کلانشهرهایی همچون تهران بزرگ شود 
ی اطراف تهران و کلانشهرها را با حمل و نقل کیفی و  یا باید شهرهای اقمار
خوب به کلانشهر وصل کنیم که تا حدی جایگزینی برای زیست درون کلانشهر 
به وجود می آورند. باید یکی از این دو اتفاق صورت گیرد یا ترکیبی از این دو رقم 
بخورد. اینکه من می گویم محدوده شهر باید بزرگ شود، مخصوصا محدوده 
تهران را با کلانشهرهای دیگر در دنیا مقایسه می کنیم محدوده کوچکی است 
ولی این بزرگ شدن محدوده باید قالب داشته باشد. شهرک اکباتان در گذشته 
خارج از تهران بود، طرح های توسعه شهری باید در نقاطی اطراف شهر باشند. 
شما به این سبک و سیاق محدوده شهر را افزایش می دهید. توسعه شهری ما 

باید به شکل عرضه بافت های شهری جدید باشد.
محمدرضا یزدی زاده با دسترسی مناسب و سیستم حمل و نقل سریع.

حسین درودیان بله، در شهر مسافت زمانی مطرح است و مسافت کیلومتری 
اهمیت ندارد. الان می توانید یک ساعته به پرند بروید، حمل و نقل پرسرعت 
قم نیز ممکن است یک ساعته باشد. لذا روی کاغذ تفاوتی بین قم و پرند وجود 
نخواهد داشت، چون عملا فاصله زمانی آنها یکی است. بحث این است 
یجی و برنامه ریزی شده،  که توسعه شهر و حریم آن باید به شکل اجرای تدر
محله های جدید و بافت مسکونی نو به صورت یکپارچه در قالب یک بسته 
کنده و فروش  ... باشد، نه به صورت نامنظم، پرا مسکونی در شرق، جنوب و
خرد. در این صورت محلات جدید معرفی می شوند. این اقدام در عین حال 
هم عرضه زمین و هم عرضه مسکن است. خیلی ها هستند که الان نقدینگی 
دارند ولی سرمایه آنها به خرید یک خانه 40 یا 50 متری در تهران نمی رسد. آن 

... خواهد بود. پول کاملا پاسخگوی هزینه های ساخت آن بافت شهری و

آقای یزدی زاده، یک جمع بندی بفرمایید.
محمدرضا یزدی زاده حل مشکل مسکن در کشور نیاز به بسته سیاستی دارد 
کـه ایـن بسـته، جـدای از بحـث افزایـش عرضـه موجـود می بایسـت روی تقاضـا 
متمرکـز باشـد. بـا توجـه بـه اینکـه دربـاره کالای سـرمایه ای صحبـت می کنیـم، 
تهدید تقاضا به معنای افزایش عرضه خواهد بود؛ چون مشکل ما در تقاضای 
این کالا تقاضای احتکار و بورس بازی اسـت. دولت باید از اقمار خود شـروع 
کنـد. تمـام شـرکت های بخـش دولتـی و عمومـی اعـم از شـرکت های وابسـته بـه 
ک مسکونی منع شوند.  ... باید از نگهداری املا تامین اجتماعی، شهرداری ها و
این کار با دستور بخشنامه به نتیجه نمی رسد بلکه نیازمند وضع مالیات 90 
درصد عایدی است. بانک ها باید از قبول ملک مسکونی به عنوان وثیقه منع 
شـوند تـا تقاضایـی کـه پشـت ایـن بـورس بـازی بـرای ملـک مسـکونی وجـود دارد 
از بیـن بـرود. در کنـار ایـن بحثـی کـه آقـای دکتـر درودیان درباره گسـترش شـهری 
تی که باعث افزایش قیمت  داشتند، بحث بسیار مهمی است. یکی از مشکلا
زمیـن شـده همیـن امـر اسـت. ایـن موضـوع هماننـد بدنـی اسـت کـه بـزرگ شـده 
یم تراکم را اضافه کردیم  ولی لباس بچگانه بر تن دارد. ما هم هر چه زمین ندار
و فروختیـم و ایـن امـر نیـز منجـر بـه افزایـش قیمـت زمیـن شـد. در طرح های قبل 
از انقلاب یا اوایل انقلاب افراد در بسـیاری از مناطق دو طبقه اجازه سـاخت 
داشـتند و قیمت زمین نیز رشـد نمی کرد. چون کسـی می خواسـت بسـازد، دو 
طبقه  اجازه ساخت داشت، ولی وقتی این را آزاد گذاشتید که آقای کرباسچی 
شروع و آقای قالیباف دامن زد و با هم طی عملیات باشکوهی شهر را ترکاندند، 
ید. این موضوع باعث افزایش  این بود که پول بدهید و هرچقدر خواستید بساز
قیمت زمین و تورم شـد. به جای این کار باید مسـاحت شـهر را توسـعه بدهیم 
گر بتوانیم زیرسـاخت های  امـا لزومـی نـدارد حاشیه نشـینی افزایـش پیـدا کنـد. ا
حمل ونقلی را توسعه و افزایش دهیم، می توانیم بهترین زندگی ها را در خانه های 

ویلایی کوچک در خارج از شـهر ایجاد کنیم. 
جمعیـت روز و شـب 90 درصـد شـهرهای بـزرگ در دنیـا 10 برابـر بـا هـم فـرق 
می کنـد، چـون در صبـح همـه از خانـه بیـرون می آینـد و به موقـع هـم می رسـند، 
کیفیـت و خـوب دارنـد و شـب نیـز به راحتـی بـه خانـه خـود  چـون حمل و نقـل با
بازمی گردند و مشکلی هم ایجاد نمی شود. ما باید چنین ساختاری را ایجاد 
کنیـم. بـه قـول دکتـر درودیـان شـرایطی را مطـرح کنیـم توسـعه های شـهری کـه 
در کشـور امـارات و در دبـی انجـام می شـود دقیقـا همینطـور اسـت یعنـی اول 
کـت می سـازند و ملـت در صـف  زیرسـاخت ها را درسـت می کننـد بعـد ما
می ایسـتند و پـول پرداخـت می کننـد و وسـط بیابـان را می سـازند. تـردد از قبـل 
مشـخص شـده اسـت. قبل از شـروع سـاخت شـهرک جاده ها و پل ها سـاخته 
یـع و پخـش کنیـم، فشـار  گـر بتوانیـم منابـع اقتصـادی خـود را توز شـده اسـت. ا
ی کنیـم  گـر می خواهیـم در کوتاه مـدت کار جمعیـت قابـل کنتـرل اسـت. ا
، جدا و حمایت کنیم  اساسی ترین کار این است که تقاضای واقعی را در بازار
و تقاضـای بورس بـازی و احتـکار را به شـدت تحدیـد کنیـم. حجـم خانه هـای 
خالـی و سـرمایه هایی کـه وجـود دارد و به عنـوان سـرمایه باقـی  مانـده بسـیار 
یـاد اسـت. مسـئولان دولتـی می گوینـد یـک بانـک دولتـی چندیـن هـزار واحـد  ز
ملـک مسـکونی خالـی دارد! ایـن را بایـد بـه چـه کسـی گفـت؟ به جـای جریمـه 
کردن بانک که منابع هم ندارد هر چند به آن تکلیف کردید بیشتر فشار وارد 
کنیـم تـا زودتـر ورشکسـته شـویم، بگوییـم چـرا ایـن ملـک را نگـه داشـته اسـت؟ 
گر نگه دارند 90 درصد مشـمول عایدی سـرمایه اسـت. ارز  ملک را بفروشـند. ا
گـر می خواهیـد مشـکل ارز و طـلا را حـل کنیـد بـه  و طـلا هـم همینطـور اسـت. ا
گر در دارایی ها  شرکت های بخش عمومی و دولتی بخشنامه ابلاغ کنید که ا
ید 90 درصد مشمول عایدی سرمایه می شود. به نظر من اراده  ارز و طلا نگه دار
گـر اراده وجـود داشـته باشـد مسـائل خیلـی  کافـی در ایـن زمینـه وجـود نـدارد. ا

راحت تـر حـل می شـود. 

آقای دکتر درودیان، شما هم جمع بندی داشته باشید.
حسین درودیان وضعیت بخش مسکن در کشور بحرانی است، مساله از آنجا 
ناراحت کننده تر می شود که در مسکن با یک کالایی روبه رو هستیم که درجه 
درون زایی بسیار بالایی دارد؛ یعنی نهاده هایی که برای تولید مسکن نیاز است 
از انواع متریال و مصالح تا اصل زمین و جنبه نیروی کار و مهندسی، در کشور 
وجود دارد و ارتباطی با تحریم ندارد. مساله ما مساله طراحی و ایجاد اتصال 
میان این حلقه های جدا افتاده است. هر آنچه می توانیم انجام دهیم تا قیمت 
مسکن سطح تغییراتی متناسب با تورم عمومی داشته باشد، داشته هایی است 
که در ایران وجود دارد. به علاوه مسکن کنترل پذیری بیشتری دارد و برخلاف 
ارز و طلا که می تواند به صورت غیررسمی مبادله شود، مسکن اینطور نیست 
یعنی حتما یک جا باید ثبت شود و گذر همه در نهایت به مراکز دولتی و رسمی 
گر بگویند خانه ای سند ندارد کسی رغبت به آن نشان نمی دهد. در  می افتد. ا
نتیجه امکان کنترل از سوی دولت وجود دارد. همه چیز مهیا و فراهم است و 
در عین حال یک موتور محرکه برای اقتصاد هم به شمار می رود. یک ظرفیت 
بالقوه ای است که الان تبدیل به تهدید خیلی بزرگ شده است. این اهمیت 

قضیه را بیش از هر چیزی نشان می دهد.
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مشارکت مردم در اداره و پیشبرد امور جامعه، نه با نگاهی »ابزارگونه« به مردم بلکه با نگاهی 
»اصیل« به مردمی بودن اداره درســـت جامعه، نیازمند بازتعریف اســـت. برخی مردم را فقط 
جیب می بینند تا در موقع لزوم، از آن پولی استخراج کنند و برخی آنان را سیاهی لشکر برای 
مواقعی خاص. در این نگاه، مردم به عنوان جیب و سیاهی لشکر در خدمت سلسله مراتب 
حاکمیت یا هر عامل دیگری که قصد اعمال اراده و قدرت دارد قرار می گیرد و مشارکت بیش 
از آن را به دلایل مختلفی رد می کنند؛ چنانکه در دوگانه بروکراسی-دموکراسی، برخی دموکراسی 
و پاسخگویی )اتصال به مردم( را مخل و مانع کارایی و بروکراسی می فهمند. این در حالی 
است که زمانی می توان از مشارکت حقیقی مردم سخن گفت که نسخه درست جامعه سازی 
را صرفا در ماهیت مردمی و سازوکارهای مردمی اداره جامعه ببینیم؛ یعنی پردازش و ساخت 
درست جامعه را وابسته به حضور موثر و حداکثری مردم ببینیم؛ و الا شاهد همان نگاه ابزاری 
خواهیم بود. نگاه اصیل به مردم را اینچنین در بیان رهبران انقلاب اسلامی می توان مشاهده 
کرد: »بار اصلی برپایی حکومت عدل بر عهده مردم است و انبیاء نیامده اند که خود، حکومتی 
تشکیل دهند بلکه از دل این امت و با اراده عمومی و همیشگی آنان، حکومت عدل را برقرار 
سازند. حکومت عدل، مستظهر به تایید، پشتیبانی و شرکت فعالانه همه ملت است. علاوه 
بر این، اساسا مردم، قوه اقامه عدل هستند. پس حکومت در خدمت مردم و با مردم تعریف 
می شود.« )سرآبادانی و همکاران، 1399، 82(  مردمی بودن در اندیشه حضرت امام خمینی)ره( 
را چنین می توان مشاهده کرد: »تنها با استقرار حکومت عدل اسلامی مورد تایید و پشتیبانی 
مردم و با شرکت فعالانه همه ملت است که می توان خرابی های عظیم فرهنگی و اقتصادی 
و کشاورزی را که رژیم فاسد شاه به وجود آورده است جبران نموده و نوسازی مملکت را به 
نفع طبقات زحمتکش و مستضعف آغاز نمود.« )خمینی، 1368، ج5: 427(  »ما باید اقامه 
عدل بکنیم. عذر نیست که ما قوه نداریم؛ این ملت قوه ماست. این ملتی بود که با مشت 

جلوی تانک و توپ را گرفت؛ کشته هم داد.« )خمینی، 1368، ج6: 34( 
»یکی از اشکالات مهمی که ما داریم، این است که روی راه های مشارکت مردم فکر نکرده ایم. 
من همین جا به مسئولان محترم، به صاحبنظران اقتصادی، به کسانی که علاقه مند به سرنوشت 
کشورند توصیه می کنم بنشینند راه های مشارکت عموم مردم در مسائل اقتصادی را پیدا کنند. 
هر جا مردم وارد شده اند ما پیشرفت کرده ایم. در دفاع مقدس مردم وارد شدند، ما پیروز شدیم؛ در 
مسائل سیاسی کشور مردم هر جا وارد شدند ما پیروز شدیم؛ در مسائل اقتصادی هم همین جور 
[ مردم وارد بشـــوند، آحاد مردم وارد بشـــوند، ما پیروز خواهیم شد، موفّق خواهیم شد؛  اســـت؛ ]اگر
منتها مردم چجور وارد بشوند؟ باید نقشه   ورود مردم در حوزه   اقتصادی را به مردم نشان داد.«1 برای 
پاسخ به سوال نقشه مردمی سازی، اول باید مراد از مردم را بدانیم و سپس در مورد شیوه حضور 
 ، ، حکمرانی مردمی سخن بگوییم. بدین منظور در این نوشتار مردم در اداره جامعه یا به تعبیر بهتر
ابتدا تلقی های مختلف از مردم و برداشت های مختلف از حکمرانی را عرضه کرده و با عبور از 

انگاره های رایج، مردم و حکمرانی مردمی را صورت بندی جدیدی خواهیم کرد. 

   کدام مردم؟ 
، بحث مردمی ســـازی با یک چالش دیگر نیز مواجه اســـت:  علاوه بر چالش اصالت-ابزار
تکثر و تعارض تلقی ها از معنا و مفهوم مردمی سازی. سالیانی است که واژه مردمی سازی 
بر ســـر زبان هاســـت و تلقی های مختلفی از آن ارائه می شـــود که ریشـــه در معنای »مردم« و 

گستره مشارکت آن دارد: 
1 بنگاه به مثابه مردم: برخی به دلیل اینکه صرفا بنگاه های خصوصی را مردم می دانند، 
مردمی سازی را نیز خصوصی سازی از مسیر واگذاری امور به بنگاه های اقتصادی یا بازآفرینی 

اداره امور عمومی با منطق بخش خصوصی فهم می کنند. 
2 توده به مثابه مردم: برخی مردم را بخشی از جامعه در کنار رسانه، بنگاه، دولت، سمن 
... می بینند که منظورشان از مردم دقیقا آحاد و توده است. در این نگاه، مردمی سازی یعنی  و

حرکت توده وار آحاد مردم که فاقد هرگونه جهت دهی و هدایت یا تشکیلات سازی است.
تشـــکل خودجـــوش بـــه مثابـــه مردم: تشـــکل های مردمـــی به صـــورت خودجوش و  3
سازمان یافته، داوطلبانه، غیرانتفاعی و غیررسمی از آحاد جامعه، حول دغدغه یا اهداف یا 
منافع مشـــترکی تشـــکیل می شوند که می تواند کمک کار ســـاختار رسمی یا موازی و مقابل 

ساختار رسمی اداره جامعه باشد. 
تشکل های حقوقی و غیرانتفاعی اما غیرحاکمیتی به مثابه مردم: سمن ها، بنیادها،  4
، سازمان های بشردوستانه و موسسات داوطلب غیرانتفاعی با ثبت  سازمان های ایمان محور
حقوقی مشخص )داخلی و بین المللی( که بیرون از بدنه حاکمیت رسمی تلقی می شوند و 
البته سازمان یافته تر از تشکل های خودجوش هستند نیز به عنوان مردم تلقی می شوند. این 
تشکل ها، به جهت رسمی بودن شان، محدودیت ها و فرصت های متفاوتی خواهند داشت. 
به تبع، مردمی سازی در این نگاه، یعنی توسعه بخش سوم در جامعه و توسعه جامعه مدنی 
از مسیر این تشکل ها. این تشکل ها عموما توسط طبقات متوسط یا مرفه تر جامعه تشکیل 
می شوند. این در حالی است که تشکل های خودجوش یا حرکت توده ای می تواند در طبقات 
ضعیف نیز جریان یابد. طبیعی اســـت که راه اندازی این تشـــکل ها برای افراد دارای ســـطح 

اقتصادی-اجتماعی بالاتری معنادار است و اساسا توان راه اندازی و اداره آن را دارند. 
آحـــاد و هویت هـــای جمعی به مثابه مردم: آحاد مردم با همه تکثرهایشـــان در کنار  5
هویت های جمعی رســـمی و غیررســـمی با همه تنوع شـــان در قالب ایده »بسیج عمومی« و 
متناسب با ظرفیت خود. در این نگاه، مردم یعنی همه مردم در همه هویت های جمعی شان 
که شامل بنگاه، خانواده، اقوام، توده، رسانه، انواع تشکل های داوطلبانه و غیرانتفاعی، دولت 
)با همه تکثر نهادی اش( و... می شود. پس مردمی سازی نیز یعنی بسیج عمومی همه ظرفیت ها 
برای تحقق امور عمومی جامعه یا تحقق ارزش های اجتماعی که کل جامعه را در برمی گیرد. 
در این نگاه، خلاف تمام مدل های حکمرانی، انحصار و دایره بســـته ای وجود ندارد، بلکه 
مبتنی بر ایده توازن )عدالت اجتماعی(، هر ظرفیتی در جایگاه متناسب خود به کار گرفته 
می شود و منافع، دائما بین همه هویت های جمعی در گردش است. وقتی می گوییم هویت 
اجتماعی و جمعی، لفظ اجتماعی و جمعی را در معنای عام خود به کار می بریم: خانواده، 
... . درواقع افراد  اصناف شغلی، اقشار فرهنگی، گروه های سیاسی، طبقات درآمد و ثروت و
جامعه در قالب هویت های گوناگونی به زیست و حیات خود معنا می دهند و کم وبیش در 
هویت های مختلف، کنش اجتماعی دارند. این هویت ها )سیاسی، اقتصادی و...(، همزمان 
و متداخل هستند و می توانند بر هم اثر بگذارند. لازم به ذکر است که این هویت ها باید مشروع 
باشـــند. از این جهت، هویت هایی چون همجنســـگرایان، گروه های مذهبی ســـاختگی یا 

معارضان سیاسی و نظامی علیه حکومت اسلامی را شامل نمی شود.2 

   تلقی های شایع از نظام های حکمرانی
سوال از حکمرانی سوال از آن است که چه کسی، چگونه و برای تحقق چه چیزی، اعمال 
قدرت و اراده می کند و تبعیت ایجاد می کند. این مفهوم با مشارکت و اختیاردهی به طیفی 
از افراد، گروه ها، ایده ها، گفتمان ها یا ســـازوکارهای3 مختلف گره خورده اســـت. مشـــارکت 
مـــردم نیـــز به همیـــن حیث، با مفهوم حکمرانـــی در ارتباط اســـت. در برهه هایی در جامعه 
ایرانی خصوصا از اوایل دهه 1370، تصور رایج از مردمی سازی و مشارکت مردم، به صورت 
وثیقی با خصوصی ســـازی یا مشـــارکت بنگاه های خصوصی گره خورد. یکی از ریشـــه های 
چنین تلقی، ادبیات رایج بین المللی حکمرانی در دعوای دولتی- خصوصی بود که برخی 
دولت را به عنوان ساختار سلسله مراتب بروکراتیک و حافظ منافع عامه، شایسته حکمرانی 
می دانستند و برخی در نقد دولت با ایده های دولت حداقلی، بازار را کاراتر و همراستاکننده 

منافع شخصی و عمومی تعریف کردند. 
این نگاه که به شدت در دهه 70 میلادی به واسطه قدرت یافتن ریگان در آمریکا و تاچر در 
انگلستان منتشر شد، با یک تاخیر زمانی به ایران نیز رسید و در عرصه های مختلفی چون 
... در قالب دعوای دولتی- غیردولتی بروز و  آموزش، ســـلامت، خدمات عمومی، اقتصاد و
ظهـــور یافـــت. گرچه در ایران همچنان این دعوا به صورت جدی وجود دارد، اما دیدگاه های 
دیگری نیز پس از دولت و بازار طرح شده اند؛ از قبیل نگاه شبکه ای که معتقد است بازیگران 
، براساس اعتماد و منافع دو و  مختلفی در جامعه حضور دارند که در یک شبکه روابط پایدار
چندجانبه با یکدیگر وارد تعامل می شوند و جامعه را می سازند. در این نگاه دولت و بازار درکنار 
بخش سوم، رسانه و آحاد مردم ازجمله بازیگران در عرصه حکمرانی هستند. البته قصد داریم 
در این یادداشت مدل دیگری از حکمرانی را به عنوان گفتمان رقیب عرضه کنیم که به ایده 
شبکه نزدیک تر است اما با آن متفاوت است. این مدل را با واژگان »مردمی سازی« و »بسیج 
عمومی« معرفی خواهیم کرد که »آحاد مردم و هویت های جمعی رسمی و غیررسمی« را حول 

تعلق های اجتماعی و هنجارها، برای اقامه یک امر عمومی بسیج می کند. 

   چرایی ورود دولت و بازار به حکمرانی
گفته می شود نهاد دولت به عنوان بازیگری که دارای دو منبع قدرت مهم و حذف نشدنی است، 
ناگزیر در عرصه حکمرانی حضور جدی دارد: مشروعیت از جانب مردم برای اعمال اراده 
در عرصه عمومی، زمین و جغرافیا )که حتی گسترش زندگی در فضای مجازی هم نمی تواند 
اصل این منبع قدرت را حذف کند(. گاهی ورود دولت، حداکثری و گاهی حداقلی می تواند 
باشد. برخی معتقدند دولت باید صرفا سیاستگذار و تنظیم گر باشد و برخی معتقدند که حتی 
تصدی گری و اجرا هم باید به دولت سپرده شود، زیرا به عنوان خادم ملت حافظ منافع عمومی 
است و درپی تامین منافع شخصی خود نیست. علاوه بر این در مورد تامین حقوق عمومی، 
توزیع عادلانه منافع اجتماعی )به دلیل وجود آثار خارجی(4 و انسجام بخشی به جامعه هیچ 
نهادی احساس مسئولیت نکرده و همچون بازار اگر وارد شود، دچار شکست می شود. برخی 
هم به استناد اینکه ارائه خدمت عمومی استاندارد توسط دولت، صرفه به مقیاس بیشتری از 

تکثر ارائه خدمت توسط سایرین دارد، دولت را کاراتر و کم هزینه تر می دانند. 
 ، ، پاســـخگوتر ، کم هزینه تر بازارگرایان در مخالفت با دولت و محدودســـازی آن، بازار را کاراتر
، توام با رضایت بیشـــتر مشـــتری و رعایت کننده آزادی انتخاب از مســـیر رقابت  باکیفیت تر
تصویرپردازی کرده اند اما بخش خصوصی چرا باید در عرصه حکمرانی و اداره عمومی جامعه 
ورود کند؟ ســـودآوری، پاســـخ به کاهش کیفیت خدمات بخش دولتی، پاســـخ به تقاضای 
متنوعی که بخش دولتی به صورت یکسان ارائه می کرد و پاسخ به تقاضای اضافی که بخش 
دولتی توان ارائه آن را نداشـــت، ازجمله دلایل ورود بخش خصوصی به عرصه عمومی بیان 
شده است. مخالفان بازارگرایی و حاکمیت بازار بر عرصه عمومی نیز به دلیل ذات بازار در 
بخش بندی مخاطب به مشتری و غیرمشتری )کسی که توان خرید دارد یا ندارد( معتقدند 
که این ویژگی ذاتی، عرصه عمومی را تخریب کرده و انواعی از محرومیت ها را تولید می کند. 
درعین حال با سلطه پول بر سایر روابط سیاست را نیز به چنبره خویش در می آورد تا منافع 

بیشتری به جیب خویش روانه سازد. 
اما درنهایت نه دولت گرایان و نه بازارگرایان، درواقعیت نتوانستند سلطه تام یابند و رقیب خویش 
را حذف کنند. به همین دلیل دیدگاه دیگری مطرح شـــد که تلاش کرد دایره گســـترده تری از 
، سایر بازیگران را نیز موثر  بازیگران را وارد عرصه حکمرانی کند. آنان ضمن حفظ دولت و بازار
در حکمرانی دانستند که همه آنها تابع روابط پایدار در شبکه و منافع متقابل، برآیندی از نیروها 
را تولید می کنند که درنهایت جهت حرکت جامعه را مشخص می کند. پرواضح است که در 
این مدل حکمرانی نیز به جهت واقعیات میدانی، همه بازیگران قدرت یکسان ندارند یا در 

جوامع مختلف، شبکه روابط بازیگران یکسان نخواهد بود. 
طبیعتا هر مدل حکمرانی بر بستر یک فرهنگ و روابط اجتماعی بنیادی تر شکل می گیرد 
و به آن مدل حکمرانی امکان تنفس می دهد. به همین دلیل مدل شبکه می تواند به جای 
اینکه یک تعادل قدرت انسجام یافته و متعالی شکل دهد، به یک جنگل روابط قدرت تبدیل 
شود. از این رو است که باید مدل حکمرانی متناسب با جامعه خویش را یافت، طراحی کرد و 
مستقر ساخت. در جوامع یا اجتماعاتی که بافت عمومی نظم پذیر باشد، امکان تنفس سلسله 
مراتب بیشتر است. در جوامع یا اجتماعاتی که بافت عمومی، فردگرا و منفعت طلب باشند، 
ساختار بازار می تواند فعال بماند. در جوامع یا اجتماعاتی که بافت عمومی، جمع گروی و 
تعامل را بپذیرد، ساختار شبکه نیز می تواند شکل بگیرد. گرچه این بافت ها تناظر کاملی با 
این ساختارها ندارند اما غرض آن است که هر ساختار حکمرانی یا ترکیبی از آنها می تواند 
در بستر فرهنگی خاص خود شکل بگیرد. این بستر فرهنگی هم کلیت جامعه است و هم 

فرهنگ اجتماعات محدود. 
سلســـله مراتب مبتنی بر اقتدار و ســـلطه، حاکمیت روال ها و نظارت، روابط اســـتخدامی و 
رسمیت شکل می گیرد و اعمال قدرت می کند. طبیعتا میدان دار و بازیگر اصلی در این مدل 
حکمرانی، دولت است. مردم نهایتا می توانند در لایه هایی، برخی ارکان دولت را انتخاب کنند 
، مشارکت کنند. پس در بهترین  و در سایر موارد اگر دولت خواست، در محدوده خواست او
حالت، دولت از ظرفیت مردم استفاده می کند اما تابع خواست دولت. اکنون باید دید که مردم 
در نظام ها و مدل های حکمرانی تا چه حد می توانند حضور داشته باشند یا چقدر ظرفیت 
مردمی سازی در این مدل ها وجود دارد. ساختار بازار مبتنی بر تبادل و رقابت، عرضه و تقاضا، 
سیگنال دهی قیمت، نفع شخصی، مشتری محوری، قرارداد و حقوق مالکیت و بدگمانی 
متقابل شکل می گیرد. مردم در این ساختار در قامت مشتری می توانند تعریف شوند و روابط 
پولی و بازاری و به تبع بنگاه های خصوصی میدان دار زمین بازی هســـتند؛ پس یا مشـــتری 
هستند یا بنگاه. از این رو در جایی که امکان مشتری شدن یا بازارسازی وجود ندارد یا اینکه 
، مخرب ارزش ها شود این ساختار شکست می خورد. ساختار شبکه مبتنی بر همکاری  بازار
و انسجام، ارزش های مشترک، وفاداری و اجماع و اعتماد، روابط، احترام متقابل و دغدغه 
مشترک، قوت های مکمل یکدیگر و منافع دوجانبه شکل می گیرد. این ساختار حکمرانی 
، اما کلیت خود را بر تکثر بازیگری قرار داده است. در اینکه چه  در عین حفظ دولت و بازار
کشوری توانسته ساختار شبکه را در نظام حکمرانی خویش محقق کند، همچنان ابهام وجود 
دارد. ایده هایی چون حکمرانی فراگیر5 یا توسعه جامعه مدنی یا ظهور زندگی جدید از مسیر 
فضای مجازی نیز هنوز نتوانســـته اند جایی برای ســـاختار شبکه در دعوای سلسله مراتب 
بازار باز کنند. شاید ماحصل تلاش مدل شبکه را بتوان نوعی از اصلاح و تعدیل در قدرت 
سلسله مراتب و بازار دانست. به هر حال ساختار شبکه فارغ از میزان یا نوع تحققش می تواند 
محل نقد و بررسی قرار گیرد و با ایده مردمی سازی در مقایسه افتد. عدم توازن قدرت اعضای 
شبکه، بی جهتی شبکه و به تبع مصادره آن به نفع برخی بازیگران پرقدرت را به دنبال خواهد 
داشـــت. بار مثبت واژه »شـــبکه«، این غفلت را ایجاد می کند که شـــبکه با ادعای مشارکت 
حقیقی و گسترده عناصر اجتماع مطرح شده است اما بیشتر به استفاده ابزاری بازیگران 
قدرتمند از بازیگران ضعیف در یک بازی مشارکتی منجر می شود. یا اینکه شبکه دائرمدار 
منافع بلندمدت شکل گیرد اما لزوما این روابط سالم نیستند. در عین حال پذیرش ساختار 
شبکه مستلزم پذیرش نوعی نگاه نهادگرا است تا اینکه بخواهد کنشگران را فاعل و فعال نشان 
دهد. دیدگاه کنشگرمحور می پذیرد هر کنشگر در لحظه، تصمیم متفاوت و منفعت گرایی 
بگیرد که با تصمیم بعدی متفاوت است اما دیدگاه نهادگرا این کنش های لحظه ای را کنار 
گذاشته و انسان را در طول زمان تحلیل می کند. به نظر می رسد که نگاه واقع بینانه ترکیبی از 
هر دو است. فلذا مدل حکمرانی شبکه، توان تحلیل کاملی از واقعیت میدانی را ندارد. قاعدتا 

ساختار مردمی سازی ما باید توان تبیین همه این حالات را داشته باشد.6 
برخی نیز با طرح واژه »فراحکمرانی«7، قائل به این هستند که می توان هر ساختار حکمرانی را در 
عرصه ای مناسب دید و نیازی نیست با یک مدل به اداره جامعه پرداخت. قاعدتا نمی توان 
جامعه را گسسته اداره کرد. پس لازم است یک مدل حکمرانی مسلط بر این مدل ها وجود 
داشته باشد که تناظر بین هر عرصه و هر مدل حکمرانی را مشخص کند. تلقی ابتدایی از 
فراحکمرانی از دیدگاه ما مردود اســـت اما فراحکمرانی به عنوان یک مدل حاکم و شـــامل بر 

سایر مدل ها برای ما همان حکمرانی مردمی است. 

   مدل حکمرانی ما؟ 
اجمالا می دانیم و می خواهیم مدلی از حکمرانی داشته باشیم که مردم )به وسیع ترین معنای 
آن( در آن جایگاهی موثر و جدی داشـــته باشـــند. در عین حال نیز بر اســـاس تجربه تاریخی 
داخلی و خارجی و نیز آموزه های مکتبی می توانیم تصریح کنیم که به دنبال یکی از ساختارهای 
سه گانه دولت گرایی سلسله مراتبی، بازارگرایی بی اخلاق و شبکه بی جهت نخواهیم رفت. از 
این رو واژه مردمی و مردمی سازی را اختیار کردیم تا پاسخ خود را ذیل آن بسته بندی کنیم. باز 
هم یادآور می شـــود که نقد این ســـه رویکرد به معنای رد نهاد دولت، نهاد بازار یا نهاد همکاری 
درون شبکه ای نیست بلکه محوریت یافتن مدل حکمرانی آنان را جامع یا درست نمی دانیم. 
حال پرسش هایی وجود دارد که باید بدان پاسخ گفت. به طور مثال، چه چیزی را می خواهیم 
مردمی کنیم و اساسا موضوع بحث چیست؟ تصمیم گیری، نظارت، تامین خدمات، تامین 
مالی، اداره و مدیریت، اطلاع رســـانی، مشـــورت، همراستاســـازی نیروها و هماهنگی یا...؟! آیا 
همه سطوح اداره زندگی، مشمول مردمی شدن هستند یا بخشی از آن؟ آیا موسع کردن معنای 
مردمی ســـازی به بی خاصیت شـــدنش می انجامد یا جهت دهی معنایی خاصی برای مفهوم 

مشارکت ایجاد می کند؟ 
پاسخ اولیه از منظر عدالت اجتماعی در اندیشه اسلامی آن است که: 

»در جامعه ای که اساس حیات اجتماعی و ساختارهای آن برای رشد دادن و تعالی انسان 
، انسان مسیر رشدش را باید از مسیر اختیار دنبال کند و برای  وضع شده اند و از سوی دیگر
تجلی اختیارش نمی تواند به صورت اختیاری خود را منزوی کرده و اداره زندگی را به دیگری 
بسپرد، لازم است به صورت حداکثری )با انواع هویت های جمعی اش( در تمامی شئون زندگی 
خویش حاضر باشد تا از مسیر زندگی خود به تعالی برسد. این انسان با درک کامل معنای 
زندگی که خود می سازد، می تواند رشد کند. پس مشارکتش در عرصه های مختلف اداره جامعه، 

اصیل است )نه ابزاری( و گستردگی آن، به امکان و ظرفیتش بستگی دارد؛ نه محدودیت های 
ازپیش تعیین شده. هرگاه انسان از اداره زندگی خویش8 در همه ابعاد و سطوح، فاصله بگیرد به 
همان میزان از درک معنای زندگی و فرصت رشد نیز بی بهره شده است. به تبع، هر انسانی که 
از درک کامل زندگی محروم شود یا داشته ها و هویت هایش را درگیر نسازد، دیگران را نیز از آن 
داشته ها محروم ساخته یا زمینه سلطه انحصاری و ظالمانه برخی بر برخی را فراهم می کند. 
همان گونه که جامعه بستر شکوفایی کمالات انسانی است، حضور حداکثری موثر همه مردم 

در ساخت جامعه نیز لازمه کمال تلقی می شود.« 

   مردمی سازی به مثابه بسیج عمومی آحاد و هویت های 
جمعی حول ارزش های مشترک برای اقامه امور

در پیام حضرت امام خمینی )ره( به نهضت سوادآموزی )7دی 1357(، حکم شورای انقلاب 
برای تشکیل اداره امر به معروف و نهی از منکر )1358(، پیام به ملت ایران در مورد حساب 100 
)21 فروردین 1358(، پیام از بیمارستان قلب در خصوص استقبال جوانان از بسیج عمومی 
... می توان شواهد ایده بسیج  )اسفند1358(، پیام تشکیل جهاد سازندگی )26 خرداد 1358( و
عمومی و حکمرانی مردمی را مشاهده کرد. تجربه دفاع مقدس نیز یکی از ناب ترین تجارب 
موفق مردمی سازی و در مقیاس بزرگ است که انواع آحاد و هویت های جمعی را متناسب با 
ظرفیت خویش، ذیل هدایت حاکمیت اسلامی در امر حیاتی دفاع درگیر می کند. این تجربه 
نافی همه نگاه های صرفا توده ای، صرفا خصوصی و صرفا تشکل داوطلبانه )خودجوش یا 
حقوقی( بلکه موید و جامع همه افراد و اجتماعات است که مدیریت جهادی توانست آن 

را روی زمین محقق کند. 

جدول 1: ضعف تلقی های مختلف از مردم در موضوع حکمرانی

ضعفنوع تلقی از مردمردیف

، بخش بندی مخاطببنگاه1 ، پول محور انحصار

بی انضباطتوده2

خرد و محدودتشکل خودجوش3

4
تشکل های حقوقی-

غیرانتفاعی اما 
کمیتی غیرحا

خرد و محدود، طبقاتی

آحاد و هویت های 5
جمعی

شکست درصورت ضعف پیوند اجتماعی و 
کمیت نیز کمبود سرمایه اجتماعی برای حا

مدل حکمرانی باید بتواند کنش های سطح خرد و کلان را سازمان دهی کند. به همین دلیل، 
توسعه تشکل ها یا بنگاه، نمی تواند یک مدل حکمرانی باشد زیرا فاقد طرحی برای عرصه 
کلان است. محوریت بنگاه نیز به حکمرانی سرمایه دارانه منجر می شود. حرکت توده نیز در 
عین اینکه برای سطح کلان، فاقد طرح است، در سطح خرد نیز چالش بی انضباطی را شاهد 
است و بیشتر نماینده یک حرکت کاتوره ای خواهد بود. پس این تلقی ها از مردمی سازی، 
نمی توانند معنای تام آن را تامین کنند. به طور خاص، مردمی سازی را در مقابل خصوصی سازی 
مفهوم پردازی خواهیم کرد تا ضمن نفی تساوی این دو مفهوم و رویکرد، مردمی سازی مدنظر 

خود را نیز روشن کنیم: 

جدول 2: مولفه های مردمی سازی در مقابل خصوصی سازی

مردمی سازیخصوصی سازیمولفه

واحد 
افراد و هویت های جمعیبنگاهمشارکت کننده

سیاست و اجتماعاقتصادمدخل ورود اولیه

درونی سازی مبادلات، اجتماعی سازی و واگذاری و نظارتهدف دولت
توسعه پیوندهای اجتماعی

، تعلق اجتماعی و مسئولیت سودعنصر سازمان ده هنجار
اجتماعی

رشد هزینه ها به دلیل تاثیر مالی
افزایش هزینه بر مقیاس

کاهش هزینه ها
 با استفاده از ظرفیت های مردمی

موضع نسبت به 
عدالت

عدم تعادل تربیتی به 
دلیل کلونی سازی و 

خاص گرایی تکاثر

شکوفایی استعداد
توازن در تکثر تبادلات بین هویت های 

متکثر

خصوصی سازی، واحد ارائه دهنده خدمت یا کالا را بنگاه اقتصادی تعریف می کند درحالی که 
مردمی سازی، همه افراد و هویت های جمعی ازجمله بنگاه را گرهی از گره های روابط و مبادلات 
می داند. این هویت ها متکثر و متداخل هستند، یعنی همزمان فرد می تواند در چند هویت 
جمعی قرار گیرد که صرفا اقتصادی یا سیاسی نیست. گاهی این هویت ها رسمی هستند 
و گاهی غیررسمی. به طور مثال یک کاسب، هم عضوی از اولیای دانش آموزان محل است 
و هم عضوی از نمازگزاران مسجد محل. پس می تواند داشته های هویت های مختلف را به 
اشتراک بگذارد )البته به تعبیر والزر، شرافت های یک عرصه لزوما نباید به شرافت سایر عرصه ها 
منتقل یا مسلط شود و به تعبیر دینی، حدود شرعی این اشتراک گذاری باید مشخص شود(. 
وقتی واحد بررسی ما افراد و هویت های جمعی هستند، عنصر سازمان ده نظام حکمرانی نیز 
از سود به هنجارها و ارزش های اجتماعی تغییر می کند. هنجار می تواند افراد با هویت های 
متکثر را حول خویش جمع کند. از این رو اگر یک نظام ارزشی فراگیر )نه مبتنی بر تساهل و 
تسامح( و جذب کننده، غالب شود، توان بسیج عمومی بالایی برای اداره امور خواهد داشت. 
هنجارها، تعلق اجتماعی تولید می کنند و تعلق ها اگر قوی باشند، به نسبت مسئولیت پذیری 
بالایی را به همراه خواهند داشت. آن گاه است که تعهدات و مسئولیت پذیری، نیروها را به 
کمک می آورد. این کار به کاهش هزینه نیز منجر می شود. در ساختار سلسله مراتب اگر قرار 
بود برای هر کار جدید، فرد جدیدی استخدام شود و اگر در ساختار بازار اگر قرار بود برای هر 
کار جدید، قرارداد جدیدی منعقد شود، اکنون بسیاری از کارها در قالب مسئولیت پذیری و 
تعلق اجتماعی می تواند با هزینه کمتر یا منصفانه تر یا بدون هزینه انجام شود. به صورت ویژه 
می توان شاهد این ساختار در مدرسه باشیم. برخی مدیران هوشمند از ظرفیت های مختلف 
والدین یا محیط یا معلمان و حتی دانش آموزان اســـتفاده می کنند و بدون قرارداد جدید یا 
استخدام جدید، کارهای جدیدی را تولید و ارائه می کنند که منجر به انسجام بیشتر مدرسه 
نیز می شود. این فضا که در آن به بهانه های مختلف اما حول تعلق به مدرسه، داشته های 
متنوعی ارائه و به گردش درمی آید زمینه بروز استعدادهای مختلف نیز خواهد بود و همه از 
هم بهره مند می شوند. این فضا به بهانه رشد استعداد به عدم تعادل منجر نمی شود و به بهانه 
تعادل، سرکوب استعداد نمی کند. پس به جای بخش بندی افراد بر اساس تمایزهایشان، 
تضارب حداکثری بر اساس همان تمایزها ایجاد می کند تا به توازن برسد، نه فاصله و شکاف. 
نهاد دولت و قدرت کجای مردمی سازی است؟ به نظر می رسد در اندیشه اسلامی، اصل بر 
مسئولیت حداکثری حاکمیت نسبت به زندگی دنیوی و اخروی مردم و در عین حال، اصل 
بر عدم ورود مستقیم و اجرایی به زندگی مردم است، مگر اینکه امری، معطل بماند یا نتوان 
مستقیما به مردم سپرد. از این رو دوگانه های دولت حداکثری و حداقلی یا دولت تنظیم گر و 
، ناقص هستند. دولت، متولی است و اگر امری بر زمین ماند، تصدی گری هم بر  تصدی گر
عهده او خواهد آمد. به تعبیری دولت، »وارث من لا وارث له« و »ولی من لا ولی له«9 است. پس 
اولویت اصلی آن است که امور در قالب »روابط بین مردم« درونی سازی شود؛ یعنی تبدیل امور 
به جزئی از زندگی مردم و طبیعی سازی آن. در این صورت حاکمیت نسبت به نتیجه نهایی 

مسئول است و اگر به هر صورتی نتیجه محقق نشد باید مداخله کند. 
اولویت حاکمیت آن است که درونی سازی امور در روابط اجتماعی رخ دهد، نه اینکه امور 
را تمامـــا خـــودش انجام دهد چون شـــئون زندگـــی را از مردم می گیرد و معنای زندگی، ناقص 
می شود. پس دولت حتی اگر بخواهد مداخله کند بهتر است تا حد امکان مردم را واسطه 
قرار دهد )ورودی که پیوندها را تقویت کند نه اینکه درگیری و اصطکاک بین مردم را بالا برد(. 
حاکمیت زمانی ورود می کند که مردم نمی خواهند یا نمی دانند یا نمی توانند ورود کنند. پس 
اول باید فهم، خواست و توانمندی ایجاد شود. برای این کار هم تربیت افراد و ساختارهای 
متناســـب را در کنـــار هـــم باید دنبال کـــرد )تربیت افراد و اجتماعات در کنار ســـاختارهای 
تربیتی(. حاکمیت اعمال هر ساختاری را مبتنی بر ظرفیت پذیرش پیش می برد و پس از 
هر اعمالی، باید به حکمت آن رهنمون شود تا اعتماد به نهاد اعمال اراده و اقتدار را حفظ و 

تقویت کند. برای این کار قطعا نیازمند دولتی قوی و هوشمند هستیم تا بتواند درونی سازی 
امور را پی بگیرد و هر جایی ناموفق بود، مداخله و تولی گری مستقیم داشته باشد. پس دولت 
ضعیف نمی تواند مردمی سازی را محقق سازد. از این رو دوگانه دولت حداکثری-حداقلی 

به دوگانه درست دولت قوی-ضعیف تبدیل می شود. 

   شروع نرم افزاری مردمی سازی
پرســـش اینجاســـت که این مردمی ســـازی را از کجا باید آغاز کرد؟ اگر موتور جامعه سازی را 
سه گانه قدرت، پیوندهای اجتماعی و اموال بدانیم.10 شروع مردمی سازی حتما از لایه اموال 
، هیچ وقت مشـــارکت و حضور مردم را نباید از پول و ثروت شـــروع  نیســـت. به عبارت دیگر
، پیوندهای  کـــرده بلکـــه باید از روابط اجتماعی و قدرت آغاز کرد، زیرا پایه ای ترین لایه تغییر
اجتماعی است و هر نوع تغییر باید بر بستر پیوندهای اجتماعی رقم بخورد. برای این کار 
هرچه بتوان پیوندهای اجتماعی را تقویت کرده و مشارکت در ساختار قدرت و تصمیم گیری 
و اداره امور را مردمی تر کرد، آنگاه تعلق اجتماعی بیشتر شده و زمینه مردمی سازی اقتصادی 
، در فضای مشارکت اجتماعی و سیاسی است که  نیز بیشتر فراهم می شود. به تعبیر بهتر
می توان مردمی سازی اقتصادی را معنادار کرد و الا به رشد خصوصی سازی و بازارگرایی منجر 
خواهد شد. از این فرهنگ فردگرایی و منفعت محوری، بازار اسلامی بر نمی خیزد و بازارگرایی 
سود محور تولید می شود. مردم اول باید خود را موثر در تصمیم گیری ببینند و امور را جزئی از 
زندگی طبیعی خود بدانند که بخواهند در عرصه اموال هم وارد مشارکت شوند. در غیر این 
صورت مردم، به بخشـــی از مردم تقلیل می یابد که زمینه ســـلطه و تبعیض و فاصله اســـت. 
حال برای مردمی کردن نهاد اجتماع و سیاســـت، برخی به اشـــتباه از ســـازوکار بازار استفاده 
می کنند، در حالی که اساسا این دو نهاد، محل شکست بازار هستند و ارزش های عمومی 
در آنها مخدوش می شود. پس اصل روابط اجتماعی و نهاد قدرت را نباید به بازار سپرد، بلکه 
بخشی از نهاد قوام مال را می توان با ساختار بازاری اداره کرد. اتکای صرف به بنگاه که هدف 
آن به طور انفرادی سودآوری است، یک فضای سوداگرانه و سرمایه دارانه بی رحم ایجاد می کند؛ 
در حالی که بنگاه در کنار سایر هویت های جمعی می تواند پیشران یک اقتصاد سالم باشد. 
طبیعتا بازاری که در بستر فرهنگ انصاف تنفس می کند با بازار سودمحور شخصی، متفاوت 

... نیز متفاوت عمل می کند.  است و حتی در سازوکارهای نظارت و
در ادامه باید اشـــاره کرد با توجه به ضرورت حداکثرســـازی تبادلات و مبادلات بین آحاد و 
هویت های جمعی، برای مردمی سازی باید از سیستم بسته به سیستم باز حرکت کنیم، یعنی 
خرده سیستم های اجتماعی و هویت های جمعی را در عین حفظ تمایزات خود، به سیستم 
بازتری هدایت کرد که تبادلات و تعاملات حداکثری را با محیط خویش دنبال کند. به طور 
مثال مدرسه ای که با محیط خویش تبادل خاصی ندارد، محکوم به گرفتاری در سیستم های 
استبدادی سلسله مراتبی است. از سوی دیگر واگذاری آن به ساختار بازار نیز در عین اینکه 
مدرسه را به سیستم باز تبدیل می کند اما به جهت بخش بندی بازار و مخدوش کردن تعادل 
تربیتی، محتوای تعلیم و تربیت را تخریب می کند. پس باید نوعی دیگر از باز کردن سیستم 
را تعریف کرد. این تحول، قطعا دستوری نیست بلکه در ابتدا مانع زدایی از تعامل مدرسه 
بـــا محیط پیرامونی اســـت که به صورت طبیعی، فضـــای تبادل و تعامل، مبتنی بر نیازهای 

طرفینی شکل خواهد گرفت.11
به طور مثال می توان اختیار برگزاری اردوی درون شهری و بازدید درون شهری را به مدیر مدرسه 
دهیم. مدیر فقط برگزاری و گزارش اردو را در سامانه دولتی ثبت کرده و در چهارچوب ضوابط 
محـــدود، اقـــدام به برگزاری اردو می کند. اطلاعات این ســـامانه نیز به صورت مداوم توســـط 
تحلیلگران بررســـی و مســـاله یابی خواهد شد تا دســـتورکار نظام سیاستگذاری تولید شود. 
این فرآیند، مدیر را در معرض فرصت های محیطی قرار خواهد داد. در مثال دیگر گروه های 
...( که صلاحیت آنان احراز می شـــود، با  مشـــخص داوطلـــب )تربیتـــی، جهادی، طـــلاب و
، گزارش مستمر دوره ای می دهد.  مسئولیت مدیر امکان فعالیت رایگان در مدرسه دارند و مدیر
حتی می توان پس از صلاحیت سنجی، به عنوان مربی و دستیار افتخاری، داوطلب پاره وقت 
ع((. از ســـوی دیگـــر ادارات آموزش و پرورش  جـــذب کـــرد )معلم افتخاری؛ خادم امام رضا)
می توانند تسهیلگری هایی را نیز صورت دهند. به طور مثال ظرفیت های محیطی اعتبارسنجی 
شده را می توان به مدرسه معرفی و وصل کرد؛ البته در چهارچوب بازاریابی و تبلیغات سالم. 
یک تفاوت مردمی سازی با خصوصی سازی آن است که انواع هویت های جمعی بتوانند 
در تعامل با مدرسه قرار گیرند؛ نه صرفا کسب و کارهای خصوصی خدمات آموزشی. هدف 
مردمی سازی، اجتماع و اجتماعی سازی مبتنی بر قابلیت و تدریج است. این الگو در عین 

تمرکززدایی، دولت زدایی نمی کند و به خصوصی سازی و بازارگرایی نیز منجر نمی شود. 
برای اســـتقرار ســـاختار حکمرانی اجتماعی یا مردمی ، باید متوجه بود که این کار با هدایت 
 ، دولت اما حول نظام هنجاری در بافت های اجتماعی محقق می شـــود. اقتضای این کار
سرایت اختیارات و توانمندسازی در لایه مدیران عملیاتی محلی است. از سوی دیگر چون 
در ساختار حکمرانی اجتماعی، ارزش ها و هنجارهای عمومی پیشران و سازمان ده هستند، 
جریان مردمی سازی نیاز به دال های مرکزی گفتمانی دارد تا آن را راهبری کند. به طور مثال 
اقتصاد دانش بنیان و اقتصاد مقاومتی تاکنون نتوانسته اند دال مرکزی قوی ای برای مردمی سازی 
اقتصاد ارائه کنند، لذا در مردمی سازی ناموفق بوده اند، زیرا بافت اجتماعی را بسیج نمی کنند. 
در شرایط فعلی، اساسا مردم خود را مخاطب تحول اقتصادی نمی بینند که بخواهند با آن 
ارتباط بگیرند. پس باید اندیشید که چگونه می توان ادراک عمومی را به سوی احساس مسئولیت 
ناظر به تحول اقتصادی متوجه و بلکه بسیج کرد! شاید علت را باید در این جست وجو کرد 

که هنوز نهاد قدرت و دولتی که بتواند مردم را فرابخواند وجود ندارد. 

   گستره مردمی سازی
، باید جایگاه هر یک از افراد  پس از تبدیل شدن حکمرانی های خرد و کلان به سیستم باز
و هویت های جمعی را مشـــخص کرد. این گســـتره شـــامل تامین، نظارت، سیاستگذاری، 
اطلاع رسانی و... در قالب های قرارداد، همکاری، هماهنگی و... با سطح، عمق و نوع مختلفی 
قابل طراحی است. قاعدتا این کار از یک مسیر دستوری صرف نمی گذرد، بلکه یک دولت 
هوشمند که در لایه عملیاتی به مدیران خود اختیار و توانمندی داده است، به صورت تدریجی 

می تواند اقدام به مردمی سازی کند. 
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